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توسعه نامتوازن در زنجیره 
فولاد 

چندین سال گذشته، نقشه راهی برای معدن و صنایع معدنی 
ترس��یم شد؛ مانند طرح جامع فولاد، سرب و روی، مس و… اما 
ب��ه طور جدی هم��ه بخش ها ملزم به سیاس��ت گذاری و اجرای 
برنامه های خود در راس��تای این طرح ها نشدند. به عنوان مثال، 
در ایمی��درو من و همکارانم با همراه��ی تمامی ذینفعان بخش 
سرب و روی، دو سال بر روی طرح جامع سرب و روی کار کردیم
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  احیای 5 محدوه معدنی 
کرمانشاه تا پایان سال

مدیر اجرایی طرح احیا، فعال س��ازی و توس��عه معادن 
کوچک گفت: استان کرمانشاه استان بسیار مناسبی برای 
س��رمایه گذاری به ویژه در ح��وزه معدن و صنایع معدنی 
است. این استان دارای پتانسیل های بسیار خوبی است و 
حوزه بتومین ها زمینه بس��یار مناسب فعالیت معدنی در 

این استان را فراهم کرده است. 
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اولین روزنامه تخصصی معدن  و صنایع معدنی ایران

سِر 
جهانی شدن

بومی سازی

آموزش نیروی انسانی

استفاده از بخش خصوصی

شایسته سالاری

مدیریت منابع مالی

بهینه سازی مصرف انرژی

ارتباط با جهان

استفاده از تکنولوژی روز دنیا

»روزگار معدن« نقش بهره وری در صنعت فولاد را بررسی کرد

معدنکاری سبزکلید تعامل معدن و محیط زیست
بخش معدن برای دستیابی به توسعه پایدار نیازمند اجرای اقدامات لازم در 
حوزه معدنکاری سبز است. درواقع حرکت به سمت معدنکاری سبز می تواند 
کلید اصلی مش��کلات بین معدنی ها و محیط زیس��تی ها باشد و مسیر برای 
بهره برداری از ذخایر معدنی را با کمترین آسیب به محیط زیست فراهم کند. 
به گزارش »روزگارمعدن«، حفظ محیط زیست یکی از اصلی ترین رئوس برای 
توسعه پایدار در بخش معدن است که در سال های اخیر بیش از گذشته مورد 
توجه معدنکاران قرار گرفته اس��ت. امروز شرکت های بزرگ معدنی و صنایع 
معدنی اقدامات زیست محیطی را جزو اولویت های اصلی خود قرار داده اند تا 
بتوانند به توسعه پایدار دست پیدا کرده و کمترین آسیب را به محیط زیست 
وارد کنند. متاس��فانه در گذش��ته به دلیل عدم توجه به محیط زیست، تقابل 
میان بخش معدن و محیط زیست شدت گرفت و بسیاری از فعالان این بخش 
مخالف برخی فعالیت های معدنی بودند. چنین نگاهی باعث ش��د تا برخی از 
پروژه های معدنی مش��مول گذر زمان و تاخیر در اجرا ش��وند، در حالی که با 
افزایش توجه به محیط زیست و تعریف استانداردهای لازم، عبور از این مشکل 
امکان پذیر بود. رفته رفته فعالان بخش معدن تعامل با محیط زیست و منابع 
طبیعی را در دستور کار قراردادند تا بتوانند با حداقل آسیب از ذخایر موجود 

بهره برداری کنند.
این موضوع در کش��ورهای معدنی دنیا نیز به خوبی قابل رویت است و می 

توان از تجربیات آنها در این بخش نیز استفاده کرد.
حرکت به س��مت معدنکاری س��بز می تواند راهگش��ای این مش��کل باشد. 
معدنکاری سبز فناوری جدیدی است که شرکت های معدنی زیادی در جهان 
تلاش می کنند تا با اس��تفاده از آن آسیب  های زیس��ت محیطی معدنکاری را 
به حداقل برس��انند. ایران جزو کش��ورهای با پتانسیل خوب معدنی است که 
این موضوع را در دس��تور کار قرار داده اما فعالیت  های معدن و معدنکاری در 
محیط زیست و منابع طبیعی زیرساخت  ها و شرایط خاص خود را می طلبد که 
بخش��ی از آن باید از سوی معدنکاران و بخشی دیگر باید با حمایت های ویژه 

از سوی دولت فراهم شود.
درحال حاضر فعالیت  های معدنکاری در ایران به گونه  ای اس��ت که محدوده 
بزرگی را به شکل آزمون و خطا مورد بررسی قرار داده و با حفاری های بسیار، 
در آخر رگه مورد نظر را که برای آنها ارزش اقتصادی دارد پیدا کرده و نسبت 
به برداشت از آن اقدام می  کنند. این درحالی است که با استفاده از فناوری های 
نوین می  توان در مرحله نخس��ت به نقاطی که برداشت از آن ارزش اقتصادی 

دارد، دس��ت یافت و دیگر به ساخت جاده  های مختلف تخریب پوشش گیاهی 
و مانند آنکه موجب تخریب محیط زیس��ت می  ش��ود، نیاز نخواهد بود. در این 
بین علاوه بر ورود تکنولوژی های جدید که ش��اید متاثر از شرایط تحریمی کار 
دش��واری باشد باید به سمت توس��عه آموزش ها در بخش معدنکاری سبز نیز 
حرک��ت کرد. البته ب��ا توجه به تاکید های صورت گرفته در بحث اس��تفاده از 
ظرفیت دانش بنیان ها، می توان بر مش��کلات ناش��ی از تحریم نیز فائق آمد و 
به سراغ بومی س��ازی برخی تکنولوژی ها رفت. از سویی دیگر نوسازی ناوگان 
ماش��ین آلات معدنی نی��ز می تواند گامی دیگر در راس��تای کاهش مخاطرات 
زیست محیطی باشد که بخشی از آن نیازمند حمایت های دولت به ویژه وزارت 
صنعت، معدن و تجارت است. معدنکاری سبز جزو الزامات بخش معدن است. 
در تمامی کش��ورهای دنیا کسانی که به عنوان بهره بردار معدنی در این بخش 
مشغول به فعالیت هستند، باید کمترین آسیب را به محیط زیست وارد کنند. 
متاسفانه سال ها قبل در ایران توجه چندانی به این موضوع صورت نمی گرفت، 
زیرا ما به صورت علمی و حرفه ای با آن برخورد نمی کردیم. این موضوع باعث 
ش��د تا سازمان حفاظت محیط زیس��ت و منابع طبیعی نسبت به فعالیت های 
معدنی بدبین شوند و احساس کنند معدنکاری به معنای تخریب محیط زیست 
است. در حالی چنین دیدگاهی نسبت به بخش معدن شکل گرفت که معدن 
ارزش افزوده و رونق اقتصادی را به همراه دارد و نقش مهم در کاهش وابستگی 
به اقتصاد نفتی ایفا می کند. در نتیجه لازم اس��ت اس��تانداردهایی منطبق با 
ش��رایط ایران برای معدنکاری تعریف ش��ود. ش��اید در برخی موارد ما بهتر از 
اس��تانداردهای اروپ��ا عمل کنیم اما در برخی موارد ه��م نزدیک به آنها اقدام 
می کنیم. ایران دارای اقلیم و آب و هوای متفاوت اس��ت. از سویی دیگر امروز 
ش��اهد بحران خشکسالی هس��تیم که می تواند بخش کشاورزی را تحت تاثیر 
قرار دهد در نتیجه باید به فکر جایگزین کردن درآمدهای بخش کشاورزی و 
اشتغال موجود در آن بود که معدن می تواند با برنامه ریزی دقیق و کارشناسی 
یک��ی از جایگزینی های این موضوع باش��د. جمیلی در ادام��ه بیان کرد: البته 
فراموش نکنیم این برنامه ریزی باید به صورتی باش��د که آسیب های وارده به 
محیط زیست به حداقل میزان خود برسد. از سویی دیگر باید احیا و بازسازی 
مع��ادن نیز در دس��تورکار و برنامه های معدنکاران قرار بگیرد. بدون ش��ک با 
چنین برنامه ریزی ای که جمیلی به آن اش��اره داش��ت می توان شاهد کاهش 
چالش های موجود میان معدنی ها و محیط زیست بود که خود این بخش را به 

توسعه پایدار نزدیک تر می کند. 
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اخبار

اصل��ی  کمربنده��ای  از  یک��ی  روی  ای��ران 
کوه زای��ی جهان )بین آلپ وهیمالیا( واقع ش��ده 
و فعالیت ه��ای کوه زایی و تکتونیکی باعث ش��ده 
است تا مواد معدنی ارزشمندی با ذخیره احتمالی 
۵۴میلیارد تن در کش��ورمان شکل بگیرد. وجود 
ای��ن ذخایر، ای��ران را به یکی از چند تامین کننده 
مهم این منابع در جهان تبدیل کرده اس��ت که از 
آن دسته می توان به مس، سنگ آهن و سنگ های 
س��اختمانی و تزئین��ی اش��اره ک��رد. پراکندگی 
جغرافیایی معادن و قرارگرفتن بخش عمده ای از 
آنها در مناطق محروم و کمتر توسعه یافته، باعث 
شده است که بتوان از آنها به عنوان ابزاری مناسب 
ب��رای تحقق عدال��ت اجتماع��ی و تمرکززدایی 
استفاده کرد. وجود بیش از ۶۴نوع عنصر معدنی، 
ایران را در زمره ۱۰کش��ور برتر معدن خیز جهان 
قرارداده اس��ت. مهم ترین احکام��ی که در قانون 
برنامه شش��م توس��عه در حوزه معدن وضع شده 

بود، عبارت بودند از: 
 تشکیل شورای معادن استان 

دریاف��ت ع��وارض جب��ران خس��ارت ناش��ی 
از فعالیت ه��ای معدن��ی و ص��رف آن در ام��ور 
مسئولیت های اجتماعی مانند تکمیل زیربناهای 
موردنیاز برای معادن، حمایت از محیط زیس��ت و 
ایجاد زیرس��اخت های درمانی و آموزشی مناسب 
ب��رای منطق��ه.  دول��ت این درآم��د را در جداول 
اصل��ی قوانین بودج��ه س��نواتی جانمایی کرده 
بود. بنابراین ش��اهد بودیم که ماده قانونی مذکور 
به عنوان حکمی عمومی میان تمام معادن، اجرا و 
هزینه هایی علاوه بر حقوق دولتی به آنها تحمیل 
شد. به بیان دیگر می توان گفت روح این ماده که 
بر مورد محوری بودن آن بود، در نظر گرفته نشد.
در قانون برنامه ششم توسعه کشور، نبود احکامی 
در زمین��ه برنامه ری��زی ب��رای ح��ل چالش های 
اساس��ی بخش معدن و صنایع معدنی مش��اهده 
می ش��د. ضعف اکتش��افات معدنی، ناهماهنگی 
موجود میان بخش معدن و دستگاه های اجرایی، 
فقدان راهبردهای توس��عه بخش معدن و صنایع 
معدن��ی برمبن��ای مطالعات آمایش س��رزمین، 
نظام غیرش��فاف و ناکارآمد حقوق دولتی معادن، 
مداخله گسترده و غیرکارشناسی دولت در تنظیم 
ب��ازار محص��ولات معدنی و فل��زی و فقدان نظام 
جام��ع تنظیم گری بخش معدن و صنایع معدنی 

از جمله این موارد هستند.
اما در برنامه توسعه هفتم نتایج بررسی ها نشان 
می دهد در این حوزه تلاش ش��ده اس��ت توسعه 
معدن و صنایع معدنی با نگاه زنجیره ای در لایحه 
برنامه هفتم مدنظر قرار گیرد؛ اما به نظر می رسد 
نگاه مذکور بدون طرح نظری کلی از توسعه بخش 
معدن مطرح ش��ده اس��ت. به عنوان مثال، اعمال 
معافیت پرداخت حقوق دولتی به سرمایه گذاری 
اکتشافی، بدون هدف گذاری مشخصی بوده است. 
این در حالی است که مواردی که در لایحه به آنها 
پرداخته ش��ده نیز به دلیل خطای هدف گذاری و 
ضع��ف در تعیین تکلیف چالش های اصلی بخش 
معدن، نمی توانند کاملا اثرگذار باشند. همچنین 
در این لایحه چالش هایی نظیر عدم انتشار داده ها 
و اطلاعات موجود اکتش��افی کشور و عدم تامین 
انرژی مصرفی معادن و صنایع معدنی مورد غفلت 
ق��رار گرفته اند. جالب اینکه در قانون برنامه هفتم 
توس��عه نیز این احکام ایده ای برای حل مواردی 
همچون ضعف اکتش��افات معدن��ی، ناهماهنگی 
موجود میان بخش معدن و دس��تگاه های اجرایی 
موضوع ماده ۲۴ قانون معادن، فقدان راهبردهای 
توس��عه بخ��ش مع��دن و صنایع معدن��ی و نظام 
جام��ع تنظیم گری بخش معدن و صنایع معدنی 
نداشته اند. یکی از اشتباهاتی که مرکز پژوهش ها 
ب��ه آن ایراد وارد کرده، برآوردهای اش��تباه دولت 
در زمینه اکتشاف سنگ آهن بوده است و به جای 
آنک��ه هدف اکتش��اف ۸/ ۳میلیارد تن باش��د، در 
برنامه هفتم توس��عه، ۸/ ۳میلیون تن بوده است؛ 

یعنی تفاوتی یک هزارمی...
جال��ب اس��ت که براس��اس محاس��بات طرح 
جامع فولاد کش��ور، برای تولی��د ۵۵میلیون تن 
ش��مش، به ح��دود ۱۸۰میلیون تن س��نگ آهن 
نی��از اس��ت؛ در حالی که میزان پیش بینی ش��ده 
ب��رای تولید س��نگ آهن، ۱۱۷میلیون تن در نظر 
گرفته ش��ده است. نکته قابل توجه ایت است که 
عقب ماندگی در اکتش��افات و وضعیت نامناسب 
ذخایر س��نگ آهن کش��ور ام��کان افزایش تولید 
در کوتاه مدت را نخواهد داش��ت، بنابراین کش��ور 
ناگزیر به واردات س��نگ آهن روی  خواهد آورد.به 
نظر مرکز پژوهش ه��ا، با توجه به اینکه دولتی ها 
ب��ر محدودیت ه��ای حوزه فولاد واقف هس��تند، 
ظرفیت س��الانه تولید ش��مش فولاد، نس��بت به 
اهداف تعیین شده در افق ۱۴۰۴ تغییری نداشته 
اس��ت و ای��ن هدف گذاری از جمل��ه نکات مثبت 

لایحه برنامه توسعه هفتم به شمار می رود.

مهدی نجفی  
مدیر مسئول روزنامه روزگار معدن

سرمقاله

رشد درآمد سیمانی ها در فصل بهار  رشد ۴۲ درصدی تولید فلز سرخ آنگلو امریکن

مدیر اجرایی طرح احیا، فعال س��ازی و توس��عه معادن کوچک گفت: استان کرمانشاه 
استان بسیار مناسبی برای سرمایه گذاری به ویژه در حوزه معدن و صنایع معدنی است. 
این استان دارای پتانسیل های بسیار خوبی است و حوزه بتومین ها زمینه بسیار مناسب 
فعالیت معدنی در این اس��تان را فراهم کرده اس��ت. عباس جرجانی مدیر اجرایی طرح 
احیای معادن کوچک مقیاس در جلس��ه کارگروه طرح احیا در اس��تان کرمانشاه عنوان 
کرد: تلاش داریم با کمک به واحدهای معدنی تعطیل ش��ده به خصوص آن دس��ته که 
با مش��کلات اداری در اس��تان روبرو هس��تند، این معادن را به چرخه تولید بازگردانیم. 
جرجانی تصریح کرد: در جلس��ه طرح احیا مقرر ش��د تا س��ازمان بس��یج مهندسین در 
راس��تای حل مش��کلات اداری به معادن و س��ازمان صمت استانی کمک کند و از طرف 
دیگر دفتر طرح احیا با بررس��ی ها و عارضه یابی هایی که انجام می دهد جلس��اتی را در 

ته��ران ب��رای پیگیری این موارد انجام خواهد داد. وی افزود: حدود ۸۵ واحد معدنی در 
لیست معادن راکد استان قرار دارند و مقرر شد تعدادی از آنها تعیین تکلیف شده و هر 

چه سریع تر به چرخه تولید بازگردند. 
جرجانی همچنین عنوان کرد: در این جلس��ه مقرر ش��د دفتر طرح احیا واحدهایی را 
که برای درخواس��ت ماش��ین آلات و دریافت تس��هیلات به وزارتخانه معرفی شده اند با 
پیگیری های لازم، موجبات بازگشت هر چه سریع تر این واحدها را به چرخه تولید فراهم 
کند. مدیر اجرایی طرح احیای معادن کوچک مقیاس تصریح کرد: همچنین بنا شد تا 
دفتر طرح احیا با انجام بررس��ی های لازم س��رمایه گذار مناسبی در خصوص سنگ های 
تزیینی و بتومین ها به اس��تان معرفی کند تا با س��رمایه گذاری جدید، معادن استان به 

ثبات بهتری دست پیدا کنند.

احیای ۵ محدوده تا پایان سال �
محسن دارابی مدیرکل سازمان صنعت، معدن و تجارت استان کرمانشاه درباره جلسه 
کارگروه طرح احیا در استان گفت: در جلسه کارگروه طرح احیا، ضمن بررسی آخرین 
وضعیت معادن غیرفعال استان کرمانشاه، تمام توان و تلاش خود را با کمک طرح احیا 
برای محقق کردن هدف گذاری وزارت صمت به کار ببندیم. مدیر کل س��ازمان صمت 
اس��تان کرمانش��اه تاکید کرد: بر اس��اس هدف گذاری وزارت صمت، احیای ۵ محدوده 
معدنی اس��تان کرمانش��اه تا پایان سال را با تمام توان دنبال خواهیم کرد. وی همچنین 
خبر داد: بر اساس گزارشی که مدیر اجرایی طرح احیا به حاضران در جلسه ارائه کرد، 
۸۱ درصد از معادن استان کرمانشاه فعال و تنها ۱۹ درصد معادن استان غیرفعال است 

به این مفهوم که در استان کرمانشاه ۱۸۱ معدن فعال و ۴۲ معدن غیرفعال داریم. 

مجتبی رضایتی، کارش��ناس بازار سرمایه با اشاره به رشد 
۶۰ درصدی درآمد س��یمانی ها در به��ار، بیان کرد: با توجه 
به ش��فافیت و تحلیل پذیری بالای صنعت س��یمان نس��بت 
به بس��یاری از صنایع و همچنین رش��د درآمدهای مطلوب 
و متناس��ب با تورم و رشد تقاضای ناش��ی از خروج از رکود 
س��اخت و ساز، می توان به تداوم بازدهی این صنعت امیدوار 
بود. وی عنوان کرد که با توجه به ش��فافیت و تحلیل پذیری 
بالای این صنعت نس��بت به بس��یاری از صنایع و همچنین 
رش��د درآمدهای مطلوب و متناسب با تورم و رشد تقاضای 
ناش��ی از خروج از رکود ساخت و ساز، می توان به ادامه دار 
ب��ودن بازدهی این صنعت امیدوار ب��ود. به گفته رضایتی؛ با 

توجه به اینکه س��یمان سهم خیلی پایینی در هزینه ساخت 
و س��از دارد و از ط��رف دیگر در ب��ورس کالا تعیین قیمت 
می ش��ود، می تواند به راحتی افزایش هزینه های تولید را به 
مص��رف کننده منتقل کند و در نهایت نرخ ها در بورس کالا 
با رقابت خریداران تعیین ش��ود. این کارشناس بازار سرمایه 
ادام��ه داد: بنابرای��ن، از بابت افزایش نرخ س��وخت نگرانی 
خاص��ی متوجه این صنعت نیس��ت. وی خاطرنش��ان کرد: 
درآمد س��یمانی ه��ا در بهار ۱۴۰۲ حدود ۶۰ درصد رش��د 
داش��ته اس��ت که عمدتا به دلیل افزایش نرخ ها بوده است 
و به دنبال این موضوع، اکثر س��یمانی ها گزارش های فصلی 

خوب و بعضا بهتر از انتظار را منتشر می کنند.

تولید مس شرکت آنگلو امریکن طی نیمسال نخست سال 
۲۰۲۳ میلادی با رش��د ۴۲ درص��دی از ۳۸۷هزار تن عبور 

کرد.
 Anglo ،می��زان تولی��د مس ش��رکت آنگل��و امریک��ن
American، از غ��ول های معدنی جهان، طی ش��ش ماه 
نخست س��ال ۲۰۲۳ میلادی با رشد ۴۲ درصدی نسبت به 
مدت مشابه سال گذشته به ثبت رسید. علت این رشد تولید 
آغاز به کار معدن کِیاوکو Quellaveco در پرو عنوان شده 
است. میزان تولید فلز سرخ انگلو امریکن طی مدت یاد شده 
به ۳۸۷ هزار ۲۰۰ تن رس��ید این در حالی اس��ت که تولید 
شش ماهه نخست سال۲۰۲۲ میلادی ۲۷۳ هزار و ۴۰۰ تن 

اعلام شده است.
پیش بینی رشد تقاضا �

پیش بینی می شود حرکت دنیا به سمت استفاده از انرژی 
و برق س��بز طی س��ال های پیش رو، تقاضای مس به دلیل 
کاربرد در پنل های خورشیدی ماشین های الکتریکی منجر 
به رشد تقاضای مس خواهد شد. انتظار می رود میزان تولید 
فلزس��رخ آنگلو امریکن طی سال ۲۰۲۳ میلادی ۸۴۰ هزار 
تا ۹۳۰ هزار تن به ثبت رس��د. همچنین میزان تولید سنگ 
آهن این شرکت طی ۶ ماه نخست سال ۲۰۲۳ میلادی ۳۰ 
میلیون و ۷۰۰ هزار تن بود که حاکی از افزایش ۱۲ درصدی 

نسبت به مدت مشابه سال گذشته است.

تولید 17 میلیون تن گندله مازاد در سال
گروه خبر

عدم ت��وازن در زنجیره فولاد کش��ور به ب��روز مازاد 
تولید س��الانه ۱۷میلیون تن گندله منجر شده است؛ 
محصول��ی با محدودیت زمان انب��ارش که باید صادر 
ش��ود؛ در غیرای��ن صورت واحده��ای تولیدی باید به 
س��مت تعطیلی اجباری بروند. برتری عرضه نسبت به 
تقاضای گندله در کش��ور به میزانی جدی است که از 
ابتدای س��ال جاری ۶۹ درصد محصول عرضه شده در 
بورس کالا بدون مش��تری می ماند و نرخ فروش آن در 
بازار آزاد کمتر از بهای فروش آن در بورس کالا ش��ده 
اس��ت. در چنین ش��رایطی سیاس��تگذاران اقتصادی 
کش��ور با اس��تناد به خام و نیمه خام بودن محصولات 
ابت��دای حلق��ه زنجیره فولاد ع��وارض ۲۰درصدی بر 
صادرات س��نگ آهن، کنس��انتره و گندله وضع کردند 
تا به این ترتیب صادرات این محصولات در ش��رایطی 
که بازار جهانی آن نیز وضعیت چندان مطلوبی ندارد، 
در عمل غیراقتصادی ش��ود. اجرای عوارض صادراتی 
بر فروش گندله ظرف س��ه ماه ابتدایی امس��ال درآمد 
۵۳میلی��ون دلاری برای دولت از جیب ش��رکت های 
تولیدی به همراه دارد. این درآمد وسوسه کننده است؛ 
اما اخذ آن با از میان بردن سودآوری تولید به کاهش 
اجب��اری و تعطیل��ی واحدهای فعال در بخش ابتدایی 
زنجیره ف��ولاد می انجامد. ابوذر انصاری، کارش��ناس 
صنعتی، به بررسی جوانب وضع عوارض صادراتی بدون 
در نظر گرفتن مازاد یا کس��ری تولید و تنها به اس��تناد 
خام یا نیمه خام بودن یک محصول در کش��ور پرداخت 
و در عی��ن حال عوارض جدید وضع ش��ده بر صادرات 
مواد خام و نیمه خام را غیرکارشناسی و بدون پشتوانه 

آمار و تحلیل خواند.
ب�ای ج�ان  � غیرکارشناس�ی  ع�وارض 

تولیدکنندگان می شود
فهرس��ت ۲۳۹ م��اده خ��ام و نیمه خام، مش��مول 
ع��وارض صادراتی براس��اس بن��د »ز« تبصره ۶ قانون 
بودجه س��ال۱۴۰۲کل کشور با هدف حمایت از تولید 
و عبور از خام فروش��ی، ظرف روزهای گذشته منتشر 
شد و براساس تصمیم هیات وزیران صادرات مواد خام 
مش��مول عوارض و مالیات شد. این عوارض در بخش 
ابتدایی زنجیره فولاد ش��امل س��نگ آهن، کنسانتره و 
گندله ۲۰ درصد درنظر گرفته ش��د؛ عوارض صادراتی 
آهن اس��فنجی ۵درصد و عوارض صادراتی بیلت، بلوم 
و اس��لب ۲ درصد در نظر گرفته ش��د. ضرایب در نظر 
گرفته شده به عنوان عوارض صادراتی براساس تعریف 
م��اده خام و نیمه خ��ام بوده و در آن به وضعیت تولید، 
تقاضا، کس��ری یا م��ازاد تولید این محصولات توجهی 
نشده است. ابوذر انصاری، کارشناس بازارهای کالایی، 
به بررس��ی تصمیم جدید در خص��وص وضع عوارض 
صادرات��ی روی محص��ولات زنجیره آه��ن و فولاد در 
کش��ور ظرف س��ال جاری پرداخت و ای��ن تصمیم را 
غیرکارشناسی و درصدهای اعلامی عوارض صادراتی 
را تصادفی خواند. وی افزود: سیاستگذار، بدون بررسی 
و شناخت کافی از وضعیت کنونی زنجیره آهن و فولاد 
در کش��ور، میزان عرضه و تقاضا در حلقه های مختلف 
این زنجیره و شناس��ایی محصولاتی که در آن کسری 
یا مازاد تولید وجود دارد و صرفا با هدف تامین کسری 
بودجه از جیب صنایع، به وضع عوارض صادراتی روی 
آورده  است. متاسفانه در تعریف مواد و خام و نیمه خام 

در این شرایط اجرایی ش��دن عوارض غیرکارشناسی 
می تواند استمرار تولید در برخی حلقه ها را از سودآوری 
خ��ارج کرده و با کاهش درآمد ش��رکت های تولیدی، 
توس��عه در ای��ن صنعت م��ادر را دچ��ار اختلال کند. 
سال هاست که بی ثباتی سیاستی و مصوبات غافلگیرانه 
و ب��دون پش��توانه های تحلیلی و محاس��باتی گریبان 
تولید را گرفته و ظاهرا سیاستگذاران شعار سال و رشد 
تولی��د را برعکس معنا و تفس��یر می کنند و در خلاف 
جهت شعار سال سیاستگذاری می کنند و قرار نیست 
به فع��الان اقتصادی اجازه برنامه ریزی بلندمدت داده 
شود، به طوری که شوک به عنوان یکی از پارامترهای 
اقتص��ادی همواره باید مدنظر تولیدکنندگان باش��د. 
گندله در زنجیره فولاد کشور به وجود می آید و در این 
شرایط باید گندله تولیدی در کشور صادر شود. به این 
ترتیب عدم توازن در زنجیره تولید و کسری در تامین 
انرژی باعث می ش��ود تا در بس��یاری م��وارد صادرات 
م��واد خام یا نیمه خام ی��ک ضرورت برای حفظ تولید 
باشد. انصاری گفت: عدم توازن زنجیره فولاد در کشور 
نتیجه صدور مجوزهای بدون برنامه ریزی استراتژیک 
و سیاستگذاری کلان توسعه صنعتی در کشور بوده و 
امروز فعالان بخش آهن و فولاد را با چالش های جدی 
مواجه کرده اس��ت؛ چالش��ی که تا سال های آینده نیز 

گریبان فعالان این حوزه را خواهد گرفت.
۱۷ میلیون تن گندله، س�ردرگم خواهد  �

شد
ظرف س��ال ۱۴۰۱ بالغ بر ۵۳میلیون تن گندله در 
کشور تولید شد که از این رقم ۱۷میلیون تن مازاد نیاز 
داخلی بود. پیش بینی می شود که ظرف سال جاری نیز 
کش��ور با مازاد ۱۷میلیون تن گندله مواجه ش��ود که 
این رقم معادل ۳۴ درصد مصرف کش��ور اس��ت. مازاد 
تولید ۳۴درصدی رقمی قابل توجه است که عدم تولید 
یا فروش آن می تواند ش��رکت های تولیدی این حوزه 
را ب��ا چالش های جدی و خروج از س��ودآوری روبه رو 
کند. بررس��ی روند معاملات گندل��ه در بازار فیزیکی 
بورس کالای ایران، مازاد عرضه نسبت به حجم معامله 
این محصول را به وضوح به نمایش می گذارد. از ابتدای 

سال جاری تا اواخر تیرماه سال جاری حدود ۷۰ درصد 
عرضه گندله در بازار فیزیکی بورس کالا بدون مشتری 

مانده است.
ظرف س��ال ۱۴۰۱ بالغ ب��ر ۴۳میلیون و ۷۰۰ هزار 
ت��ن گندله در بازار فیزیکی بورس کالا عرضه ش��د که 
از ای��ن رقم تنه��ا ۱۱میلیون و ۱۳۰ ه��زار تن معادل 
۲۵ درص��د کل عرضه ها ب��ه فروش رفت. در عین حال 
ظرف چهارماه ابتدایی سال جاری بالغ بر ۱۴میلیون و 
۱۶۳ هزار تن گندله در بازار فیزیکی بورس کالای ایران 
عرضه ش��د که از این رقم ۴میلیون و ۳۵۰ هزار تن آن 
م��ورد معامله قرار گرفت که این رقم معادل ۳۱ درصد 
کل عرضه بود. چنین روندی در بخش کنس��انتره نیز 
به چش��م می خورد. وی افزود: حال این س��وال مطرح 
است که راهکار فروش کالای مازاد نیاز داخلی از نگاه 
سیاستگذار به جز صادرات چه می تواند باشد و آیا مثلا 
صادرات نفت خام مازاد مصرف پالایشگاه های کشور نیز 
مصداق خام فروشی است؟ در چنین شرایطی، صادرات 
تنها راه برون رفت از معضل عدم توازن در زنجیره فولاد 
اس��ت. اما عوارض ۲۰درصدی وضع ش��ده بر صادرات 
گندله به میزانی بالاس��ت که ف��روش صادراتی آن را 
غیرقاب��ل توجیه می کند. انصاری در ادامه به وضعیت 
فروش محصولات زنجیره آهن و فولاد در دنیا اش��اره 
کرد و گفت: در ش��رایطی که ف��روش محصولات این 
زنجی��ره در دنیا با کاه��ش تقاضا و در نتیجه افت نرخ 
مواجه اس��ت، صادرات در تمامی حلقه ها به دش��واری 
س��ودآور اس��ت. قیمت بیلت صادراتی دریای سیاه به 
کمترین نرخ خود در چند س��ال اخیر یعنی ۴۷۹دلار 
به ازای هر تن رسید و در اتفاقی بی سابقه ظرف دوسال 
اخی��ر، بهای ش��مش صادراتی ایران از CIS پیش��ی 
گرف��ت. در چنین ش��رایطی وضع عوارض، صادرات را 
کام��لا بدون توجیه اقتصادی می کن��د. در عین حال 
باید توجه کرد که میزان زمان قابل انبارش محصولات 
زنجی��ره آه��ن و فولاد محدود بوده و نمی توان به امید 
رش��د نرخ، آنها را برای زمان طولانی ذخیره کرد؛ چرا 
که چنین تصمیمی باعث از بین رفتن این محصولات 

و افت کیفیت آنها می شود.

خاموشی در انتظار ابتدای زنجیره فولاد �
کارش��ناس بازارهای کالایی در ادامه مشکلات فنی 
حاص��ل از وج��ود مازاد گندله در کش��ور را به ش��کل 
خلاصه شامل این موارد دانست: افت قیمت گندله به 
دلیل عدم توازن عرضه و تقاضا و غیراقتصادی ش��دن 
تولی��د این محصول، بروز م��ازاد تولید که به دپوهای 
س��نگین منجر می شود، محدودیت فضای انبارش و از 
بین رفتن گندله در بخش دپو در صورت افزایش ارتفاع 
و کاهش صادرات به دلیل از بین رفتن توجیه اقتصادی 
بر اثر وضع عوارض صادراتی که به کاهش درآمدهای 
ارزی ش��رکت ها منجر ش��ده و این موضوع واحدهای 
تولی��دی را در تامی��ن نیازهای ارزب��ر از جمله واردات 
تجهی��زات دچار چالش های جدی می کند. با توجه به 
مطالب بیان ش��ده، درصورتی که عوارض ۲۰ درصدی 
بر صادرات گندله وضع شود، باید منتظر کاهش تولید 
و خاموشی برخی خطوط تولید این محصول در کشور 
باشیم؛ موضوعی که می تواند به ایجاد موجی از بیکاری 
در ش��هرهای معدنی کش��ور منجر ش��ود و در شرایط 
کنونی کش��ور ب��ه بروز بحران اقتصادی خودس��اخته 

دامن بزند.
درآمدهای دولت از عوارض صادراتی �

انص��اری در ادام��ه ب��ه درآمدهای دول��ت از وضع 
ع��وارض صادراتی اش��اره کرد و گف��ت: درصورتی که 
عوارض صادراتی پیش��نهادی در زنجیره آهن و فولاد 
اجرایی و ش��امل صادرات شرکت ها در سه ماه ابتدایی 
امسال نیز شود، مطابق آمار منتشرشده بخش تجارت 
خارج��ی توس��ط گمرک جمه��وری اس��لامی ایران 
۱۱۳میلیون دلار )حدود۴هزار و ۵۰۰میلیارد تومان( 
درآمد نصیب دولت می ش��ود که البت��ه این رقم برابر 
مبلغ فروش از دس��ت رفته  شرکت های تولیدی فعال 
در این صنعت اس��ت. در واقع این رقم ش��امل عوارض 
صادراتی وضع ش��ده بر تمامی حلقه ها از سنگ آهن تا 
انواع ش��مش اس��ت. از آنجا که مازاد گندله در کشور 
بیش از سایر حلقه ها بوده است، این محصول بیشترین 
حج��م ص��ادرات و درآمدزای��ی را در س��ه ماه ابتدایی 
امس��ال داشته و بنابراین تولیدکنندگان آن، بیشترین 

میزان عوارض صادراتی را باید بپردازند. ظرف س��ه ماه 
ابتدایی س��ال ۱۴۰۲ بالغ بر ۲میلیون و ۵۶۸ هزار تن 
گندل��ه ب��ه ارزش ۲۶۵میلی��ون دلار از کش��ور صادر 
ش��ده اس��ت که با در نظر گرفتن ضریب ۲۰درصدی، 
این ش��رکت ها موظ��ف به پرداخ��ت ۵۳میلیون دلار 
به عنوان عوارض صادراتی هس��تند. در واقع ۴۷ درصد 
کل ع��وارض صادرات��ی زنجیره آهن  و فولاد مربوط به 
واحدهای گندله س��ازی می ش��ود که ظرف سال های 
اخیر و براس��اس عدم توس��عه متوازن زنجیره با مازاد 
تولی��د و در نتیج��ه کاهش ف��روش و در برخی مواقع 
اف��ت تولید اجباری مواجه ش��ده اند. در مورد صادرات 
ش��مش فولادی نی��ز این نکته قابل ذکر اس��ت که با 
توجه با سیاس��ت های ارزی نادرس��ت و هچنین بالاتر 
ب��ودن نرخ دلار کشف ش��ده در بورس کالا نس��بت به 
دلار س��امانه نیما، تمایلی ب��رای صادرات فولاد وجود 
نداشته و فولادسازان به صادرات در حد رفع نیاز خود 
بس��نده می کنند. در ش��رایط کنونی شمش فولاد در 
بازار فیزیکی بورس کالا بر مبنای دلار ۴۱ هزار تومانی 
به فروش می رود؛ این در حالی است که فولادساز باید 
ارز حاص��ل از صادرات را در س��امانه نیما در محدوده 

۳۸ هزار تومان به فروش برساند.
از جی�ب  � س�ود دول�ت و فولادی ه�ا 

معدن کاران
بررس��ی رون��د تولی��د و فروش کنس��انتره و گندله 
در کش��ور از ب��روز م��ازاد عرضه قابل توج��ه برای این 
محص��ول حکایت دارد؛ محصول��ی که قابلیت انبارش 
طولانی مدت نداشته و صادرات تنها راه حل برای حفظ 
تولید در این بخش است. انصاری گفت: قیمت فروش 
ه��ر تن گندله در بورس کالا در مح��دوده ۴میلیون و 
۵۰۰هزار تومان اس��ت. این محصول در بازار خارج از 
ب��ورس، با نرخی کمت��ر و در محدوده ۴میلیون تومان 
نی��ز معامله می ش��ود. درصورتی ک��ه مصوبه عوارض 
۲۰درص��دی بر صادرات گندله اعمال ش��ود، با توجه 
ب��ه از میان رفتن توجیه ص��ادرات و بروز مازاد عرضه، 
این محصول به مراتب ارزان می شود. وی افزود: به این 
ترتیب اجرای این مصوبه در شرایطی که تحمیل زیان 
به تولیدکنندگان معدنی است، فرصت سودآوری برای 
شرکت های فولادی با توجه به دسترسی به مواد اولیه 
ارزان تر را فراهم می کند. چنین دس��ت تصمیماتی با 
سودس��ازی غیرواقعی در برخی از حلقه ها، عدم توازن 
در زنجیره را شدت می بخشد. انصاری گفت: در ابتدای 
س��ال ۱۴۰۱ نس��بت قیمت گندله به شمش فولاد در 
معاملات بورس کالا برابر ۲۷ درصد بود که این نس��بت 
قیمتی در ش��رایط کنونی ب��ه ۲۲ درصد کاهش یافته 
است. درصورت اجرایی شدن مصوبه عوارض صادراتی، 
این نس��بت افت بیش��تری خواهد داشت. وی افزود: با 
وضع عوارض صادراتی سنگین ۲۰ درصد روی گندله، 
تولی��د و درنتیجه ص��ادرات این محص��ول نیز صرفه 
اقتصادی نداش��ته و این خود موجب کاهش درآمدی 
ارزی و برگش��ت ارز حاصل از صادرات صادرکنندگان 
به چرخه اقتصادی کش��ور و در نتیجه توقف یا تاخیر 
طرح های توس��عه ای تعریف شده خواهد شد. بنابراین 
رد پای ش��عارهای متناقض رش��د تولی��د و همزمان 
جهش صادرات در ای��ن وضع عوارض صادراتی کاملا 
مش��هود است. انصاری گفت: با توجه به اینکه در حال 
حاضر حاش��یه سود ش��رکت های تولیدکننده گندله 
در محدوده ۳۰ درصد اس��ت ب��ا وضع این عوارض این 
حاشیه سود نیز با کاهش بیشتری روبه رو خواهد شد.

چهار شنبه 
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  احیای 5 محدوه معدنی کرمانشاه تا پایان سال
برنامه توسعه هفتم 
بدون معدن



توسعه معادن کشور نیازمند جذب سرمایه خارجی است ریزش میلگرد و شمش صادراتی ایران
س��ید ابوتراب فاضل، مدیرعامل هلدینگ توس��عه صنایع و 
معادن غدیر گفت: توسعه معادن بدون سرمایه گذاری به هیچ 
عنوان ممکن نیس��ت. هر چند می ت��وان در کوتاه مدت از بازار 
س��رمایه بهره برد اما تامین مالی برای استخراج و اکتشاف در 

بلند مدت در کشور نیازمند جذب سرمایه خارجی است.
س��ید ابوتراب فاضل، مدیرعامل هلدینگ توس��عه صنایع و 
معادن غدیر اظهار داش��ت: توسعه معادن بدون سرمایه گذاری 
به هیچ عنوان ممکن نیس��ت. مع��دن در ایران چند پارادایم را 
پش��ت سر گذاشته است. در گذش��ته به دلیل نداشتن توجیه 
اقتصادی دلیلی برای ورود به این حوزه وجود نداش��ت. جنگ 
میان اوکراین و روس��یه و رش��د کانه های فلزی و غیرفلزی دو 
رویداد مهمی بود که در بازه زمانی پیش و پساکرونا در جهان 
رقم خورد؛ همچنین رشد کامودیتی ها سبب شد سرمایه گذاری 

برای استخراج توجیه اقتصادی پیدا کند.
وی در ادامه با بیان اینکه برقراری تحریم ها علیه ایران سبب 

ش��د فرصتی ایجاد ش��ود تا گفتمان اقتصادی حاکم در کشور 
از محوریت نفت به مع��دن تغییر جهت دهد؛ تصریح کرد: در 
مدت کوتاه ۵ ساله اخیر، معادن و به ویژه فلزات تاثیر مهمی بر 
اقتصاد ایران گذاشتند؛ عملکرد سال های اخیر در کشور سبب 
ش��د در لیست ۱۰ کش��ور برتر جهان در حوزه منابع معدنی و 
فلزی قرار بگیریم که این امر به لطف سرمایه گذاری های خوبی 

که به این حوزه وارد شد، رقم خورد.
مدیرعامل هلدینگ توس��عه صنای��ع و معادن غدیر در پایان 
عنوان کرد: تامین انرژی، بستر لجستیک و البته تامین مالی از 
جمله چالش های امروز حوزه معدن و کارخانجات فولاد است. 
متاس��فانه اکنون س��رمایه لازم برای توسعه را نداریم. هر چند 
می توان در کوتاه مدت از بازار سرمایه بهره برد، اما تامین مالی 
برای استخراج و اکتشاف در بلند مدت در کشور نیازمند جذب 
س��رمایه خارجی اس��ت که این مهم با برقراری ارتباطات بین 

المللی محقق می شود.

آخرین معامله تیرماه در بازار جهانی فلزات با ریزش ش��دید 
قیم��ت میلگرد و ش��مش ف��ولاد صادراتی ایران هم��راه بود. 
میلگرد و شمش در معامله روز ۳۰ تیرماه به پایین ترین قیمت 
خود در سال ۲۰۲۳ رسید و این احتمالا به معنای تداوم روند 

ریزشی آنها در طول هفته های آینده خواهد بود.
میلگرد صادراتی ایران �

قیمت هر تن میلگرد صادراتی ایران در طول ۷ ماه ابتدایی 
از س��ال ۲۰۲۳ بالاتر از ۵۰۰ دلار بود. اواس��ط اردیبهشت ماه 
همزمان با ریزش شدید قیمت میلگرد، قیمت میلگرد صادراتی 
ایران نیز به کانال ۵۰۰ دلار رسید و با وجود ادامه روند نزولی 
در بازارهای جهانی ولی میلگرد صادراتی ایران با افزایش تقاضا 
از ۵۰۰ دلار تا ۵۴۰ دلار رشد کرد ولی نیمه دوم تیرماه وقتی 
قیم��ت میلگرد در ب��ورس فلزات لن��دن از ۶۰۰ دلار به ازای 
هر تن تا ۵۷۵ دلار کاه��ش پیدا کرد، میگلرد صادراتی ایران 
نیز کانال ۵۰۰ دلار را از دس��ت داد. با از دس��ت رفتن کانال 

۵۰۰ دلار احتمال ریزش بیش��تر قیمت میلگ��رد وجود دارد 
ولی فع��الان بازار همچنان منتظر حمای��ت خریداران در این 
کانال قیمتی هستند و معتقدند شاید با افزایش تقاضا میلگرد 
ب��ه بالاتر از ۵۰۰ دلار به ازای هر تن بازگردد. بررس��ی بازار و 
قیمت میلگرد صادراتی سایر کش��ورها نشان می دهد کاهش 

قیمت میلگرد به کانال های پایین تر از ۴۹۰ نیز شدنی است.
شمش فولاد صادراتی ایران �

ش��مش فولاد در آخرین معامله تیرماه با قدرت کف قیمتی 
سال ۲۰۲۳ را از دس��ت داد. اواسط اردیبهشت ماه قیمت هر 
تن شمش فولاد صادراتی ایران به ۴۷۲ دلار رسید و با افزایش 
تقاض��ا به کانال ۴۸۰ دلار برگش��ت تا اینک��ه در معامله آخر 
تیرماه هر تن ش��مش فولاد صادرات��ی ایران ۴۵۲ دلار معامله 
ش��د. برخی از فعالان بازارهای جهانی معتقدند قیمت شمش 
صادراتی ایران بیش از این ریزشی خواهد شد و شاید تا کانال 

۴۰۰ دلار کاهش پیدا کند. 

معدن

وزارت صم��ت کنونی، حاصل ادغام چهار وزارت 
صنایع، صنایع سنگین، معادن و فلزات و در نهایت 
بازرگانی اس��ت و طبیعتا وظای��ف خطیر هر چهار 
نهاد یادشده را به دوش می   کشد. وجود پتانسیل   ها، 
منابع و ذخایر مطلوب فلزی و غیرفلزی در کش��ور 
از یکس��و و نیز مشاهده نقش پیشران و کمتر متاثر 
از تحری��م حوزه معدن و صنایع معدنی در اقتصاد، 
خودکفایی و ش��اخص   های اقتص��ادی و اجتماعی 
کش��ور از س��ویی دیگر، اهمی��ت مدیریت بهینه و 
توسعه بخش معدن و صنایع معدنی را بیش از پیش 
متذکر می شود. اگرچه بنا بر ملاحظات مختلفی )از 
جمله طرح   های کوچک   سازی دولت(، حوزه معدن 
و صنای��ع معدنی نه به صورت یک وزارت مس��تقل 
بلکه به شکل معاونت   ها و سازمان های زیرمجموعه 
وزارت صم��ت مدیری��ت می   ش��ود؛ برنامه   ری��زی، 
س��ازماندهی، رهبری و کنت��رل موثر این حوزه در 
کش��ور )چه به شکل مستقل در قالب یک وزارت یا 
چه به صورت مش��ترک با حوزه صنایع غیرمعدنی( 
مس��تلزم توج��ه و رعایت موارد پیش��نهادی ذیل 
است. رعایت و پوشش این موارد موجب شکوفایی 
هر چه بیش��تر ح��وزه معدن و صنای��ع معدنی در 
مقیاس ملی می ش��ود. مورد اول، نیاز به اتخاذ دید 
و تمرکز صحیحی بر کمیت و کیفیت داش��ته   ها و 
پتانسیل   های ممکن کشور است. توسعه فعالیت   ها 
در حوزه   ها یا شاخه   هایی )چه فلزی و چه غیرفلزی( 
که در آنها مزایای رقابتی بیش��تر و ریسک کمتری 
برای کش��ور وجود دارد، اهمیت ش��ایانی دارد. در 
این زمینه، تعیین نقطه و ظرفیت بهینه در زنجیره 
ارزش هر حوزه یا ش��اخه نیز نبای��د مغفول بماند. 
ب��ا در نظر گرفتن این موارد، هدایت تضمین   ش��ده 
س��رمایه   های اشخاص حقیقی و حقوقی با سازوکار 
شفاف و مشخص، موجب تامین بخشی از نقدینگی 
موردنی��از طرح   هایی از این دس��ت و موفقیت آنها 
می شود. مورد دوم، اهمیت و ضرورت تقسیم بهینه 
وظایف و فعالیت   ها میان معاونت معدنی، س��ازمان 
توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی )ایمیدرو( 
و س��ازمان زمین   شناسی و اکتشافات معدنی کشور 
ب��رای پرهی��ز از تداخل یا دوباره   کاری   ها، پوش��ش 
خلأه��ای اجرایی و در نهای��ت افزایش بهره   وری و 
هم   افزایی است. مورد سوم، تقویت بنیه فنی و مالی 
س��ازمان زمین   شناسی و اکتشافات معدنی کشور و 
نیز مدیریت   های اکتشاف سازمان ها و شرکت های 
مرتبط دولتی یکی از ملزومات توسعه فعالیت   های 
اکتش��افی در کش��ور و معرفی ذخایر پایدار به ویژه 
در حوزه فلزات پایه )به ویژه در حوزه س��نگ   آهن، 
س��رب و روی( اس��ت.  در خص��وص برخی از مواد 
معدن��ی زنگ خطر اتمام ذخای��ر موجود در آینده 
نزدیک، به صدا درآمده اس��ت و از این حیث توجه 
مضاعفی موردنیاز است. بدون شک بدون اکتشاف 
کانس��ارهای جدی��د، معدنکاری به س��رعت پایان 
می   پذیرد. می توان گفت که معدنکاری یک تجارت 
پایان   پذیر است. این مساله اهمیت تعریف و اجرای 
پروژه   های اکتش��افی به وسیله تیم   های حرفه   ای و 
در عی��ن حال مجهز به تجهی��زات روز را منعکس 
می کند. س��رعت در امر اکتشاف از اهمیتی معادل 

هزینه برخوردار است.
مورد چهارم، لزوم تامین پایدار و بلندمدت منابع 
موردنیاز برخی مواد معدنی )نظیر بوکسیت، منگنز، 
نیکل و کبالت( است که کشور از نظر آنها پتانسیل، 
منابع و ذخایر قابل توجهی در مقایس��ه با طرح   های 
تعریف یا اجراش��ده ندارد. تولید در سطوحی بسیار 
پایین   تر از ظرفیت اسمی طرح   های یادشده، علاوه 
بر هدررفت س��رمایه گذاری   های ثابت انجام   شده، با 
بالاتر بودن هزینه   های عملیاتی و در نتیجه کاهش 
سودآوری بنگاه   ها و تضعیف شاخص   های اقتصادی 
طرح   ها همراه اس��ت. م��ورد پنجم، لزوم اتخاذ نگاه 
س��خت   گیرانه در تعریف پروژه   های کلان جدید با 
توجه ویژه به رعایت شاخص   های اقتصادی و تامین 
زیرساخت   های مناسب به ویژه آب ، برق و گاز است. 
به عبارتی اگرچه معادن در میلیون   ها سال قبل در 
م��کان جغرافیایی مش��خصی در طبیعت به ودیعه 
گذاشته شده   اند اما صنایع باید در بهترین موقعیت 
و ظرفیت با تامین زیرس��اخت   های لازم طراحی و 

جایابی شوند.
مورد شش��م، لزوم تعیین تکلی��ف محدوده   های 
بس��یار پرش��مار اکتش��افی و بهره   برداری راکد در 
سراس��ر کش��ور اس��ت. ای��ن محدوده   ها س��رمایه 
بالقوه اما قفل   ش��ده کش��ور به شمار می   روند. حتی 
پیگیری سازمان های صمت برای فعال سازی و نیز 
دریافت حقوق دولتی از محدوده   های دارای پروانه 
بهره   ب��رداری نیز نتوانس��ته موجب ال��زام برخی از 
بهره   برداران بدون انگیزه یا اراده فعالیت در محدوده 
ش��ود. متاسفانه حتی اوراق پروانه اکتشاف و امتیاز 
بلوکه ش��دن یک محدوده که طب��ق قانون معادن 
کشور تنها مجوزی کوتاه   مدت برای انجام عملیات 
اکتشافی در آن است به عنوان یک دارایی یا ثروت 

)قابل صلح و واگذاری( نگریسته می شود.

سجاد افرائی  
عضو هیات علمی دانشکده مهندسی 
معدن دانشگاه صنعتی امیرکبیر

یادداشت

هم اکنون گاز واحدهای احیا از ۸ سنت به ۱۳ سنت رسیده است اگر این سیاست 
ادامه دار باشد به حاشیه سود شرکت های فولادی فشار آورده و در صورت ثبات نرخ 
جهانی در محدوده ۵۰۰ دلار، س��ود شرکت های فولادی تا ۲۰ درصد امکان کاهش 
دارد.  خبر با اعتراض ش��ورای آهن و فولاد به س��طح رسانه ها رسید. اعضای شورای 
آه��ن و فولاد چندی پی��ش در نامه ای خطاب به وزیر صنعت، معدن و تجارت ضمن 
اش��اره به افزایش دوبرابری نرخ گاز فولادسازان، خواستار بازنگری در تصمیم افزایش 

۱۰۰ درصدی نرخ گاز این صنایع شدند.
 غی��ر منتظ��ره بودن این تصمیم از این بابت بود که ب��ر خلاف قانون بودجه ، نرخ 
س��وخت فلزات از سایر صنایع تفکیک شده است اما به نظر می رسد زاویه نگاه فولاد 

سازان و دولت با هم متناسب نیست.

اگر پتروش��یمی ها را کنار بزاریم واحدهای احیا در صنعت فولاد بیش��ترین مصرف 
گاز را دارند. به طور معمول به ازای هر تن تولید فولاد سیصد متر مکعب گاز مصرف 
می ش��ود . بنابراین دولت فکر می کند، صنعت فولاد س��هم زیادی در مصرف گاز به 
نسبت دارد. علاوه بر این کمبود آهن اسفنجی به همراه مکانیزم های نرخ گذاری که 
در چند سال اخیر بر بازار فولاد حاکم شده اند، سود سرشاری برای آهن اسفنجی در 
زنجیره فولاد رقم زده است. پارسال سود واحدهای آهن اسفنجی به ازای هر تن ۹۰ 
دلار بوده اس��ت.پیش بینی می ش��ود با این تصمیم دولت  ۱۲ تا ۱۵ دلار به هزینه 

واحدهای احیا افزوده شود و ممکن است سود به ۷۵ دلار کاهش یابد.
ناگفته نماند،این سود فزاینده پایدار نیست و در سال های آینده با رفع کمبود آهن 
اس��فنجی در زنجیره نرخ س��ود اسفنجی با کاهش نرخ فروش به ۴۰ دلار نیز خواهد 

رس��ید. اما س��وال اینجاست افزایش نرخ گاز که کاهش سود  آهن اسفنجی را در پی 
داشته است چه اهدافی را دنبال می کند؟

کاهش سود صادرات فولاد �
برخ��ی معتقدند دولت با ای��ن تصمیم قصد دارد با تصد گری س��ود متوازن را در 
زنجیره فولاد برقرار کند. مس��عود جعفری کارشناس بازار سرمایه با رد این استدلال 
گف��ت:  این نوع تصمیم گیری ناش��ی از نگاه کوتاه مدت ب��ه زنجیره فولاد و صنایع 
کش��ور اس��ت که ارز آوری ش��رکت های صادرات محور فولادی را نظر نگرفته است. 
دولت تنها به حل مش��کل بودجه در کوتاه مدت فکر می کند و بحث هزینه و فایده 

را در دراز مدت 
قرار می دهد و ارز آوری کشور را مختل خواهد کرد.

تناقض سیاست های معدنی ایران با جهان
شناخت مسوولان از 
وضعیت زنجیره آهن و 
فولاد کشور بررسی شد

مهدی نجفی

امروز ش��رایطی که تولید کننده تحت آن دست 
به تولید می  زند به هیچ وجه مساعد نیست. فشارها 
از تمامی جهات بر فعالان معدنی وارد می شود. از 
ابتدای س��ال فعالان این عرصه از کمبود و قطعی 
برق گلایه داش��تند و حالا هم بحث عوارض ۴۰۰ 
درصدی باعث ش��ده معدنی ها و صنایع معدنی از 
دیگر محدودیت های تولید در امان نمانند! اما این 
موضوع در حالی مورد توجه اس��ت که کشورهای 
دیگ��ر از صنای��ع معدنی خود حمای��ت می کنند. 
روس��یه ب��ا دامپین��گ ف��ولاد در عرص��ه جهانی 
قیمت های خود را تا ۴۰ دلار کاهش داده اس��ت. 
چین هم در مسیر توسعه صادرات قرار گرفته، اما 
وضعی��ت تولید کننده های داخل��ی ما به این گونه 

است.
طبق آخرین تصمیم ه��ا، برای محصولاتی مثل 
کنس��انتره و گندل��ه که چش��م ب��ه راه صادرات 
هستند، عوارض ۲۰ درصدی وضع شده، اما برای 
محصولاتی که رقابتی تر هستند و اتفاقا در داخل 
هم ب��ه آنها نی��از داریم همچون آهن اس��فنجی 
عوارض ۵ درصدی در نظر گرفته ش��ده است؛ این 
مساله به معنی منع صادرات محصولاتی است که 
در داخل تولید بیش��تری دارن��د. در حال حاضر، 
تنها در بخ��ش گندله به می��زان ۱۱ میلیون تن 
تولید م��ازاد وجود دارد و ممانعت از صادرات این 
محص��ولات، یک میلیارد تا ی��ک میلیارد و ۳۰۰ 
میلی��ون دلار ارزآوری را براس��اس قیم��ت فوب 
متوق��ف می کند. به ای��ن ترتیب با ای��ن تصمیم 
عجولان��ه ص��ادرات برخ��ی محص��ولات فولادی 

سخت تر و برخی راحت  تر شده اند.
چالش کلیدی این اس��ت که چنین تصمیمی با 
منطق اقتصادی همخوانی ندارد. در واقع عوارض 
وقت��ی اعمال می ش��ود که در حمای��ت از صنایع 
پایین دس��تی باش��د یا گاهی هم با این هدف که 
تولید کننده ه��ا بتوانن��د آن کالا را با ارزش افزوده 
بالاتری صادر کنند، اما محصولات فولادی که در 
حال حاضر مشمول عوارض صادراتی شده اند، این 
ش��رایط را ندارند. این در حالی است که معدنی ها 
انتظار دارند هر چه سریع تر موضوع با درایت وزیر 
ت��ازه وارد صمت حل و فصل ش��ود، چراکه اگر غیر 
 از این باشد به طور حتم ش��اهد کاهش روزافزون 

رونق معدنکاری در سال مهار تورم خواهیم بود.
چنین تصمیمی کارشناس��ان را به این پاس��خ 
نزدیک می کند که سیاس��تگذار، بدون بررس��ی و 
ش��ناخت کافی از وضعیت زنجی��ره آهن و فولاد 
کش��ور و می��زان عرض��ه و تقاض��ا در حلقه   های 
مختل��ف این زنجیره و شناس��ایی محصولاتی که 
در آن کس��ری ی��ا مازاد تولید وج��ود دارد و تنها 
ب��ا هدف تامین کس��ری بودج��ه از جیب صنایع 
معدنی، دست به وضع عوارض صادراتی زده است، 
چراکه اگر غیر از این بود، انتظار می رفت دولت در 
ش��رایط محدودیت تولید دست به ارائه تسهیلات 
و مش��وق بزند، نه اینکه خ��ود به بزرگ ترین مانع 

تولید تبدیل شود.
نگاه کشورهای دیگر به صنایع معدنی �

ی��ک فع��ال معدن��ی در واکن��ش ب��ه افزایش 
ع��وارض صادرات محصولات زنجی��ره فولاد گفته 
اس��ت: افزایش عوارض در ش��رایطی که روسیه با 
دامپین��گ ف��ولاد قیمت های خ��ود را تا ۴۰ دلار 
کاهش داده و چین در مسیر توسعه صادرات قرار 
دارد، پیامده��ای منفی برای کش��ور به بار خواهد 
آورد. محم��د نورانیان راد افزایش عوارض صادرات 
محص��ولات زنجیره فولاد را عامل��ی بازدارنده در 
مس��یر توسعه صادرات کشور دانست و در توضیح 
بیش��تر در این ب��اره گفت: ابتدا تنه��ا نیم  درصد 
ع��وارض ب��ر ص��ادرات محصولات زنجی��ره وضع 
ش��ده بود، حالا جای تعجب دارد در شرایطی که 
صنعت فولاد کشور در تلاش برای توسعه ظرفیت 
تولید و صادرات اس��ت و برنامه تصاحب بازارهای 
جهانی را دارد، دولت عوارض صادرات شمش را تا 
چهار برابر و گندله و آهن اس��فنجی را تا ۱۰ برابر 

افزایش می دهد.
وی افزود: در مقطع زمانی کنونی جنگ س��رد 

بین چی��ن و آمریکا برقرار اس��ت. چین در حالی 
که ظرفیت های ساخت وس��از در داخل را از دست 
داده در مسیر توس��عه صادرات قرار گرفته است. 
در ادامه جنگ روس��یه و اوکراین جریان متفاوتی 
را در ب��ازار جهان��ی ف��ولاد رق��م زده و در نهایت 
روس��یه با دامپینگ فولاد قیمت ه��ای خود را تا 
۴۰ دلار کاه��ش داده اس��ت. در چنی��ن اوضاعی 
افزایش عوارض صادرات محصولات زنجیره فولاد 
پیامدهای منفی ای برای کشور به بار خواهد آورد.

گوش�ه  گیری بیش�تر ب�ازار ص�ادرات  �
فولاد

یک فع��ال دیگر در عرصه فولاد معتقد اس��ت: 
یک��ی از الزامات ص��ادرات س��ودآور، خصوصا در 
ش��رایط فعلی ایران ثبات اس��ت، اما تصویب این 
عوارض مش��کل دیگری بر مشکلات کارخانه های 
فولادی خواهد افزود و باعث ریزش مش��تری های 

صادراتی خواهد شد.
ب��ا تصویب هیات وزیران، مصوب��ه اخذ عوارض 
صادرات��ی از ۲۳۸ ماده معدنی ابلاغ ش��ده که از 
جمله م��واد اولیه صنعت فولاد که مش��مول این 

مصوبه ش��ده اند، افزایش ۲ درصدی ش��مش، ۲۰ 
درص��دی س��نگ آهن، کنس��انتره و گندل��ه و ۵ 
درصدی آهن اس��فنجی است. این در حالی است 
که ب��ه اعتقاد فعالان این صنع��ت، با نرخ مصرف 
سرانه فعلی، قریب به ۵۰ درصد فولاد تولیدی در 
کشور مازاد بر نیاز داخل بوده و با وجود مشکلات 
عدیده ناشی از تحریم های بین المللی، وضع تعرفه 
بر صادرات ش��مش فولادی به جای مش��وق های 
صادراتی منطق اقتصادی استواری ندارد. از طرف 
دیگر توجیه اخذ عوارض از ش��مش صادراتی نیز 
این اس��ت که شمش مازاد در داخل نورد و منجر 
به تولید و صادرات محصول نهایی با ارزش افزوده 

بالاتر شود.
در ای��ن رابطه بهمن س��لطانی ب��ا تایید هر دو 
دیدگاه اج��رای این مصوبه به بررس��ی مهم ترین 
جنب��ه موثر این مصوبه در ش��رایط فعلی کش��ور 
پرداخت و بیان کرد: دولت در اردیبهش��ت س��ال 
قب��ل هم با ش��روع جن��گ روس��یه و اوکراین با 
تصوی��ب چنین مصوبه ای بهترین فرصت ارزآوری 
و جذب مش��تری را از شرکت های فولادی گرفت، 
در حال حاضر هم ب��ا تصویب مجدد آن علاوه بر 
مش��کلات قبلی بر افزایش هزین��ه صادرات دامن 
خواه��د زد. وی در ادام��ه افزود: یک��ی از الزامات 
صادرات س��ودآور، ثب��ات آن اس��ت، خصوصا در 
ش��رایط فعلی ای��ران ک��ه یافتن مش��تری  برای 
ش��رکت های فولادی به س��بب تحریم ها بس��یار 
سخت شده است، تصویب این عوارض هم مشکل 
دیگ��ری بر مش��کلات آنها خواهد اف��زود و باعث 

ریزش مشتری های صادراتی ما خواهد شد.
س��لطانی با اش��اره به گفته برخی ها که ادعای 
تولید محصولات با ارزش افزوده بالاتر دارند، گفت: 
در حال حاضر حدود ۳۰ میلیون تن شمش تولید 
می ش��ود که امکان تبدیل این حج��م به میلگرد 

و صادرات آن ش��دنی نیس��ت، چراکه جایی برای 
پذیرش آن نداریم. این در حالی اس��ت که همین 
الان ه��م کارخانه های ن��وردی و تولید میلگرد با 
ظرفی��ت کمتر در ح��ال کار ب��وده و بالغ بر ۷۰ 
درص��د آنها نیز توانای��ی ص��ادرات را ندارند. این 
فعال صنعت فولاد حق را به کارخانه های فولادی 
بزرگ داده و معتقد است که این مصوبه ارزآوری 

را محدود خواهد کرد.
وی در م��ورد تولید محصولات ب��ا ارزش افزوده 
بالاتر هم تصریح کرد: قریب به اتفاق کارخانه های 
فولادی م��ا خصوصا در بخش ن��ورد ضعیف تر از 
آن هس��تند که ت��وان رقابت در ح��وزه بین الملل 
را داش��ته باش��ند، به طوری ک��ه همین الان هم 
بخ��ش میلگ��رد بی کیفیت در بازار ع��راق متعلق 
به ایران اس��ت و تعداد محدودی ش��رکت ادعای 
فعالی��ت دارن��د که بخ��ش اصلی س��ود آنها هم 
فقط از مابه التفاوت نرخ دلار اس��ت. در حالی که 
صادرات شمش های ما به ترکیه، کشورهای حوزه 
خلیج فارس، آفریقا و جنوب شرق آسیا بوده و بازار 
گسترده تری به نس��بت محصولات نوردی داریم. 
در نهای��ت این فعال صنعت ف��ولاد تاکید کرد که 
تصویب و اج��رای این مصوبه در مجموع ارزآوری 
را مح��دود خواهد کرد و در بلندمدت به ضرر کل 

زنجیره فولاد می شود.
مانع تراشی برای واحدهای کوچک �

رییس انجمن تولیدکنندگان فولاد در پاسخ به 
این س��وال که آیا عوارض مانع صادرات می شود، 
گفته اس��ت: خیر، چنین نیس��ت، اما مش��کلات 
دیگ��ری ایجاد می کن��د. در واقع خری��دار کالای 
موردنظ��ر را ۲ درص��د گران ت��ر از تولید کنن��ده 
نمی خرد، ب��ه این دلی��ل که تولید کنن��ده آن را 
گران تر خارج کرده اس��ت. در واق��ع کالا باید در 
ب��ازار رقابتی فروش برود و نتیجه این تصمیم این 
می ش��ود که آن دو درصد خرید گران تر از جیب 

کارخانه دار داده می شود.
اینک��ه چقدر ش��رکت های  س��بحانی درب��اره 
کوچک ت��ر ضرب��ه می خورند، گف��ت: در این بین 
ش��رکت های بزرگ تر قدرت اقتصادی بیشتری از 
کوچک تر ها دارند و می ت��وان گفت که واحدهای 
بزرگ تر قدرت مانور بیشتری دارند. این در حالی 
اس��ت ک��ه کوچک ترها ب��ا هر حرکتی ش��کننده 

هستند. 
وی س��پس با اش��اره به نیاز فع��الان معدنی به 
ثبات اقتصادی گفت: متاس��فانه در شرایط فعلی 
فعالان ح��وزه صنع��ت و معدن ش��اهد بی ثباتی 
اقتصادی هس��تند و امنیت اقتصادی ندارند. این 
مساله در شرایطی اس��ت که امسال به سال مهار 
تورم و رشد تولید مزین شده است. به این ترتیب 
در شرایطی که ۵۰ درصد فولاد تولیدی در کشور 
م��ازاد ب��ر نیاز داخل اس��ت و همچنی��ن افزایش 
صددرص��دی قیمت گاز تولیدکنن��دگان فولاد را 
دچار مش��کل کرده ، انتقاد جدی ب��ه دولت وارد 
اس��ت و انتظار می رود سیاس��ت ها اصلاح شود و 
حمایت از تولیدکنندگان در سال حمایت از تولید 

رونق گیرد.
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 آینده پر و پیچ و تاب زنجیره فولاد
جایگاه معدن در 
مقیاس ملی

ابتدا تنها نیم  درصد عوارض بر صادرات محصولات 
زنجیره وضع شده بود، حالا جای تعجب دارد در 

شرایطی که صنعت فولاد کشور در تلاش برای توسعه 
ظرفیت تولید و صادرات است و برنامه تصاحب 

بازارهای جهانی را دارد، دولت عوارض صادرات شمش 
را تا چهار برابر و گندله و آهن اسفنجی را تا ۱۰ برابر 

افزایش می دهد



صنایع معدنی

روایتی معدنی از ماشین 
تولید قانون

پس از گذش��ت حدود یک س��ال از زم��ان ابلاغ 
دس��تورالعمل جامع مقررات معدن��ی، اکنون و در 
میانه خردادماه ۱۴۰۲، نس��خه دوم از این بخشنامه 
به س��ازمان های صنعت، معدن و تجارت اس��تان ها 
ابلاغ ش��ده  است.  فرآیند تصویب این دستورالعمل 
از زم��ان تصمیم گیری تا اب��لاغ ویرایش دوم از آن، 
گامی مهم در مس��یری پرفرازونشیب برای معاونت 
معدنی وزارت صنعت، معدن و تجارت بوده تا هدف 
ایج��اد روی��ه       ای واحد در این معاون��ت پرترافیک را 
محق��ق کند. این گام در س��ه مرحله تکمیل ش��د؛ 
تجمیع، اصلاح و ارتقا. این بخشنامه در حالی منتشر 
شده اس��ت که فع��الان بخش معدن باره��ا بر لزوم 
تغییر مس��یر این بخش اصرار داشته       اند. دلیل اصرار 
معدن کاران به تغییر مس��یر معدن کش��ور، ظهور و 
بروز پتانس��یل های جهانی تازه در معادن است. این 
پتانس��یل       ها همگی، ناشی از ابر روندهای اقتصادی 
جهان در دو حوزه زیست محیطی و فناوری هستند 
ک��ه تحقق آن به مواد معدنی در ابعاد گس��ترده ای 
نیاز دارد.                     تحلیل های جهانی نشان می دهد که تقاضا 
برای فلزات غیرآهنی دست                     کم تا سال ۲۰۴۰ پررونق 
خواه��د بود و همین عامل بازیگران جهانی و رقبای 
منطقه ای را به تکاپوی س��رمایه گذاری هنگفت در 
اکتش��اف، اس��تخراج و فرآوری فلزات و خاک                     های 
معدنی انداخته اس��ت؛ روندی که ای��ران باتوجه       به 
پتانس��یل های گس��ترده می تواند از آن بهره بسیار 
ببرد و با توسعه بخش معدن اهداف عمده اقتصادی 
خود، اعم از درآمدهای ارزی بالاتر، اش��تغال بیشتر 
و رشد اقتصادی فراگیرتر را محقق سازد؛ اما سیکل 
معی��وب مداخل��ه دولت در این حوزه موجب ش��ده 
ای��ران نتواند از اس��تعدادهای واقعی خود در حوزه 
مع��دن کاری بهره                     برداری کن��د. فاصله بهره                     برداری 
و تحق��ق درآمدزای��ی از پروژه های بخش معدن در 
ایران به حدی زیاد است که بسیاری از معدن کاران 
س��رمایه های خ��ود را به خارج از کش��ور می برند و 
آنها که در کش��ور باقی       مانده       اند مدام از نابس��امانی 
وضعیت امنی��ت س��رمایه گذاری در بخش معادن 
گلایه دارند. به جز همه این معضلات، عدم دسترسی 
به فناوری های روز جهان، فرسوده بودن ماشین آلات 
معدنی، نوس��ان قیم��ت دلار و تحریم های خارجی 
همه       وهم��ه از جمل��ه عواملی هس��تند ک��ه فعالان 
معدنی آنها را مشکلات اصلی خود در بخش معدن 
می دانن��د. در ابتدای س��ال ۱۴۰۱، معاونت معدنی 
قصد داش��ت که با تجمیع بخش��نامه       های موجود، 
معض��ل پراکندگی و چند رویه       ای را نظم       دهی کرده 
و وضعیت موجود در معاونت های اس��تانی را اصلاح 
کن��د. راهکارهای مختلفی هم برای انجام این اقدام 
بررسی شد و در نهایت تجمیع و اصلاح بخشنامه       های 
موجود، به عن��وان بهتری��ن و پربازده       ترین تصمیم 
ب��ا درنظرگرفتن بازه زمانی تش��خیص داده ش��د. 
باتوجه       به اینکه اص��لاح قانون معادن پیش       ازاین در 
دس��تور کار مجلس شورای اسلامی قرار داشته است 
و در حوزه اختیارات این معاونت هم نبوده، گذاشتن 
تمرکز اصلی بر این موضوع با توجه        به طولانی       بودن 
فرآیند تقنین، بازدهی کمی را به ارمغان می آورد. در 
کنار این مس��اله، پیشنهاد اصلاح آیین نامه اجرایی 
به هیات دولت نیز همین مشکل را داشت؛ اما ایجاد 
رویه ثابت در بخش��نامه       ها باتوجه       به حوزه اختیارات 
این معاونت، دردس��ترس       ترین و پربازده       ترین مسیر 
ب��رای اصلاح رویه حکمرانی معادن بوده اس��ت. در 
کنار برخی از پیشنهادها که ابطال همه بخشنامه       ها 
و ایجاد یک       رویه ثابت در حوزه معدن بود، پیشنهاد 
تجمیع، اصلاح و ارتقا در دستور کار قرار گرفت؛ زیرا 
رویه ایجادش��ده در طول سالیان گذشته، تجربه       ای 
عمل��ی را ایجاد کرده و همه س��ازمان های تابعه در 
روی��ه       ای قرارگرفته بودند که با ابطال یکباره و ابلاغ 
یک       رویه جدید، عملا س��ازمان ت��ا ترک این رویه و 
ایجاد رویه جدید در سردرگمی عمیقی فرومی رفت 
که منجر به قفل       شدن دستگاه های اجرایی برای یک 
بازه زمانی می شد.  پس از تصمیم نهایی و در اولین 
مرحله، تصمیم بر تجمیع بیش از ۳۰۰ بخش��نامه 
ص��ادره از س��ال ۱۳۹۲ تاکنون بوده اس��ت. پس از 
تجمیع  بخش��نامه       های منس��وخ یا بخشنامه       هایی 
که با یکدیگر همپوش��انی داش��تند، مشخص شده 
و هم��ه آنه��ا در قالب یک بخش��نامه جامع با ۱۶۷ 
م��اده  در تاری��خ ۱۱ تیرماه ۱۴۰۱ ابلاغ ش��د. پس 
از آن، مرحل��ه اصلاح در دس��تور کار ق��رار گرفت. 
اصلاح بخشنامه       های موجود و حذف بخشنامه       های 
ناکارآمد، اصلاح بندهای مبهم، بازنویس��ی ایرادات 
مت��ون از لحاظ فنی و حقوقی، به       روزرس��انی متون 
باتوجه       به شرایط موجود و... از اقدامات در این مرحله 
بود. بخش��نامه آماده ش��ده به عن��وان پیش       نویس 
زمستان در تاریخ ۵ دی       ماه ۱۴۰۱ به استان ها ابلاغ 
شده تا نظرات کارشناسی، ایرادات فنی و به       طورکلی 
بازخوردهای موردنی��از از آن به مرکز انعکاس داده 
ش��ود. همچنین از همه تشکل های معدنی و فعالان 
حوزه معادن و تولیدکنندگان برای ارس��ال و ارجاع 
بازخوردها دعوت ش��د تا با ارس��ال دیدگاه خود، در 
مرحله بعدی به س��تاد وزارتخانه در تدوین نگارش 

دوم بخشنامه جامع یاری رسانند. 

موج معدن
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قیمت گندله در نخس��تین معامله مردادماه ریزش��ی شد و تا کانال ۴ هزار و ۵۰۰ 
تومان کاهش پیدا کرد. روند ریزش��ی قیمت گندله در بورس کالا از اول تیرماه آغاز 
شده بود، اواسط تیرماه قیمت هر کیلوگرم گندله در محدوده ۴ هزار و ۵۰۰ تومان 
به ثبات رس��یده  بود و فعالان بازار منتظر افزایش قیمت از این محدوده بودند ولی 
در نخستین معامله مردادماه برخلاف پیش بینی ها قیمت هر کیلوگرم گندله به طور 

متوسط به ۴ هزار و ۴۰۰ تومان رسید.
متوس��ط قیمت هر کیلوگرم گندله در ۳۰ روز گذش��ته بیش از ۹ درصد کاهش 
پیدا کرد و ادامه این روند احتمالا منجر به ریزش قیمت گندله تا کانال های پایین تر 
خواهد ش��د. در معاملات ابتدای سال بورس کالا، هر کیلوگرم گندله ۴ هزار تومان 
نیز معامله ش��د ولی فع��الان بازار انتظار دارند قیمت گندل��ه اول تا کانال ۴ هزار و 

۳۰۰ تومانی کاهش پیدا کند و س��پس در صورت عدم وجود تقاضا تا کانال ۴ هزار 
تومان ریزشی شود.

اف��ت قیمت گندل��ه در بازارهای جهانی منجر به افزایش عرض��ه آن در بازارهای 
داخلی ش��د. داده های آماری نشان می دهد عرضه گندله با شیب نسبتا تندی رو به 
افزایش است. افت قیمت جهانی گندله در طول ماه های گذشته باعث شد تا عرضه 
آن در بازاره��ای داخلی افزایش پیدا کند ولی ادامه  این روند نیز برای قیمت گندله 

اتفاق خوبی نیست.
براس��اس آمار معاملات بورس کالا در طول ۴ ماه ابتدایی سال جاری ۱۴ میلیون 
و ۱۶۳ هزار تن گندله عرضه ش��د ولی حج��م معاملات تنها ۴ میلیون و ۳۵۵ هزار 
تن بود، در نتیجه حجم معاملات گندله کمتر از یک سوم عرضه آن است. معدنی و 

صنعتی گهر زمین، صنایع معدنی فولادی خراس��ان، صعنتی و معدنی اپال پارسیان 
س��نگان، س��نگ آهن مرکزی ایران و ذوب فولاد اردکان از جمل��ه عرضه کنندگان 
گندل��ه بودند و رفتار آنها نش��ان می دهد از قیمت های فعل��ی و حتی ریزش قیمت 

گندله به کانال ۴ هزار تومان نیز رضایت دارند.
ری��زش قیمت فل��زات پایه و محصولات فولادی در طول ماه های گذش��ته قیمت 
گندل��ه در بازاره��ای جهانی را هم متاثر کرد با این حال بررس��ی ها نش��ان می دهد 
عرض��ه گندله در بازارهای جهان��ی روند صعودی دارد و با ادام��ه  این روند احتمالا 
قیم��ت گندله به نزول ادامه خواهد داد. بهره ب��رداری از چند واحد تولید گندله در 
 سراس��ر جهان و برنامه اس��ترالیا در این حوزه از احتمال افزایش تولید گندله خبر 

می دهد. 

سِـر جـهـانـی شـدن »روزگار معدن« نقش 
بهره وری در صنعت 
فولاد  را بررسی کرد؛

شهریار خادمی

صنعت ف��ولاد ای��ران، جزو صنایعی اس��ت که 
در چن��د دهه گذش��ته توانس��ته به خوبی رش��د 
کن��د. هم اکن��ون نی��ز در زمینه تولی��د فولاد در 
رده کش��ورهای رده اول منطق��ه ق��رار داریم اما 
ای��ن موضوع ک��ه ب��رای افزایش تولی��د و قدرت 
رقابت پذیری در کشورهای منطقه و جهان تا چه 
اندازه توانس��ته ایم بهره وری خود را افزایش دهیم 
ج��ای پرس��ش دارد.  به��ره وری مهم ترین عامل 
رقابت پذیری هر صنعتی اس��ت و برای ماندگاری 
ی��ک واحد تولی��دی حرف اول و آخ��ر را می زند. 
البته در صنعت فولاد عوامل متعددی در افزایش 
بهره وری دخالت دارند که کارشناس��ان گوناگون 
درب��اره تاثیرگذاری هر ی��ک از این عوامل، عقاید 
مختلفی دارند. در س��اده ترین تعریف از بهره وری 
عنوان ش��ده اگر یک واحد سازمانی بتواند با ثابت 
نگه داش��تن کیفیت، هزینه های خ��ود را کاهش 

دهد، توانسته بهره وری ایجاد کند.
روح الله عباس��پور نماین��ده م��ردم بویین زهرا 
در مجلس شورای اس��لامی در گفتگو با »روزگار 
مع��دن« ضمن تاکید بر نقش نیروی انس��انی در 
می��زان بهره وری، عنوان کرد: در صنعت فولاد اگر 
بخواهی��م با جهان رقابت کنی��م و در این صنعت 
باق��ی بمانیم، راهی جز افزای��ش بهره وری نداریم 
زیرا با افزایش بهره وری اس��ت که بهای تمام شده 
را می توانی��م کاه��ش دهیم ت��ا کالای ما قدرت 
رقابت پذیری را در س��طح بین المللی داشته باشد. 
از ای��ن رو افزایش بهره وری بای��د در رویکردهای 

شاخص هر مدیریتی قرار گیرد.
وی ادام��ه داد: برای افزایش به��ره وری در گام 
نخس��ت باید نیروی انس��انی را آم��وزش داد و به 
س��وی روزآمد کردن تجهی��زات پیش رفت. البته 
در زمین��ه تجهیزات ممکن اس��ت ب��ا یک تغییر 
جزیی می��زان بهره وری را افزای��ش داد تا نیاز به 
تغییر خط تولید نباش��د. در این راستا به اشتراک 
گذاش��تن اطلاعات و دانش فنی می تواند بس��یار 
مهم و تاثیرگذار باش��د زیرا ممکن اس��ت روشی 
را ی��ک فولادس��از ب��ه کار بگیرد اما ی��ک واحد 
دیگر از آن اطلاعی نداش��ته باش��د که در صورت 
اطلاع رس��انی به واحدها بیشتری کمک می شود. 

باید از سازمان ها و واحدهای بهره ور الگو گرفت.
جایگاه مدیریت در بهره وری �

عضو کمیس��یون صنایع و معادن در ادامه بیان 
ک��رد: بخش خصوص��ی به خوب��ی می تواند میزان 
بهره وری را با اس��تانداردهای جهانی تنظیم کند 
ام��ا در مقابل بخش دولتی، ای��ن توانایی را ندارد؛ 
بنابرای��ن یک��ی از اقدام هایی که می تواند س��بب 
افزای��ش بهره وری ش��ود، پیش رفتن به س��مت 

خصوصی سازی است.
عباس��پور در ادامه با اش��اره به اینکه مش��کل 
خصوصی س��ازی در کش��ور ب��ه مالکی��ت مربوط 
نمی ش��ود عنوان کرد: مش��کل کش��ور در زمینه 
خصوصی س��ازی بیشتر از مدیریت ناشی می شود. 
مجموعه ای که دولت مالک آن اس��ت و مدیری با 
افکار بخش خصوصی آن را اداره می کند، می تواند 
عالی اداره ش��ود. در مقاب��ل واحدهایی در بخش 

خصوصی بدتر از دولتی ها اداره می شوند.
وی در ادام��ه خاطرنش��ان ک��رد: »در زمین��ه 
توانمندی ه��ا نیز میزان به��ره وری در بخش های 
دولتی و خصوصی با یکدیگر متفاوت اس��ت. برای 
نمونه، در زمینه تولید فولاد، متوسط تولید فولاد 
در جهان به ازای هر نفر هزار تن اس��ت. البته این 
آمار در کشورهای مختلف می تواند متفاوت باشد 
و در ک��ره  جنوبی ۳ هزار و ۹۰۰ تن فولاد به ازای 

هر کارگر تولید می شود«.
عض��و کمیس��یون صنای��ع و مع��ادن مجل��س 
اف��زود: در ای��ران متوس��ط تولید ف��ولاد به ازای 
ه��ر نف��ر ۵۵۰ تن گزارش ش��ده ام��ا واحدهایی 
در بخ��ش خصوص��ی داریم که بی��ش از هزار تن 
فولاد تولید می کنند؛ بنابراین زمانی که مش��اهده 
می کنی��م بخش خصوصی توانای��ی بالایی در حد 
استانداردهای جهانی دارد باید با جدیت به سمت 

خصوصی سازی پیش برویم و مدیریت را به بخش 
خصوصی واگذار کنیم.

بهره وری، پیش ش�رط توس�عه صنعت  �
فولاد

در ادام��ه محمدحس��ین فرهنگ��ی  در گفتگو 
ب��ا »روزگار مع��دن« پیرام��ون پارامترهای موثر 
بر به��ره وری در صنعت فولاد به م��واردی مانند، 
جدید یا قدیمی بودن فناوری های مورد اس��تفاده 
در صنای��ع، مص��ارف انرژی، نیروی انس��انی، نوع 
س��رمایه گذاری، سیس��تم های حمل ونقل، قدمت 
ماشین آلات و تجهیزات، راندمان تولید و ... اشاره 

کرد. 
وی اظهار داش��ت: ایران در میان ۱۰ فولادساز 
برت��ر جه��ان ج��ای می گی��رد و در صنعت فولاد 
حرف ه��ای بس��یاری ب��رای گفت��ن دارد. در این 
می��ان، عملک��رد موف��ق صادرات��ی ای��ران مؤید 
موفقیت صنعت فولاد کش��ور اس��ت. تا جایی که 
ای��ن صنعت توانس��ته ب��ا وج��ود محدودیت های 
داخلی و تحریم های ظالمانه بین المللی سهم بازار 
مناس��بی را در بازارهای هدف جهانی به دس��ت 
آورد. البت��ه این بدان معنا نیس��ت که ما در همه 
حوزه ها به صورت بهره ور فعالیت می کنیم. درواقع 
برای کس��ب س��طوح قابل قبول بهره وری مس��یر 

پرپیچ وخمی پیش روی ما است. 
نماین��ده مردم تبری��ز افزود: توجه ب��ه مفهوم 
به��ره وری و حرکت در این مس��یر می تواند اثرات 
مطل��وب قابل توجهی بر وضعیت مالی ش��رکت ها 
داش��ته باش��د که از آن جمله می توان به کاهش 
هزینه های م��واد اولیه، آب، برق، گاز و س��وخت 
مصرفی، نگهداری و تعمیرات، ضایعات و درنهایت 
کاهش بهای تمام ش��ده اش��اره کرد. همچنین با 
تمرکز بر دارایی های مول��د می توان ارزش افزوده 
بیشتری خلق کرد. نتیجه این فعالیت ها و اقدامات 
بدون تردید به س��ودآوری بیش��تر شرکت منجر 

خواهد شد. 
فرهنگی تاکید ک��رد: اس��تفاده از فناوری های 
روز با رش��د بهره وری در ی��ک مجموعه فولادی، 
رابطه ای مس��تقیم دارن��د؛ یعنی ب��ا به کارگیری 
فناوری های نوین جهان و حرکت به سمت سطوح 
اتوماس��یون پیش��رفته، می توانیم ش��اهد افزایش 
بهره وری در بنگاه های تولیدی باش��یم. به جرات 
می ت��وان گفت که فناوری اطلاع��ات و ارتباطات 
می تواند تحول ش��گرفی در این زمینه ایجاد کند. 
بنابراین از اینجا به بعد باید بر آینده متمرکز ش��د 
تا معلوم ش��ود مس��یری که در س��ال های آینده 
پیش روی ش��رکت های فولادی ترسیم می شود به 

کجا خواهد رفت؟
وی اف��زود: ش��رکت های ف��ولادی ب��زرگ در 
کشورهای پیشگام جهان مانند چین، هند، ژاپن، 
کره جنوبی و اتحادیه اروپا هرکدام به نوعی حرکت 
به سمت اس��تفاده از فناوری های انقلاب صنعتی 
چهارم را آغاز کرده اند. این فناوری ها زمینه ایجاد 

تغییرات بزرگی را در صنعت فولاد کش��ور فراهم 
می کنند. به عنوان نمونه به ش��رکت های فولادساز 
این امکان را می دهند تا زمان نگهداشت موجودی 
را کاهش داده و نس��بت به نیاز مشتری چابک تر 
عمل کند یا با استفاده از همین فناوری ها کنترل 
بسیار دقیق و کاملی بر فرآیند تولید داشته باشند 
که خود منجر به بهینه سازی عملیات، صرفه جویی 
در هزینه و زمان و افزایش بهره وری خواهد ش��د. 
بهبود بهره وری و بالا رفت��ن بازده تولید، افزایش 
کارای��ی و اثربخش��ی در نگه��داری و تعمیرات با 
هوش مصنوع��ی و تحلیل پیش��رفته، پیش بینی 
قیم��ت و میزان بهینه تولید با الگوریتم های نوین 
و اس��تفاده از چاپ س��ه بعدی برای تولید قطعات 
یدکی فقط بخش��ی از دس��تاوردهایی اس��ت که 
می توان از انقلاب صنعتی چهارم در صنعت فولاد 

انتظار داشت.  
فرهنگ��ی بیان ک��رد: اس��تفاده از فناوری های 
جدید، فرهنگ سازی و بهینه سازی مصارف انرژی، 
توانمند کردن سرمایه های انسانی، سرمایه گذاری 
در دارایی ه��ای مول��د، به کارگیری سیس��تم های 
حمل ونق��ل م��درن، ب��ه روزآوری ماش��ین آلات و 
تجهیزات تولید و پش��تیبانی، استفاده حداکثری 
از ظرفی��ت کارخان��ه، تامین م��واد اولی��ه، مواد 
مصرف��ی و قطعات یدک��ی باکیفی��ت، تحول در 
سیس��تم های اطلاعات��ی و اتوماس��یون یکپارچه، 
توسعه شایس��تگی های رهبران و تامین اقتصادی 

و پایدار منابع مالی را به همراه دارد. 
لزوم به روزرسانی فناوری �

در ادامه رحم��ان عیوضی، کارش��ناس صنعت 
ف��ولاد به »روزگار معدن« گفت: صنعت فولاد جز 
صنایعی به ش��مار می رود که می��زان بالایی انرژی 
گاز و ب��رق مص��رف می کند. علاوه ب��ر این، مواد 
مصرفی مانند کک و نس��وز نی��ز را در حد بالایی 
مورد اس��تفاده قرار می دهد. از همین رو با کاهش 
مصرف ان��رژی و م��واد مصرفی می ت��وان میزان 

بهره وری را افزایش داد.
وی اف��زود: ای��ن در حال��ی اس��ت ک��ه میزان 
مص��رف انرژی در واحدهای فولادی ما براس��اس 
استانداردهای جهانی نیست و با استانداردهای آن 
فاصله دارد. بدون ش��ک اگر بتوانیم این فاصله را 
پر کنیم، میزان بهره وری را نیز می توانیم افزایش 
دهیم. بر این اس��اس واحدهای فولاد باید میزان 
مصرف آب، برق و گاز خود را به حداقل برس��انند. 
البته ممکن اس��ت نرخ گاز در ای��ران ارزان تمام 
ش��ود اما باید ای��ن موضوع را در نظ��ر گرفت که 
محص��ولات ما به جهان صادر می ش��ود؛ از این رو 
ب��ا کاهش میزان انرژی باید نرخ تمام ش��ده را نیز 
کاهش داد تا ق��درت رقابت پذیری پیدا کنیم. به 
روزرسانی فناوری نیز می تواند در میزان بهره وری 
موث��ر واقع ش��ود. هم اکنون بیش��تر واحدهای ما 

تجهیزات چینی را به کار گرفته اند.
وی در ادامه خاطرنشان کرد: یکی از موضوعات 

دیگ��ر در زمینه بهره وری به روز کردن دانش فنی 
و آگاه��ی یافتن از دانش روز در جهان اس��ت که 
می توان میزان تولید را افزایش و از س��وی دیگر، 

میزان مصرف انرژی را کاهش دهد.
عیوضی در پاسخ به این پرسش که نقش نیروی 
انسانی را در میزان بهره وری موثر می دانید عنوان 
ک��رد: نقش نیروی انس��انی در میزان بهره وری به 
اندازه میزان مصرف انرژی نیس��ت. موضوع دیگر 
آن اس��ت ک��ه در دوره ه��ای زمانی مش��خص در 

واحدهای تولیدی، تعمیراتی انجام می شود. 
اگر این تعمیرات در دوره های زمانی کوتاه تری 
انجام ش��ود، بدون ش��ک می��زان تولی��د افزایش 

خواهد یافت. 
به عنوان نمونه اگر در س��ال ب��ه علت تعمیرات 
۱۰۰ ساعت توقف تولید داشته باشیم باید بتوانیم 
این ۱۰۰ ساعت را به ۵۰ ساعت برسانیم تا سبب 

افزایش بهره وری برای واحد تولیدی شویم.
از انرژی تا نیروی انسانی �

این کارشناس فولاد اظهار کرد: یکی از عواملی 
که نش��ان دهنده می��زان به��ره وری در یک واحد 
فولادی است، میزان تولید برحسب تناژ در ساعت 
اس��ت که می تواند مبنا اصلی ق��رار گیرد. مصرف 
انرژی یکی از عواملی اس��ت که به شدت بر میزان 
بهره وری اثرگذار اس��ت. در واحدهای فولادسازی 
به میزان بالایی گاز، آب و برق مورد استفاده قرار 
می گیرد ک��ه اگر مصرف این م��وارد کاهش پیدا 

کند بر میزان بهره وری واحد موثر خواهد بود.
وی در پاس��خ به این پرس��ش که در واحدهای 
فولادس��ازی چه نوع انرژی بیش��تر مورد استفاده 
ق��رار می گیرد عنوان کرد: »این موضوع بس��تگی 
دارد ک��ه چ��ه واح��دی در زنجیره فولاد باش��د. 
زنجیره فولاد از معدن تا صنایع پایین دستی چون 

نوردکاری را شامل می شود. 
در برخی واحدها مانند احیای مستقیم مصرف 
گاز و در بخش هایی چون فولادسازی، مصرف برق 

بالاست. 
در کل صنع��ت فولاد نس��بت به س��ایر صنایع 
مشابه از انرژی بیشتری استفاده می کند؛ از این رو 
واحدها در بخش های گوناگون باید این موضوع را 
هدف گ��ذاری کنند تا میزان مصرف انرژی خود را 

به حداقل ممکن برسانند«.
عیوض��ی در پای��ان به نقش نیروی انس��انی در 
میزان افزایش بهره وری اشاره کرد و گفت: »نقش 
نیروی انس��انی در می��زان بهره وری بس��یار موثر 
اس��ت. اگر نیروی انسانی آموزش دیده و در زمینه 
کاری خود خلاقیت هایی داشته باشند در افزایش 

میزان بهره وری بسیار می توانند موثر باشند«.
ارزیابی شاخص های بهره وری  �

رامی��ن ملاقدیم��ی، کارش��ناس صنایع معدنی 
درب��اره به��ره وری در صنعت فولاد  ب��ه »روزگار 
مع��دن« گف��ت: به��ره وری در ای��ن صنع��ت به 
ش��اخص هایی مانن��د مه��ارت نی��روی انس��انی، 

تجهیزات مدرن، استفاده از فناوری های پیشرفته، 
بومی س��ازی قطعات، وابستگی نداشتن به قطعات 
خارج��ی و مدیریت منابع مالی، منابع انس��انی و 
بهره وری بس��تگی دارد. در این می��ان، بهره وری 
در صنعت فولاد ایران در مقایس��ه با سایر صنایع 
بالاست. یکی از دلایل اصلی این موضوع را باید به 
حضور کارشناس��ان و مهندسان توانمند و باتجربه 
در صنع��ت فولاد نس��بت داد؛ ش��اید ای��ن تعداد 
نیروی انسانی ماهر در سایر صنایع حضور ندارند. 
با این وجود، به��ره وری در صنعت فولاد ایران در 
مقایسه با سایر کش��ورهایی که در این صنعت از 
جای��گاه و رتبه ای برخوردار هس��تند، از بهره وری 
چندان بالایی برخوردار نیس��ت. البته محصولات 
فولادی ایران کیفیت ویژه ای داش��ته و بر همین 
اس��اس نیز در بازارهای صادراتی همواره مشتری 
دارن��د. ضعف یادش��ده درباره به��ره وری موجب 
می شود بهای تمام شده در صنعت فولاد به مراتب 
بیش��تر از کش��ورهایی با صنایع فولاد پیش��رفته 
باش��د. در چنین ش��رایطی، رقاب��ت قیمتی فولاد 
دش��وار می ش��ود. چنانچه بهره وری افزایش یابد، 
بهای تمام شده کاهش می یابد. در چنین شرایطی 
سودآوری بیشتر می شود؛ بنابراین می توان رقابت 
آسان تر در بازار بین المللی داشت و زمینه را برای 

رشد فروش فراهم کرد. 
وی درب��اره بهره وری نیروی انس��انی در صنایع 
کش��ور گفت: در صنایع کش��ور، نیروی انس��انی 
به مراتب بیش��تری در مقایس��ه با س��ایر کشورها 
فعالی��ت می کنن��د. همی��ن موض��وع در قیم��ت 
تمام ش��ده تولید تاثیر منفی دارد. باید تاکید کرد 
ک��ه بهره گیری از فناوری ه��ای روز زمینه را برای 

کاهش تعداد نیروی انسانی فراهم می کند. 
وی افزود: یکی از دلای��ل اصلی برای بهره وری 
پایین منابع انس��انی در صنع��ت فولاد را می توان 
ج��ذب غیرکارشناس��ی نیروی انس��انی ن��ام برد. 
درواق��ع این کارکنان از طری��ق مصاحبه و آزمون 
اس��تخدام نمی ش��وند، بلک��ه عوامل سیاس��ی و 

اجتماعی در جذب آنها دخیل است. 
در چنین ش��رایطی ممکن اس��ت برخی از این 
افراد مش��خصات یا ویژگی های لازم برای کس��ب 
آن موقعی��ت ش��غلی را نداش��ته باش��ند. ی��ا در 
مواردی ش��اهد هس��تیم که منابع انسانی برخی 
مجموعه های فولادی پا به س��ن گذاشته اند. البته 
این افراد از تجربه کاری بالایی برخوردار هس��تند 
ام��ا بهره وری دوران جوانی خود را ندارند. به علاوه 
با ورود فناوری های جدی��د باید از حضور افرادی 

کمک گرفت که به دانش روز مسلط باشند. 
ای��ن فعال معدن ضعف های فن��اوری را از دیگر 
دلایل کاه��ش بهره وری در صنعت فولاد کش��ور 
برش��مرد. مهم تری��ن ضعف ما نبود ماش��ین آلات 
روز جهان اس��ت. در مواردی ب��ه دلیل تحریم ها 
نتوانسته ایم از آخرین فناوری روز جهان در تولید 

فولاد استفاده کنیم. 
وج��ود  ک��رد:  تاکی��د  پای��ان  در  ملاقدیم��ی 
ظرفیت ه��ای خال��ی در یک خط تولی��د به منزله 
افزایش هزینه های سازمان هاست. بخش عمده ای 
از س��رمایه گذاری در صنایع ثابت اس��ت؛ بنابراین 
افزایش تولید، س��هم بس��زایی در بهای تمام شده 
محص��ولات دارد که ب��ه کاه��ش هزینه ها منجر 

می شود.
 اما چنانچه یک واحد تولیدی با ظرفیت اسمی 
خود تولی��د کند، بهای تمام ش��ده محصولات آن 
کاهش می یاب��د، زیرا هزینه های ثابت سرش��کن 
می ش��ود. در چنی��ن ش��رایطی ام��کان رقابت با 

کشورهای خارجی برای ما فراهم می شود.
س��خن پایانی: بهره وری یکی از ش��اخصه های 
اثرگذار در رقابت پذیری صنایع ش��ناخته می شود. 
این شاخصه به واسطه اهمیت و اثرگذاری صنعت 
فولاد کشور در توسعه و رشد اقتصادی کشور، در 
این صنعت جایگاه وی��ژه ای دارد و از دریچه های 

گوناگونی رصد می شود. 
بهبود بهره وری موجب می ش��ود محصولات این 
صنعت رقابتی تر باشند، سودآوری بنگاه ها افزایش 
یابد و درنتیجه زمینه برای توسعه صادرات فراهم 

شود.

  گندله با ریزش به استقبال مرداد رفت 
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عرضه نیکل افزایش و 
قیمت ها کاهش یافت

ب��ازار نیکل از زمان فش��ار کوتاه بزرگی که س��ال 
گذش��ته بازار را متلاطم کرد، به ش��کلی قابل توجه 
متعادل ش��ده چرا که افزای��ش تولید پرمصرف های 
شکل های نیکل این قیمت ها را پایین آورده در حالی 
که فلز فرآوری و معامله ش��ده در بورس فلزات لندن، 
عرضه بس��یار کمتری دارد. این پویایی قرار است در 
نتیجه کارخانه های جدی��د در چین و اندونزی برای 
تبدیل ش��کل های میانی نیکل به فلز قابل تحویل در 
بورس فل��زات لندن تغییر کند، ک��ه اولین مورد این 
معاملات هفته گذش��ته توس��ط بورس تایید شد. به 
گفت��ه مکوایر این نیروگاه ها می توانند تا پایان س��ال 
آینده ۲۰۰ هزار تن به ظرفیت نیکل اضافه کنند. این 
مساله می تواند عرضه های قابل تحویل بورس فلزات 
لندن را تا ۳۵ درصد در مقایسه با سطوح سال ۲۰۲۲ 
افزایش دهد. در حالی ک��ه بورس فلزات لندن معیار 
قیمت جهانی نیکل به حساب می آید، تنها حدود ۲۰ 
درصد از تولید جهانی به شکل فلز خالص است که در 
بورس هم قابل تحویل است و مابقی آن به محصولات 
میانی عرضه می ش��ود که مس��تقیما توسط صنایع 
ف��ولاد و باتری مورد اس��تفاده قرار می گی��رد. رونق 
معدن در اندونزی باع��ث افت قیمت این محصولات 
واسطه ای ش��ده است. استراتژیس��ت های مکوایر از 
جمل��ه جیم لنون در این باره طی یادداش��تی عنوان 
کردند: آهن نیکل و فرونیکل در حدود نیمی از قیمت 
ب��ورس فلزات لن��دن هر تن نیکل معامله می ش��وند 
»و این مس��اله در تاریخ بازار نیکل بی س��ابقه است.« 
اکنون کارخانه های جدیدی در حال تولید هس��تند 
که می توانند آن واسطه ها را به فلز نیکل قابل تحویل 
در بورس فلزات لندن تبدیل کنند. مکوایر عنوان کرد 
که تحت رهبری شرکت های چینی مانند چینگشان 
ک��ه بزرگترین تولیدکننده نیکل که در مرکز فش��ار 
کوتاه سال گذش��ته قرار داشت، نیاز چین به واردات 

فلز نیکل را تا سال ۲۰۲۴ به صفر خواهد رساند.

اکوادور بزرگترین ذخایر 
نقره جهان را دارد

اک��وادور وارد فاز توس��عه بخش معدن می ش��ود. 
ای��ن بازیگر جدید قرار اس��ت تولی��د معدنی جهان 
را ارتقا ده��د.  وزارت انرژی و مع��ادن دولت اکوادور 
روز پنج ش��نبه در بیانیه      ای اعلام کرد، مذاکراتی را با 
س��ل      گلد )SolGold( معدن کار اس��ترالیایی برای 
توس��عه ی��ک معدن بزرگ به پایان رس��انده اس��ت. 
برمبن��ای اعلام دولت اکوادور، ای��ن طرح در صورت 
اجرا به سرمایه گذاری ۹/ ۴میلیارد دلاری برای خلق 
ی��ک پروژه بلندمدت نیاز دارد. بر اس��اس این بیانیه، 
تخمین زده ش��ده ک��ه معدن زیرزمینی کاس��کابل 
۳۵ میلیارد دلار صادرات داش��ته باش��د؛ درحالی که 
ح��دود ۸ میلیارد دلار حق امتی��از و مالیات به خزانه 
دولت جذب می کند. س��ل      گلد که طبق تخمینی که 
از ذخایر دارد گفته اس��ت که بر اساس برآوردها، عمر 
عملیاتی پروژه در فاز اولیه ۲۶س��ال  اس��ت، بنابراین 
نیاز به یک کارخانه فرآوری با توان عملیاتی س��الانه 
۲۵ میلیون تن اس��ت. کاسکابل در استان ایمبابورا در 
کوه      های آند اکوادور واقع شده اس��ت و این وزارتخانه 
قبلا گفته ب��ود که می تواند به بزرگ ترین معدن نقره 
جه��ان، س��ومین معدن طلا و معدن ش��ماره ۶ مس 
جهان تبدیل ش��ود. درحالی که اکوادور دارای ذخایر 
معدنی فراوانی اس��ت، به دلیل مقاومت جوامع بومی 
و تصمیمات دادگاهی که فعالیت های استخراجی را 
زمینگیر کرده اس��ت از  بس��یاری از غول های معدنی 

آمریکای جنوبی پرو و شیلی عقب مانده است.

کلمبیا مهد معادن بی قانون
مش��کل جدیدی در راه توس��عه معادن در کلمبیا 
سر باز کرده اس��ت. دولت کلمبیا پیش نویس فرمانی 
را ب��ا ه��دف تعیی��ن معیارهای جدید برای توس��عه 
ذخایر طبیعی معدن��ی در چارچوب مقررات معدنی 
و زیس��ت محیطی اعلام کرد. این پیش      نویس قانونی 
که می تواند توس��ط شهروندان، شرکت ها، انجمن ها 
و س��ایر نهادها اعمال و اظهار ش��ود، توس��ط وزارت 
محیط      زیس��ت کلمبیا و به دنبال حکم شورای دولتی 
و س��ایر احکام صادره از دادگاه قانون اساس��ی صادر 
شده اس��ت و درنظر دارد بنا بر میل دولت گوس��تاوو 
پت��رو، طرح س��اماندهی معدنی را ب��رای حفاظت از 
اکوسیس��تم      های کش��ور کلمبیا اجرا کند. س��وزانا 
محمد، وزیر محیط زیس��ت کلمبی��ا در مصاحبه      ای 
تصویری که اخیر در رسانه های اجتماعی منتشرشده 
گفته اس��ت که فرم��ان معدنی دول��ت به طور خاص 
مطابق با حکم شورای دولتی در ۲۲اوت ۲۰۲۳ صادر 
شده اس��ت و از وزارت معادن و انرژی، در کنار وزارت 
محیط زیست می خواهد به »بی نظمی عظیم معدنی 
ایجادشده توسط دولت های قبلی« رسیدگی کند. به 
گفته محمد، صدها رقم معدن در کلمبیا بدون توجه 
به ملاحظات زیس��ت محیطی و اکوسیس��تمی اعطا 
شده اس��ت. حکم ش��ورای دولتی به وزارتخانه های 
مربوطه دس��تور داد ت��ا اقدامات هماهن��گ را برای 
ایجاد مناطق حفاظت ش��ده موقت برای حفظ ذخایر 
طبیعی معدنی از دس��ترس معدن کاران غیرقانونی 
ایجاد کند و در فرصت مناس��ب برای توسعه معدنی 

کلمبیا به درستی برنامه ریزی و سیاستگذاری کند.

برمدار جهان

کاهش صادرات فولاد ژاپن گام بزرگ اروپا در کربن زدایی تولید فولاد دکتر بتی، ناجی معدنکاران آمریکایی

اولین روز از معاملات آتی چین برای عرضه لیتیوم که عنصری ضروری برای ساخت 
باتری خودروهای الکتریکی محس��وب می شود و چین از جمله بزرگترین خریداران آن 
به حس��اب می آید – با کاهش تقاضا و کاهش قیمت ها، ش��روعی سخت را در سرزمین 

اژدها به ثبت رساند.
داده های بورس نشان می دهد که کربنات لیتیوم در بورس آتی گوانگجو به زیر قیمت 
تس��ویه پایه ۲۴۶ هزار یوانی )۳۴ هزار و ۲۶۳ دلار( در هر تن سقوط کرد. قراردادهای 
تحویل در ژانویه هم به قیمت ۲۱۵ هزار دلار س��قوط کرد. بر اس��اس گزارش بلومبرگ 
قیم��ت لیتیوم در معاملات آتی ژانویه حدود ۱۱ درصد و در ماه های فوریه تا جولای با 

محدودیت روز اول، کاهش قیمت ۱۴ درصدی به ثبت رساند.
ش��رلی وانگ مدیر کل تحقیقات صنعت در بازار فلزات ش��انگهای در این باره گفت: 

این واقعیت که قراردادهای آتی جدید همه برای تحویل در س��ال آینده در نظر گرفته 
ش��ده اند، ممکن اس��ت در کاهش قیمت معاملات تاثیرگذار باشد. وی افزود: احساسات 
اکن��ون با مازاد پیش بینی ش��ده محص��ولات لیتیومی در س��ال ۲۰۲۴ کاهش یافته و 
س��ه ماهه اول نیز معمولا دوره ای کند برای فعالیت های ذخیره س��ازی مجدد در چین 

محسوب می شود.
قیمت های لحظه ای کربنات لیتیوم – ش��کل تصفیه ش��ده این فلز – دارای نوس��ان 
زیادی بود. این قیمت ها در ماه نوامبر ثبت رکورد کردند چرا که فشار جهانی به سمت 

ناوگان حمل و نقل برقی باعث افزایش مصرف این ماده معدنی شد.
تحلیل گ��ران امیدوارند که قراردادهای جدید، قیمت گذاری ش��فاف تری برای لیتیوم، 
کاهش نوس��انات قیمت های لحظ��ه ای و ارائه راه ه��ای موثرتری ب��ه تولیدکنندگان و 

خریداران برای پوش��ش ریسک ارائه دهد. ایلان ماسک مدیرعامل تسلا، افزایش قیمت 
فلزات باتری که در اصل به عنوان کلید انتقال به انرژی پاک ش��ناخته می ش��وند را در 

سال گذشته »دیوانه وار« توصیف کرده بود
س��ازندگان باتری و خودروس��ازان در سرتاس��ر جهان همچنان در تلاش هس��تند تا 
قراردادهایی را برای فروش یا توس��عه تامین مواد خام تضمین کنند. کش��ورهای غربی 
نیز در حال افزایش تلاش ها برای ایجاد زنجیره تامین خود با متحدان هستند، چرا که 
چین همچنان بر فرآوری لیتیوم تس��لط دارد و تولیدکننده بسیار مهم این ماده معدنی 

شناخته می شود. 
دنیس آیپ تحلیل گر بازار س��رمایه دایوا در این باره خاطرنشان کرد: بخش لیتیوم و 

باتری مایل است بازار آتی بیشتر و معتبرتری در چین داشته باشد.

در ژوئن ۲۰۲۳، وزارت دارایی ژاپن آماری را منتشر کرد که نشان دهنده کاهش 
۸.۵ درصدی صادرات فولاد بود که میزان صادرات را در مجموع به ۲.۸۰۴ میلیون 
تن )میلیون تن( رساند. این اولین کاهش در دو ماه گذشته است و عمدتاً به دلیل 

کاهش تقاضا در بازار آسیا است.
حجم صادرات به بازارهای اتحادیه اروپا بهبود می یابد �

از س��وی دیگر، صادرات ب��ه اتحادیه اروپا با ۴۳.۱ درص��د افزایش به ۲۴۰۰۰۰ 
تن رسید. 

با این حال، بازار ورق گرم در اروپا اخیرا با کاهش قیمت مواجه ش��ده اس��ت و 
برای اولین بار در حدود هفت ماه گذشته به زیر 7۰۰ یورو در هر تن رسیده است. 
این امر اختلاف قیمت را با بازار آس��یا کاهش داده اس��ت و انتظار می رود با توجه 
 به ش��روع تعطیلات در دوره ای با تقاضای کم، س��رعت آن کاهش بیش��تری پیدا 

کند.
صادرات فولاد به ایالات متحده با ۵۰.۲ درصد کاهش نس��بت به س��ال قبل به 
۸۳۰۰۰ تن رس��ید، در حالی ک��ه صادرات به خاورمیانه ب��ا ۴.۹ درصد کاهش به 
7۰۰۰۰ تن رسید. واردات فولاد نیز با کاهش ۹.۴ درصدی به ۵77 هزار تن رسید. 
واردات از کره جنوبی با ۱۸.۲ درصد افزایش به ۳۰۶۰۰۰ تن رس��ید، در حالی که 

واردات از چین با ۱7.۱ درصد کاهش به ۹۹۰۰۰ تن رسید. 
در نیمه اول س��ال، صادرات فولاد با ۱.۸ درصد کاهش نس��بت به س��ال قبل به 
۱۶.۴۶۳ میلیون تن رس��ید. کاهش قابل توجهی در فروش به ASEAN )کاهش 
۴.۴ درصد به ۵.۲7 میلیون تن(، کره جنوبی )۶.۳ درصد کاهش به ۳.۰7۲ میلیون 
ت��ن(، چین )کاه��ش ۳۴.۶ درصد به ۱.۳7۲ میلیون ت��ن(، اتحادیه اروپا )۱.۰۹۲ 
میلیون تن( و ایالات متحده )کاهش ۹.۴ درصد به ۹.۵ میلیون تن( مشاهده شد. 

کمیس��یون اروپا بیش از ۲ میلیارد یورو کمک دولتی برای کربن زدایی تولید فولاد در 
فرانس��ه و آلمان را تصویب کرد. این بودجه قابل توجه که بر اساس قوانین کمک دولتی 
 ThyssenKrupp فرانسه و ArcelorMittal اتحادیه اروپا تصویب ش��ده اس��ت، به
Steel Europe )tkSE( در کربن زدای��ی تولی��د ف��ولاد در پروژه های خود با اس��تفاده 
از فناوری ه��ای نوآورانه و هیدروژن تجدیدپذیر کمک خواه��د کرد. فولاد ضروری ترین 
ماده مهندس��ی و ساختمانی در جهان اس��ت، زیرا در ساختمان ها، زیرساخت ها، ابزارها، 
 کش��تی ها، قطاره��ا، اتومبیل ه��ا، دوچرخه ها، ماش��ین آلات و لوازم الکتریکی اس��تفاده 

می شود.
با این حال، کربن زدایی تولید فولاد در سراس��ر جهان یک چالش فوری اس��ت که باید 
برای دس��تیابی به اهداف آب و هوایی مورد توجه قرار گیرد. در س��طح جهانی، صنعت 
تولید فولاد بیش��ترین انتش��ار ۲CO را در بین صنایع س��نگین و حدود ۸ درصد از کل 

انتشار جهانی را ایجاد می کند.
ای��ن دو ابت��کار اتحادیه اروپا نقطه عطفی در کربن زدایی این بخش هس��تند و مکمل 
اس��تراتژی هیدروژن اتحادیه اروپا، قرارداد س��بز اروپا، طرح صنعتی معامله سبز و طرح 

REPowerEU هستند.
ArcelorMittal از ۸۵۰ میلی��ون یورو بودجه برای کربن زدایی نس��بی تولید فولاد 
در س��ایت خود در دانکرک اس��تفاده خواهد کرد، که در آن سه کوره بلند تولید فلز داغ 
مایع از مخلوطی از س��نگ آهن، گلوله، کک، زغال سنگ و هوای پیش گرم شده را اداره 

می کند.
انتظار می رود نصب تجهیزات تا سال ۲۰۲۶ تکمیل شود و تخمین زده می شود سالانه 
چهار میلیون تن فولاد کم کربن تولید شود، همچنین انتظار می رود این پروژه در طول 

عمر ۱۵ ساله خود بیش از 7۰ میلیون تن دی اکسید کربن را کاهش دهد.

دکتر الیزابت هیز، متولد 7 می ۱۹۱۲، مدافع سرسخت بهداشت عمومی که در دهه 
۱۹۴۰ برای معدنچیان زغال سنگ و خانواده های آنها مبارزه کرد. وی متعهد به ادامه 
میراث پدرش به عنوان پزش��ک شرکت معدن شوموت، »دکتر. بتی« در سال ۱۹۴۳ 
بود. دکتر بتی تنها پزش��ک منطقه و از ش��رایط غیربهداش��تی در شهر معدنی متعلق 
به ش��رکت بسیار وحشت زده بود. فاضلاب به حیاط ها و خیابا  ها سرازیر شده بود، آب 
آش��امیدنی آلوده و خانه ها فرسوده ش��ده بودند. او به مدیران Shawmut گفت که 
ش��رایط باید بهبود یابد. در پاسخ، مجریان ش��کایت کردند که حفاظت از منبع آب و 
پاکس��ازی فاضلاب و جاد  ها بس��یار گران است. روز دوشنبه ۲۳ جولای ۱۹۴۵، هیچ 
یک از ۳۵۰ معدنچی معدن شوموت سر کار نرفتند. دکتر بتی و معدنچیان یک توقف 
کار و یک کمپین تبلیغاتی برای آب پاک و سیس��تم فاضلاب برای معدنچیان س��اکن 

در فورس راه اندازی کردند.
معدنچیان پس از به بن بس��ت رسیدن مذاکراتش��ان با شوموت، تلگرافی به رئیس 
جمه��ور ترومن فرس��تادند. این تلگ��راف در اختیار وزارت دادگس��تری قرار گرفت و 
قرار ش��د یک جلس��ه اس��تماع فدرال برای تحقیق در مورد عملیات ش��رکت معدن 
Shawmut برگزار ش��ود. دکتر بتی ش��هادت داد که »آب آلوده معدن از کانال های 
باز جاری شده و در چمن زارها، باغ ها و خیابان هایی که بچه ها در آن بازی می کردند، 
تخلیه می شود«. دادگاه مدیران جدیدی را برای شوموت منصوب کرد که با پاکسازی 
فاضلاب و آس��فالت جاده ها موافقت کردند و به اعتصاب پنج ماهه پایان داد.  پوشش 
خبری این اعتصاب به افزایش آگاهی در مورد ش��رایط بد در ش��هرهای معدن کمک 
ک��رد و اندک��ی پس از آن، پرزیدنت ترومن نظرس��نجی را برگ��زار داد که زندگی در 
ش��هرهای زغال سنگ را مورد بررس��ی قرار داده و همچنین به جلب توجه به مسائل 

بهداشتی در جوامع معدن زغال سنگ کمک کرد.

طالبان و شرکای جدید چینی
مرتضی محمدی 

یک ده��ه پی��ش، وزارت دفاع آمری��کا، با توجه به 
نظرات کارشناس��ی زمین   شناسان دولت این کشور، 
به این نتیجه رس��ید که ذخیره لیتیوم و س��ایر مواد 
معدنی مدفون در افغانستان ممکن است یک تریلیون 
دلار ارزش داش��ته باشد. »کارگروه عملیات تجاری 
و ثب��ات پنتاگ��ون« که در یادداش��تی در ۲۰۱۰ به 
پتانس��یل توسعه افغانستان پرداخته بود، این کشور 
را »عربستان س��عودی لیتیوم« نامید. یک سال بعد، 
سازمان زمین   شناسی آمریکا نقشه   ای را منتشر کرد 
که ش��امل مختصات ذخایر عم��ده زیرزمینی بود و 
اع��لام کرد که افغانس��تان می   توان��د به   عنوان منبع 
اصل��ی شناخته   ش��ده لیتیوم جه��ان در نظر گرفته 
ش��ود. اکنون اما شرایط به گونه   ای تغییر کرده است 
که طالبان علاوه بر آنکه دولت تحت حمایت آمریکا 
را س��رنگون کرد، آغازگر پیچ تاریخی در سرنوشت 
افغانس��تان مدرن شده است. طالبان درحال حاضر 
به دنبال بهره   برداری از ذخایر عظیم لیتیوم است که 
محبوبی��ت فزاینده جهانی خودروی برقی نیاز به آن 
را برانگیخته است. به گفته آژانس بین المللی انرژی، 
تقاضا برای لیتیوم تا ۲۰۴۰، ممکن است تا ۴۰برابر 

سطح ۲۰۲۰ افزایش یابد.
افغانستان اما همچنان تحت فشار شدید بین المللی 
قرار دارد. نگرانی های حقوق بشری، به   ویژه سرکوب 
زنان و ارتباط طالبان با تروریس��م، این کش��ور را از 
نظ��ر سیاس��ی منزوی ک��رده و تح��ت تحریم   های 
چندجانب��ه و آمریکایی قرار داده اس��ت. با این   حال، 
وعده ش��کوفایی با کمک لیتیوم می   تواند تلاش   های 
غرب را در تحت فشار قرار دادن طالبان برای تغییر 
روش ه��ای افراطی ناکام بگ��ذارد. درحال حاضر، با 
غیبت آمریکا، این ش��رکت های چینی هس��تند که 
برای به دست آوردن سود بادآورده از تجارت لیتیوم 
در افغانس��تان ریش��ه دوانده   اند و با موفقیت در این 
زمین��ه، موقعیت چی��ن را در زنجیره تامین جهانی 
م��واد معدنی لوازم الکترونی��ک و خودروهای برقی 
دس��ت   نیافتنی خواهند کرد.تقاض��ای فزاینده برای 
لیتیوم بخش��ی از تقلای جهانی ب��رای انواع فلزات 
مورد اس��تفاده در ساخت خودروهای برقی است که 
به طور گس��ترده برای  گذار به انرژی س��بز حیاتی 

تلقی می شود.
اگرچه استخراج و فرآوری مواد معدنی مانند نیکل، 
کبالت و منگنز اغلب با عواقب ناخواسته   ای از جمله 
آس��یب به کارگران، ش��هرهای در محدوده معادن 
و مش��کلات محیط زیس��تی همراه اس��ت، در مورد 
افغانس��تان به   نظر می رس��د پیامدهای ژئوپلیتیک 

هم در راه داش��ته باشد. از س��ویی، طالبان در مدل 
توس��عه اقتصادی خود از غرب دوری    می   جوید و از 
ط��رف دیگر پای ش��راکت با چینی در میان اس��ت 
ک��ه در حاضر درگیر رقابتی ش��دید و اس��تراتژیک 
با آمریکاس��ت.در حوالی زمانی که کابل به دس��ت 
طالب��ان در اوت ۲۰۲۱ س��قوط کرد، ب��ازار لیتیوم 
جهان به یکباره رونق گرفت. قیمت این ماده معدنی 
از ۲۰۲۱ تا ۲۰۲۲ هشت برابر شد و صدها کارآفرین 
معدنی چینی را به س��مت افغانس��تان سرازیر کرد.
مقام��ات طالبان، کارآفرینان چینی و واس��طه   های 
افغانی آنها، در مصاحبه   های خود حرارت مش��ابهی 
را ک��ه یادآور تب طلا در ق��رن نوزدهم بود توصیف 
می   کردند. تاجران بین المللی چینی هتل   های کابل 
را به تسخیر خود درآورده بودند و بر سر منابع لیتیوم 

در مناطق مختلف رقابت می   کردند.
مدی��ران چینی هم برای مذاکرات در مورد حقوق 
اکتش��اف با رهب��ران طالبان دیدارهای��ی را ترتیب 
می   دادند.رهب��ران طالب��ان در حالی ک��ه به دنبال 
مذاکره با ش��رکت های خارجی هس��تند و چینی   ها 
به   عنوان مدعیان اصلی در نظر گرفته می   ش��وند، در 
ماه   ه��ای اخیر اس��تخراج و تجارت لیتیوم را متوقف 
کرده   ان��د. کارشناس��ان صنع��ت هش��دار می دهند 
ک��ه حتی در ص��ورت انعقاد قرارداد، ممکن اس��ت 
اس��تخراج لیتیوم به دلی��ل چالش   های عرضه آن به 
ب��ازار تا س��ال ها به عقب بیفت��د. درحال حاضر حد 

فاص��ل کوه   های صخ��ره   ای و غنی از م��واد معدنی 
ولایات کنر و نورس��تان در ش��مال شرق افغانستان 
جاده آس��فالتی وجود ندارد تا آن را به جهان خارج 
وصل کند. این درحالی است که در کشورهایی مانند 
ش��یلی و استرالیا، ذخایر فراوان و قابل دسترس   تری 
یافت می ش��ود. در این میان، آنچه به گفته افغان   ها، 
چینی   ها و آمریکایی   ها مس��لم اس��ت، این است که 
افغانس��تان پس از دهه   ها جنگ در میانه دوره گذار 
تاریخی قرار گرفته است. تا زمانی که طالبان توسط 
غرب طرد ش��ود، افغانس��تان خواه از روی ناچاری و 

خواه انتخابی، به چین پناه خواهد برد.
ثروت قدرنادیده �

اف��راد محلی از این زمین   ها به عنوان »دره مرگ« 
یاد می کنند، همان طور که آمریکایی   ها آن را نامیده 
بودند. در کنار پیچ رودخانه   ای خروش��ان، دیوارهای 
خاکس��تری بلند پایگاه نظامی ننگلام قرار دارد که 
اکنون متروک مانده است؛ اما زمانی دورافتاده   ترین 
پایگاه آمریکایی   ها به حس��اب می   آمد. با طی مسیر 
یک س��اعتی پس از پایگاه متروک، دره   ای شیب   دار 
و صخ��ره   ای در مج��اورت کوه   ه��ای غبارآلود برف 
نورس��تان نمایان می ش��ود. از دوران باس��تان، این 
مع��ادن منبع درآم��دی مکمل ب��رای خانواده   های 
کش��اورز بوده است که سنگ   های قیمتی و بلورهای 
شیش��ه   ای و ارغوانی کوارت��ز، تورمالین و کونزیت را 
اس��تخراج می   کردند و به بازارهای آسیای مرکزی و 

جنوبی می   فروختند.
هنگامی که معدنچیان به دنبال کونزیت با کیفیت 
بالا ب��ه حفاری می   پرداختند، به   ط��ور معمول انبوه 
س��نگ   های ش��یری رنگی را دور می   انداختند. مردم 
محل��ی آنها را »تختاپات« ب��ه معنای زباله کونزیت 
می   خواندند؛ اما زمین   شناسان آن را با نام اسپودومن 
یا »س��نگ مع��دن لیتی��وم« می   شناس��ند. صفی، 
رئیس س��ابق شورای روس��تایی که اکنون به عنوان 
نماینده معدنچیان محلی کار می کند، در این زمینه 
می   گوید: »کسی برای ضایعات کونزیت ارزشی قائل 
نبود، تا زمانی که بازرگانان چینی وارد ش��دند. آنها 
از این کش��ف ش��گفت   زده بودند و م��ردم محلی را 
هیجان   زده کردند.«س��ال گذشته، برخی از تاجران 
چینی تا جایی که می   توانستند سنگ معدن خریدند 
و کامیون   ه��ای پر از ب��ار را به جاده   پر از بمب جاده   
مرگ سپردند. صفی در این زمینه به خاطر می   آورد 
کاوش��گران چینی سنگ را با طیف   سنج   های دستی 
آزمایش می   کردند و تردید داشتند که غنای لیتیوم 
سنگ معدن به اندازه    کافی بالا باشد تا استخراج در 

مقیاس صنعتی مقدر شود.
در دهه ۱۹۶۰، زمین   شناسان شوروی برای اولین 
بار ذخای��ر قابل توجهی از لیتیوم را در س��نگ   های 
بل��وری بزرگ به نام پگماتیت در امتداد رش��ته   کوه 
هندوک��ش گ��زارش کردند. پ��س از تهاجم آمریکا 
در ۲۰۰۱، تیم   های کاوش��گر زمین   شناس��ی آمریکا 

ک��ه به عنوان بخش��ی از گروه ضرب��ت پنتاگون کار 
می   کردن��د، با همراهی و حمایت تفنگداران دریایی 
به دریاچه   های نمکی جنوب افغانس��تان سرکش��ی 
کردند. نتیجه ش��گفت   آور ب��ود؛ غنای لیتیوم آنقدر 
ب��الا ب��ود که با ذخای��ر آب نمک ش��یلی و آرژانتین 
ک��ه برخی از بزرگ تری��ن تولیدکنندگان لیتیوم در 
جهان هس��تند، قابل مقایسه بود. کریستوفر ونوک، 
کارش��ناس سابق س��ازمان زمین   شناسی آمریکا که 
در مطالعات پنتاگون ش��رکت داش��ت، در مورد آن 
مطالعات می   گوید، با اس��تفاده از بررسی   های هوایی 
تخمین زده شد که ولایات کنر و نورستان سرشار از 

سنگ   های لیتیوم هستند.
با وجود دره   های خطرناک، بازدید و کاوش در این 
مناطق پیش    نرفته است و امروز حتی تخمین دقیقی 
از ذخایر لیتیوم افغانس��تان در دسترس نیست.البته 
در ص��ورت حصول از خلوص ب��الای معادن لیتیوم 
افغانستان نیز تجارت در این صنعت تنها در صورتی 
مقرون به صرفه خواهد بود که زیرس��اخت   های لازم 
از جمل��ه جاده   ها، راه   آهن   ه��ا، کارخانه   های فرآوری 
س��نگ مع��دن و نیروگاه   های جدی��د در آن نواحی 
س��اخته ش��ود. تا اینج��ا به   نظر می رس��د متفکران 
استراتژیک چین موافق این دست سرمایه گذاری   ها 
نیز باشند.شهاب   الدین دلاور، وزیر معادن افغانستان 
و یک��ی از رهبران ارش��د طالب��ان، در مصاحبه   ای با 
واشنگتن   پس��ت گفت، نمایندگان ش��رکت چینی 
در دفت��ر او حضور داش��تند و جزئیات پیش��نهادی 
۱۰میلیارد دلاری ش��امل تعه��دات بلندمدت برای 
ساخت کارخانه فرآوری سنگ لیتیوم، کارخانه   های 
باتری    سازی در افغانستان و ده   ها کارگاه    باتری    سازی 

در کوهستان   های محلی در افغانستان بوده است.
وزارتخان��ه مع��دن و پترولیوم از ش��رکت چینی 
گوچین پیشنهاد دریافت کرده بود.دلاور به جزئیات 
جدول زمان��ی اعطای امتیازات معدنی توجه نکرده 
و تنها گفته است که کمیسیونی متشکل از مقامات 
ارش��د طالبان ب��ه رهبری عبدالغنی ب��رادر، معاون 
نخس��ت وزیر در امور اقتصادی، تمامی پیشنهادها را 
به دق��ت ارزیاب��ی خواهد کرد و به گفته او در صورت 
لغ��و تحریم   ها، دولت موقت طالبان آماده ش��نیدن 
پیشنهاد کشورهای غربی و حتی آمریکا خواهد بود. 
در حال حاضر تحریم   های آمریکایی هرگونه معامله با 
طالبان به استثنای کمک   های بشردوستانه را ممنوع 
کرده اس��ت. هنری ساندرس��ون، س��ردبیر اجرایی 
در   Benchmark Mineral Intelligence
م��ورد افغانس��تان می   گوید، انتظار می رود تا س��ال 
۲۰۳۰، ح��دود ۶۰ درصد از تمام خودروها در چین، 
اروپا و آمریکا برقی باش��ند و به این ترتیب جهان با 

کمبود جدی لیتیوم مواجه خواهد بود.
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وصندوق ۲۳۵ تومن سود 
برای هر سهم تقسیم کرد

مجمع عمومی عادی سالیانه شرکت سرمایه گذاری 
صندوق بازنشس��تگی کشوری )هلدینگ صباانرژی( 
در س��ال مالی منتهی به ۲۹ اس��فند ۱۴۰۱، با حضور 
بیش از 87 درصد صاحبان سهام و نمایندگان قانونی 
آن ه��ا، اعضای هیئ��ت مدیره صندوق بازنشس��تگی 
کش��وری، نماین��دگان س��ازمان ب��ورس، س��ازمان 
حسابرس��ی و س��ازمان بازرسی کش��ور و همچنین 
اعض��ای هیئت مدیره هلدین��گ صباانرژی و مدیران 
عامل ش��رکت های تابعه برگزار شد. به گزارش روزگار 
معدن به نقل از روابط عمومی شرکت سرمایه گذاری 
صندوق بازنشستگی کشوری؛ در این مجمع که صبح 
روز ش��نبه 3۱ تیرماه در س��ال همایش های دانشگاه 
الزه��را برگزار ش��د، ۹۰ درصد س��ود به دس��ت آمده 
میان صاحبان س��هام تقسیم ش��د.  در ابتدای جلسه 
که ب��ه صورت برخط نیز در دس��ترس ب��ود، علیرضا 
زمان پور مدیرعامل هلدینگ صباانرژی گزارش��ی از 
دس��تاوردها و برنامه های این شرکت ارائه داد و بهبود 
سرمایه گذاری و رشد تولید، نظارت و کنترل از طریق 
مدیریت هوش��مند  )BI(، شفافیت و فسادستیزی و 
بورس��ی کردن شرکت های تابعه را جزو سیاست های 
اصلی وصندوق برشمرد. وی در تشریح وضعیت مالی 
شرکت گفت: مجموع درآمدهای عملیاتی وصندوق 
در س��ال ۱۴۰۱ به ح��دود ۱۰8۵۰ میلی��ارد تومان 
رسیده است. همچنین ش��رکت در این سال، ۹۹۵۹ 
میلیارد تومان سودخالص کسب کرده است.  زمان پور 
با اش��اره به اینکه در س��ال مالی منتهی به ۲۹ اسفند 
۱۴۰۱، درآم��د هلدینگ از ش��رکت های تابعه 8۰۰ 
میلیون دلار بوده است؛ به بیان عمده ترین پروژه های 
هلدینگ صباانرژی پرداخت و اظهار داشت: مگاپروژه 
PDH-PP در زمین��ی ب��ه مس��احت ۵۰ هکتار و با 
هدف تولید پروپیلن ب��ه روش هیدروژن زدایی تحت 
لیس��انس شرکت UOP و تولید پلی پروپیلن مطابق 
با تکنولوژی در دس��ترس ش��رکت پتروش��یمی جم 
طراحی و اجرا ش��ده اس��ت. واحدهای اصلی مجتمع 
امکان تولید پروپیل��ن و پلی پروپیلن به ظرفیت6۰۰ 
هزار تن در س��ال را دارن��د. ارزش محصولات تولیدی 
پروژه    PDH-PP بالغ بر ۵۵۰ میلیون یورو در سال 
با ۱۰۰درصد ظرفیت تولید و ارزش س��رمایه گذاری 
۱ میلی��ارد و ۲۰۰ میلی��ون ی��ورور اس��ت. این پروژه 
در ماه ه��ای آخ��ر س��ال ۱۴۰۱ بازتعریف ش��ده و با 
پیگیری ه��ای مجدان��ه مدی��ران ارش��د صباانرژی، 
عملیات اجرایی آن پنجش��نبه ۹ اس��فند سال جاری 
همزم��ان با حض��ور رییس جمهور در عس��لویه آغاز 
ش��د. این مگاپروژه برای بیش از 3۵۰۰ نفر در منطقه 
عسلویه اشتغال ایجاد خواهد کرد. وی در ادامه افزود: 
پروژه »اس��تکر ریکلایمر« سوم اسفند سال جاری در 
ش��رکت صبافولاد خلیج فارس افتتاح ش��د و هدف از 
اجرای این پروژه، انباشت و برداشت گندِله به صورت 
مکانی��زه اس��ت. این پروژه با س��رمایه گذاری ش��ش 
میلیون یورو در زمینی به مساحت 3۵۰۰۰ متر مربع 
و با ظرفیت ۱۵۰۰ تن بر س��اعت اجرایی شد. از جمله 
ویژگی های این پروژه می توان به انباش��ت و برداشت 
یکنواخت، استفاده بهینه از کل فضای موجود پارک، 
زیبا س��ازی دپوها و محیط انباشت و برداشت، سرعت 
عمل در انباش��ت و برداش��ت متری��ال و جلوگیری از 
آسیب به محیط زیست اشاره کرد. زمان پور در نهایت 
به اقدامات صباانرژی در توس��عه فولاد اکسین اشاره 
کرد و اظهار داش��ت: احیای مس��تقیم فولادسازی و 
ریختهگری ش��رکت فولاد اکس��ین یکی از مهم ترین 
پروژه های صباانرژی است. ارزش سرمایه گذاری این 
پ��روژه ۴۵۹ میلیلون یورو اس��ت که منج��ر به تولید 
س��الانه یک میلیون و دویست هزار تن اسلب عریض 
فولادی خواهد ش��د. عملیات اجرایی این طرح عظیم 
هفتم اردیبهش��ت ۱۴۰۲ آغاز شده و علاوه بر تکمیل 
زنجیره فولادس��ازی، برای ۲۰۰۰ نفر فرصت اشتغال 
ایجاد می کند. وی تصریح کرد: رایزنی و انعقاد قرارداد 
۵۰۰ هزار تنی تولید ورق های خاص با ش��رکت ملی 
گاز ایران، انعقاد تفاهمنامه های اجرایی میان صندوق 
بازنشس��تگی کشوری و استانداری خوزستان و جلب 
رضایت گروه س��رمایه گذاری ملی به عنوان سهامدار 
۴۰ درصدی جهت مش��ارکت در اجرای طرح توسعه 
احی��ا و فولادس��ازی و تأمین ۲۵ هکت��ار زمین برای 
مس��کن کارکنان؛ از دیگر اقدام��ات صباانرژی برای 
توس��عه فولاد اکس��ین خوزستان اس��ت.  مدیرعامل 
هلدینگ صباان��رژی به فعالیت های توس��عه ای این 
هلدینگ در حوزه لاس��تیک اش��اره کرد و گفت: یکی 
دیگر از مهم ترین اقدامات ش��رکت س��رمایه گذاری 
صندوق بازنشس��تگی کشوری، افزایش صد در صدی 
ظرفی��ت تایرهای تیوبل��س موتوری ش��رکت ایران 
یاس��ا تایر و راب��ر از ۲۵۰۰ تن به  ۵۰۰۰ تن در س��ال 
و داخلی س��ازی تجهیزات پخت تایر بود که با حضور 
مدیرعامل صندوق بازنشستگی کشوری در بهمن ماه 
۱۴۰۱ آغاز ش��د.  پس از گزارش مبس��وط مدیرعامل 
شرکت سرمایه گذاری صندوق بازنشستگی، گزارش 
حسابرس بند به بند قرائت ش��د و مدیران صباانرژی 
به پرس��ش های س��هامداران پاس��خ دادند. در ادامه 
صورت های مالی منتهی به ۲۹ اسفند ۱۴۰۱ تصویب 
و برای هر س��هم وصندوق، ۲3۵ تومان س��ود تقسیم 

شد.

روی موج معدن

www.rozegaremadan.irشرکتها

نقش کلیدی ایریسا در توسعه های مجتمع فولاد خراسان توسعه نامتوازن در زنجیره فولاد 

مسئول نمایندگی صنعت، معدن و تجارت نیشابور گفت: استخراج سنگ فیروزه از معدن 
فیروزه با افزایش مجوز اس��تخراج از ۲۰ تن به 6۰ تن در س��ال افزایش یافته اس��ت.  جواد 
خالقی در گفت و گویی در نیشابور اظهار کرد: همراه با افزایش طرح های اکتشافی در کانی 
های نمک، مس، کرومیت، گچ و سلستین با افزایش مجوز استخراج، استخراج سنگ فیروزه 

از ۲۰ تن به 6۰ تن در سال رسیده است.
روند اشتغالزایی مثبت در معدن فیروزه �

مس��ئول نمایندگی صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه اش��تغالزایی در حوزه معدنی با 
روند مثبت همراه است، افزود: با تمهیدات صنعت، معدن و تجارت شهرستان فیروزه نیمی 
از اس��تخراج فیروزه به محصول نهایی و نیمه نهایی تبدیل می ش��ود.  وی ادامه داد: تکمیل 
زنجیره تولید در بخش معا دن مس با تولید ورق مس��ی و مفتول می تواند زمینه توس��عه 

شهرستان فیروزه در بخش صنعت سیم، کابل، قطعات برقی خودرو و الکتروموتورها باشد.
ظروف مسی مکمل صنعت فیروزه کوبی �

خالق��ی تش��ریح ک��رد: تولی��د ظ��روف مس��ی در صنایع دس��تی و گردش��گری مکمل 
صنع��ت فی��روزه کوب��ی همچنین ارزش اف��زوده از محل باطله های معدنی س��نگ فیروزه 
اس��ت مس��ئول نمایندگی صمت فی��روزه اضافه ک��رد: در بخش معدن فی��روزه واحدهای 
جدی��دی راه ان��دازی ش��ده اس��ت که با جداس��ازی نرمه های فی��روزه از باطل��ه ها زمینه 
 اش��تغال و س��رمایه گ��ذاری در روس��تای مع��دن را با حج��م ۱۰ میلیارد توم��ان رقم زده 
است.  وی با اشاره به اینکه صادرات سنگ خام فیروزه و گوهر سنگ ها ممنوع است، اذعان 
کرد: اما با وجود ممنوعیت، افراد سودجو سنگ ها را به طور قاچاق به خارج کشور از هدایت 
می کنند. خالقی عنوان کرد: به تازگی با مصوبات ستاد مبارزه با کالای قاچاق و ارز تمامی 

فعالین تجاری در حوزه گوهرس��نگ ها موظف به ثبت نقل و انتقالات و خرید و فروش در 
س��امانه جامع تجارت هستند.  مس��ئول نمایندگی صنعت، معدن و تجارت نیشابور تشریح 
کرد: در صورت ثبت نکردن گوهرس��نگ در س��امانه جامع تجارت، به عنوان کالای قاچاق 
توقیف و به مراجع قضایی معرفی می ش��ود. تا س��بب رونق کسب و کار تولید و ناامنی بستر 

خام فروشی شود.

 نشست مشترک مدیران عامل مجتمع فولاد خراسان و ایریسا با حضور 
معاونین و مدیران هر دو ش��رکت در مجتمع فولاد خراس��ان برگزار شد. 
در این نشس��ت دکتر جوانبخت، مدیرعامل فولاد خراسان ضمن خوش 
آمدگویی به مدیرعامل و مدیران ایریس��ا گفت: ایریسا نزدیک به دو دهه 
در کنار فولاد خراس��ان بوده و در راه اندازی و مکانیزه س��ازی فرایندهای 
س��ازمانی آن نقش بسزایی داشته اس��ت. وی افزود: ایریسا به عنوان تنها 
مجری پروژه های فناوری اطلاعات فولاد خراس��ان در طول این س��ال ها 
همیش��ه رضایت ما را جلب کرده و با یکپارچگی سیستم های اطلاعاتی 
خود در رشد و افزایش بهره وری سازمان تأثیرگذار بوده است. مدیرعامل 
فولاد خراس��ان افزود: تاکنون پروژه های ایریس��ا در حوزه سیستم های 
اطلاعاتی و ش��بکه و زیرس��اخت دارای وضعیت مطلوبی است و ما انتظار 
داری��م در برنامه های توس��عه ای مجتمع نقش کلیدی خ��ود را به عنوان 
بازوی فناوری اطلاعات فولاد خراس��ان به خوبی ایف��ا کند. وی در پایان 
ضمن تش��کر و قدردانی از تلاش ه��ا و همکاری خوب معاونت تکنولوژی 
فولاد خراس��ان با شرکت ایریسا و دس��تاوردهای ایجاد شده، گفت: یکی 
از مهم ترین اولویت های ما فرهنگ س��ازی و ایجاد بس��ترهای لازم برای 
شروع پروژه های تحول دیجیتال است که امیدوارم در سال جاری بتوانیم 

با همکاری ایریسا قدم های خوبی در این بخش برداشته شود.
 آمادگی ایریس�ا ب�رای توس�عه پروژه های فولاد  �

خراسان
اکبر گل بو، مدیرعامل ش��رکت ایریسا نیز ضمن قدردانی از اعتماد 

مجموعه فولاد خراس��ان در طی این س��ال ها اظهار ک��رد: ما آمادگی 
داریم در پروژه های توس��عه ای مجتمع تمام قد کنارتان حضور داشته 
باش��یم و علاوه بر حوزه سیس��تم های اطلاعاتی و شبکه و زیرساخت 
در ح��وزه اتوماس��یون صنعت��ی، امنیت و تحول دیجیت��ال نیز انجام  
وظیفه نماییم. وی افزود: مجتمع فولاد خراس��ان یکی از قدیمی ترین 
مشتری های اس��تراتژیک ما محسوب می شود و تمام تلاش ما کسب 

رضایت حداکثری است. 
گفتنی اس��ت در این نشس��ت مع��اون تکنولوژی، مدی��ر فناوری 
اطلاعات مجتمع فولاد خراسان و معاون سیستم های اطلاعاتی، مدیر 
بازاریابی و فروش، مدیر پروژه و مدیر روابط عمومی ش��رکت ایریس��ا 
نیز حضور داش��تند. در ادامه این نشست جلسه ای نیز با معاونت خرید 
مجتمع فولاد خراس��ان برگزار و در خصوص نح��وه ادامه همکاری ها 

بحث و تبادل نظر گردید.
 »مجتمع فولاد خراسان« به عنوان بزرگ ترین قطب صنعتی شرق 
کش��ور، از سال ۱38۰ رسماً وارد باش��گاه تولیدکنندگان فولاد کشور 
ش��ده است. این ش��رکت در راستای سیاس��ت اقتصادی دولت مبنی 
بر خودکفای��ی صنعتی و رفع وابس��تگی به محصولات اس��تراتژیک 
ب��ا بهره گی��ری از پیش��رفته ترین تکنول��وژی و اس��تاندارهای ملی و 
بین الملل��ی محصول و مدیریت در صنعت و نی��ز برخورداری از کادر 
فنی مجرب، در زمینه تولید میلگرد، ش��مش، آهن اسفنجی و بریکت 

فعالیت می نماید.

چندین س��ال گذش��ته، نقش��ه راهی برای معدن و صنایع 
معدنی ترسیم شد؛ مانند طرح جامع فولاد، سرب و روی، مس 
و… اما به طور جدی همه بخش ها ملزم به سیاس��ت گذاری و 

اجرای برنامه های خود در راستای این طرح ها نشدند.
 وی ادام��ه داد: به عنوان مثال، در ایمیدرو من و همکارانم با 
همراهی تمامی ذینفعان بخش س��رب و روی، دو سال بر روی 
طرح جامع س��رب و روی کار کردیم اما این طرح هیچ وقت به 
عنوان یک س��ند بالادستی به ذی نفعان این بخش ابلاغ نشد تا 
همه فعالان این حوزه منطبق بر یک نقشه راه واحد و چشم انداز 
مش��ترکی که نظ��رات بخش خصوصی و دولت��ی در آن لحاظ 

شده، حرکت کنند.
صفری اذعان داشت: متاسفانه بخش معدن و صنایع معدنی 
از نبود یک برنامه و نقش��ه بلندمدت بیس��ت ساله رنج می برد؛ 
همین مس��ئله باعث شده که برنامه های توسعه، متوازن پیش 
نرود؛ گاهی در بخشی از زنجیره با کمبود و گاهی با مازاد مواجه 
هس��تیم یا وقتی در بخشی با کمبود مواجه ایم در بخش دیگر 
با مازاد روبه رو می ش��ویم و همیشه بخشی از زنجیره به شدت 
دچار زیان می شود و بخشی از سرمایه های ملی از بین می رود.
معاون توس��عه معادن و صنایع معدنی »ومعادن« بیان کرد: 
این روند موجب می ش��ود همیش��ه ظرفیت های بلااس��تفاده 
زیادی وجود داش��ته باش��د؛ همان طور که می دانیم به عنوان 

مث��ال کارخانه های مرتبط با بخش »روی« با حدود 3۰ درصد 
ظرفی��ت خود کار می کنند. این به معنای آن اس��ت که در این 

بخش توسعه نامتوازن رخ داده است.
صف��ری تاکید کرد: اگر وزارت صمت ب��ا همراهی ایمیدرو، 
بخ��ش خصوصی و ذینفعان، طرح های جامعی برای هر یک از 
بخش ه��ای معدن و صنایع معدنی تدوین کند و این طرح ها به 
تمام شرکت های خصوصی و دولتی و نیز سازمان های صمت، 
ابلاغ شود به طوری که ملزم به اجرای آن شوند و تصویب تمام 
بخش��نامه ها نیز مطابق با همین طرح ها صورت بگیرد، در این 
ص��ورت یک نقش��ه راه بلندمدت برای ح��وزه معدن و صنایع 
معدنی خواهیم داش��ت؛ تمامی فعالی��ن این بخش می توانند 
برنامه ریزی کنند و همچنین س��رمایه گذارانی که می خواهند 
به این بخش ورود کنند، مسیر شفافی پیش روی آن ها ترسیم 
شده که به آن ها کمک می کند منطبق با آن برنامه ریزی کنند.

وی افزود: در حال حاضر متاس��فانه ما هیچ برنامه بلندمدتی 
در بخ��ش مع��دن و صنایع معدن��ی نداریم؛ ب��ا تغییر مدیران 
برنامه های مقطعی تدوین شده و سپس رها می شود. این روند 
می تواند منجر به یک توس��عه نامتوازن خطرناک شود و بخش 
معدن و صنایع معدنی که اکنون به عنوان یک بخش قدرتمند 
در صحنه اقتصاد کشور حضور دارد را دچار ضعف جدی کند و 

در پی آن آسیب های اقتصادی و اجتماعی ایجاد کند.

چابک سازی فرایندهای تأمین مواد اولیه در فولاد هرمزگان
مهدی کاوه ای

مدیر برنامه ریزی و پش��تیبانی خرید ش��رکت فولاد 
هرمزگان از چابک س��ازی و سیس��تمی کردن بسیاری 
از فرایندهای تأمین و خرید در ش��رکت فولاد هرمزگان 
خب��ر داد و گفت: با این اقدامات توانس��ته ایم مواد اولیه 
موردنی��از ش��رکت را به صورت پای��دار تأمین کنیم که 
ماحص��ل آن کاهش هزینه های خری��د، عدم توقف در 

تولید و ثبت رکوردهای متعدد بوده است.
حامد الماسی جهرمی بیان کرد: مدیریت برنامه ریزی 
و پشتیبانی خرید زیرمجموعه معاونت خرید محسوب 
می ش��ود. این مدیریت س��ه ح��وزه را در برمی گیرد که 
شامل حمل، برنامه ریزی خرید و خدمات خرید و گمرک 
است. در حوزه های حمل و گمرک به نوعی فعالیت های 
اجرایی انجام می ش��ود، اما بخ��ش برنامه ریزی با دیگر 
حوزه ها متفاوت اس��ت و مس��ائل دیگری در این واحد 

دنبال می شود.
وی با اش��اره به وظایف حوزه حمل افزود: این واحد با 
الگوبرداری از ش��رکت فولاد مبارکه در فولاد هرمزگان 
تش��کیل ش��د و وظیفه آن حمل مواد اولیه اصلی مانند 
س��نگ آهک، گندله و آهن اسفنجی است. در سال های 
قبل ب��ا توجه به پیچیدگی ه��ا و چالش های موجود در 
زمینه تأمین م��واد اولیه به ویژه در ح��وزه حمل ونقل، 
تصمی��م بر آن ش��د که این واحد ش��کل گیرد. در واحد 
حم��ل با توجه ب��ه قراردادهای بلندم��دت و خریدهای 
صورت گرفته، طبق برنامه ریزی انجام شده، حمل انجام 

می شود.
مدیر برنامه ریزی و پش��تیبانی خری��د اضافه کرد: از 
ابتدای تش��کیل واحد حمل، هدف گ��ذاری کردیم که 
در ح��وزه تأمین م��واد اولیه به ویژه گندل��ه، با توجه به 
چالش های حمل جاده ای، سهم حمل ریلی مواد اولیه را 
افزایش دهیم. در ابتدای شکل گیری واحد حمل، سهم 
حمل ریلی مواد اولیه ۴۰ درصد و س��هم حمل جاده ای 
6۰ درصد بود. خوش��بختانه با توجه به برنامه ریزی های 
صورت گرفت��ه و همکاری واحدهای س��ازمانی، س��هم 
حم��ل ریلی مواد اولیه در س��ال ۱۴۰۱ ب��ه حدود 8۰ 

درصد و حمل جاده ای به ۲۰ درصد رسید.
الماسی با اشاره کمبود زیرساخت های اساسی حمل 
ریلی در معادن بزرگ کش��ور، خاطرنشان کرد: بسیاری 
از معادن و تأمین کنندگان بزرگ کشور هنوز به خطوط 

ریلی جه��ت حمل مواد اولیه متصل نیس��تند. ازاین رو 
ناگزیریم مواد اولیه خود را یا صورت جاده ای با استفاده 
از کامیون و یا به صورت ترکیبی ریلی-جاده ای به فولاد 
هرمزگان حمل کنیم که چالش های خاص خود را دارد.

مدیر برنامه ریزی و پش��تیبانی خرید ش��رکت فولاد 
هرمزگان در خصوص واحد برنامه ریزی در این مدیریت 
عنوان کرد: واحد برنامه ریزی خرید به نوعی محور تأمین 
مواد اولیه و محور سیس��تم های خرید شرکت محسوب 
می شود. باید توجه داشت که در فولاد هرمزگان چندین 
واحد خرید همچ��ون خرید مواد اولیه و مصرفی، خرید 
قطع��ات یدکی و… مش��غول به فعالیت هس��تند. این 

واحدها باید تحت یک گردش کار
مش��ترک منطبق بر آیین نامه به ص��ورت هماهنگ 
فعالی��ت کنند؛ ازای��ن رو این هماهنگی از س��وی واحد 
برنامه ری��زی خری��د انجام می ش��ود که ش��امل بهبود 
روش ه��ا و فرایندها و احتمالاً اس��تقرار سیس��تم های 
جدید خواهد ش��د. در این خصوص به دنبال آن هستیم 
که چابکی س��ازمان را در حوزه خرید افزایش دهیم و با 
حذف عملیات کاغذی، تمامی فعالیت های حوزه خرید 

در بستر سیستم های متداول انجام شود.
ه�دف اصل�ی س�ازمان؛ خری�د به موقع،  �

باکیفیت و اقتصادی
وی ادام��ه داد: در حوزه برنامه ریزی خرید، کنترل ها 
و گزارش ه��ای لازم جهت تحقق ش��اخص های موجود 
در دس��تور کار ق��رار دارد. هدف اصلی س��ازمان، خرید 
به موقع، باکیفیت و اقتصادی اس��ت که این س��ه هدف 
با تعدادی شاخص کنترل می ش��ود. واحد برنامه ریزی 
خرید علاوه بر رصد س��ه شاخص یادشده در طول سال، 
با برگزاری جلس��اتی تحت عنوان کمیته تحول خرید، 
گام های مختلف خرید را کنترل می کند و گزارش های 
موردنیاز را به واحدهای س��ازمانی در صورت لزوم ارائه 

می دهد.
کاهش هزینه های دموراژ �

الماسی با اش��اره به وظایف خدمات خرید و گمرک، 
تصریح کرد: ازآنجاکه ف��ولاد هرمزگان در منطقه ویژه 
خلیج فارس واقع ش��ده اس��ت، باید قواعد و ضوابط لازم 
را برای واردات مانن��د قبض انبار و گواهی تولید رعایت 
کند. یکی از مس��ائلی که فولاد هرمزگان از س��ال های 

قب��ل با آن درگیر بود، هزینه های زی��اد دموراژ بوده که 
هر س��ال به شرکت تحمیل می شد؛ به طوری که در سال 
۱۴۰۰ حدود 7۰ میلیارد تومان هزینه دموراژ پرداخت 
کردی��م. اما با برنامه ریزی های صورت گرفته و تغییراتی 
که در گردش کارهای سازمانی ایجاد شد، میزان دموراژ 
پرداختی را با کاهش بیش از 8۰ درصدی به ۱3 میلیارد 
تومان در س��ال ۱۴۰۱ رس��اندیم. ضم��ن اینکه در بهار 
امس��ال نیز می��زان دموراژ به ۲ میلیارد تومان رس��یده 
اس��ت. این موفقیت در حالی به دس��ت آمده اس��ت که 

تعرفه های دموراژ در سال ۱۴۰۱ افزایش یافته بود.
ثب�ت رکورده�ای تأمین م�واد اولیه در  �

سال 1401
مدیر برنامه ریزی و پش��تیبانی خرید ش��رکت فولاد 
هرم��زگان در خصوص اقدامات ای��ن واحد برای تأمین 
مواد اولیه پایدار در س��ال گذشته و س��ال جاری، بیان 
کرد: در زمس��تان سال ۱۴۰۱ که محدودیت های گاز بر 
صنع��ت فولاد تحمیل و تأمین آهن اس��فنجی از بازار با 
چالش مواجه ش��د، رکورد حمل 8۴ هزار تن اسفنجی 
را در بهمن م��اه ب��ا میانگی��ن روزانه ۲ ه��زار و 8۰۰ تن 

مستمر، علی رغم کمبود کامیون به دلیل وجود بارهای 
صادراتی در منطقه، به ثبت رس��اندیم. همچنین رکورد 
حم��ل ۲88 ه��زار تن گندل��ه را در آذرماه ب��ا میانگین 
حم��ل روزان��ه ۹ هزار و 6۰۰ تن مس��تمر، رکورد حمل 
۱۵ ه��زار تن گندل��ه در یک روز در بهمن م��اه و رکورد 
حمل 6 هزار و ۴۰۰ تن اس��فنجی در یک روز در آذرماه 
سال گذشته ثبت شد. تداوم تولید و رکوردشکنی ها در 
فولاد هرمزگان حاکی از تأمین به موقع و مس��تمر مواد 
اولیه اس��ت که با تلاش بی وقف��ه، همکاری و هماهنگی 
واحدهای س��ازمانی صورت می گیرد؛ به طوری که حتی 
یک دقیقه توقف ناشی از عدم تأمین مواد اولیه در فولاد 

هرمزگان رخ نداده است.
راه اندازی سامانه استعلامات الکترونیک �

وی ادام��ه داد: از دیگ��ر اقدام��ات مه��م می توان به 
راه اندازی س��امانه استعلامات الکترونیک اشاره کرد که 
واحدهای فناوری اطلاعات و خرید با همکاری یکدیگر 
این س��امانه را راه اندازی کردن��د. در حال حاضر، بالغ بر 
۹۰ درصد از خریدها در سیس��تم به صورت الکترونیکی 
اس��تعلام می شود. این امر باعث افزایش صحت، سرعت 
و دقت خرید ش��ده اس��ت. در س��ال گذش��ته، سیستم 
پش��تیبانی خرید خارج��ی را درخواس��ت کرده ایم که 

خوشبختانه مهیا شده است.
سیستمی س�ازی فرایندهای خرید برای  �

چابکی سازمان
الماس��ی با بیان اینکه همواره بای��د روبه جلو حرکت 
و اس��تراتژی های آت��ی را ترس��یم کنیم، عن��وان کرد: 
در حوزه ه��ای مختل��ف اقدامات��ی را در دس��تور کار 
خواهیم داش��ت. در حوزه برنامه ریزی خرید، اس��تقرار 
سیس��تم هایی را که به نوعی ابزار کار محسوب می شوند 
دنب��ال می کنیم. البت��ه تلاش کرده ایم تم��ام گام های 

حوزه خرید را روی سیستم پیاده کنیم. 
در این خصوص با چندین گام و ده ها وضعیت مختلف 
مواجهیم که باید در سیس��تم ها و رفت وبرگش��ت های 
سازمانی گنجانده ش��وند. در این زمینه تلاش کرده ایم 
که فرایندهای اداری خرید را جهت تس��ریع در مراحل 
بروکراس��ی روی سیستم پیاده سازی کنیم تا شاخص و 
هدف داشته باش��د و بتوان آن را کنترل کرد. همچنین 
در نظ��ر داریم سیس��تم کمیس��یون معام��لات را نیز 
به صورت سیس��تمی درآوریم. این در حالی است که در 
سایر حوزه ها نیز حفظ وضعیت موجود به همراه اصلاح 

برخی موارد در دستور کار قرار دارد.

مدیرکل صنعت، معدن و تجارت کردستان گفت: پروژه 
ایجاد واحد گندله س��ازی در شهرستان بیجار هم اکنون 
دارای ۵۰ درصد پیشرفت فیزیکی است. بختیار خلیقی 
روز دوش��نبه در حاش��یه بازدید رئیس دیوان محاسبات 
کردس��تان و و جمعی از مس��وولان شهرس��تان بیجار از 

واحد های شاخص و صنایع معدنی این شهرستان، اظهار 
ک��رد: در حال حاضر واحد گندله س��ازی صبا امید غرب 
خاورمیانه بیجار، ۵۰ درصد پیش��رفت فیزیکی دارد و با 
اتمام عملیات احداث این واحد تولیدی، زمینه اش��تغال 
۲۲۰ نف��ر به طور مس��تقیم فراهم می ش��ود. وی افزود: 

عمده مش��کل در مس��یر اجرای این پروژه، بحث پوشش 
مخابراتی آن اس��ت که مس��اعدت برای رفع این مشکل 
در حال انجام اس��ت. مدیرکل صنع��ت، معدن و تجارت 
کردس��تان بیان کرد: روند کاری معدن و کارخانه تولید 
کنس��تانتره مشکلی نداش��ته و هر ۲ واحد معدنی فعال 

هس��تند. خلیقی ادامه داد: این واحد ه��ای معدنی تنها 
مش��کل تخصیص عرصه جدید برای توسعه سینه کار و 
انجام فعالیت معدنی را داش��تند که در بازدید مشترک به 
همراه کارشناسان منابع طبیعی استان، رفع این مشکل 
نیز در دس��تور کار قرار گرفته اس��ت. گفتنی اس��ت، این 

مسوولان استانی و شهرستانی از معدن سنگ آهن سراب 
و کارخانه تولید کنس��انتره هم بازدید کردند و مش��کل 
اصل��ی این واحد ه��ا در حال حاضر تامی��ن برق در فصل 
تابستان اس��ت که در کارگروه تسهیل رفع موانع تولید، 

رفع این مشکل در دستور کار قرار گرفت.

پیشرفت 50 درصدی پروژه واحد گندله سازی بیجار 

استخراج ۶۰ تن سنگ خام فیروزه از معدن شهرستان فیروزه 



بالا بودن شدت مصرف انرژی ایران بیانگر این واقعیت 
است که میزان مصرف انرژی در ایران دست کم 60 

درصد از میانگین جهانی برای تولید کالا و خدمات مشابه 
بیشتر است

چهار شنبه 
 4 مرداد 1402   8 محرم 1445   26 ژوئیه 2023  
  سال ششم   شماره 1119

انرژی

دریاچه ارومیه در شرایط 
غیرقابل بازگشت قرار 

گرفت
رئی��س پژوهش��کده علوم زمین در نشس��ت 
علمی “تکامل رس��وبی و تغییرات س��طح آب 
دریاچه ارومیه در ۵۰ هزار س��ال گذش��ته بر 
اس��اس مطالعه پلت های آرتمیا« با بیان اینکه 
دریاچه ارومیه در ش��رایط برگشت ناپذیر قرار 
دارد، گفت: ما باید با برنامه ریزی ش��رایطی را 
فراهم کنیم که محیط پلایایی دریاچه ارومیه 

به سمت بیابانی شدن نرود.
راضیه لک با اشاره به وضعیت فعلی دریاچه 
ارومیه با تاکید بر اینک��ه این دریاچه در هیچ 
زمانی خال��ی از مطالعه و تحقیق نبوده، افزود: 
آخری��ن مطالعاتی که بر روی این حوضه آبریز 
انجام ش��د، در زمینه پایش شورابه های آن در 

زمان های مختلف است.
وی ب��ا بیان اینکه س��ازمان زمین شناس��ی 
و اکتش��افات معدنی کش��ور اولین نهاد علمی 
ب��ود که اعلام کرد دریاچ��ه ارومیه در معرض 
خش��ک شدن قرار دارد، اظهار کرد: تز دکتری 
م��ن بر روی دریاچه مهارلو بود و از آنجایی که 
شرایط این دریاچه مشابه دریاچه ارومیه است، 
تصمیم گرفتیم مطالعه بر روی دریاچه ارومیه 
را آغاز کنیم و زمانی که ما مطالعه بر روی این 
دریاچه را آغاز کردیم، س��طح آب این حوضه 

آبریز به سرعت در حال کاهش بود.
ل��ک ادامه داد: در کنار آن با همکاری برخی 
از محققان محیط زیس��تی با مسؤولان وزارت 
نی��رو دی��دار و اعلام کردی��م اگ��ر روند عدم 
تخصیص حق آب��ه دریاچه ارومی��ه ادامه یابد، 
این حوضه تبدیل به پلایا و بعد از آن خش��ک 
خواهد ش��د که در آن زمان مس��ؤولان وزارت 
نیرو با این گفته موافق نبودند و تاکید داشتند 
که خشک شدن دریاچه ارومیه به دلیل تغییر 
اقلیم است و عوامل انسانی و سدسازی و عدم 
تخصیص حق آبه در خشک شدن این دریاچه 

نقش کمتری دارد.
ریی��س پژوهش��کده عل��وم زمین س��ازمان 
زمین شناس��ی و اکتشافات معدنی کشور افزود: 
از این رو همایش��ی با همکاری دانشگاه برلین 
در این دانش��گاه با حض��ور متخصصان برگزار 
ش��د و برخ��ی از مس��ؤولان وزارت نی��رو نیز 
در آن حض��ور یافتن��د و در ای��ن همایش نیز 
مس��ؤولان وزارت نیرو متاس��فانه گزارشی در 
خصوص تغییر اقلیم و افزایش گرمای ۲ درجه 
س��انتی گراد ارائه و اعلام کردند دریاچه ارومیه 
به همین دلیل خشک ش��ده است. وی اضافه 
کرد: در این همایش یکی از متخصصان حوزه 
تغییر اقلی��م به این گزارش اعت��راض و اعلام 
کرد: افزایش دمای ۲ درجه سانتی گراد علمی 
نیس��ت و اگر این میزان افزایش دما باش��د، ما 
بای��د آلمان را ترک کنیم و پیش��نهاد داد باید 

عوامل انسانی مورد بررسی قرار گیرد.
لک با بیان اینکه برگزاری این همایش اثرات 
خوبی بر رویکرد مسؤولان وزارت نیرو داشت، 
خاطر نشان کرد: بعد از این همایش مسؤولان 
وزارت نیرو بیشتر به این موضوع توجه کردند، 
ضمن آنکه در این زمینه نتیجه مغزه گیری ما 
از دریاچه ارومیه اس��تخراج شد و به آنها نشان 
دادیم بر اساس این نتایج این دریاچه در طول 
۱۳ میلیون سال گذشته با نوسانات آبی مواجه 

بوده، ولی هیچ گاه خشک نشده است.
رئیس هیات مدیره انجمن کواترنری با تاکید 
بر اینکه آنچه که موجب نابودی دریاچه ارومیه 
ش��د، مدیری��ت ناکارآمد در بخ��ش منابع آب 
است، افزود: ما از زیر زمین آب های زیر زمینی 
را استخراج کردیم، به گونه ای که چشمه هایی 
که وارد این دریاچه می شدند، خشک و بی رمق 
ش��دند و از روی زمین نیز حق آبه این دریاچه 
را ندادیم. وی یادآور ش��د: آنچ��ه که آب های 
س��طحی دریاچه ارومی��ه را تامی��ن می کند، 
تنها محدود به آب های س��طحی و رودخانه ها 
نمی شود، بلکه آب های زیر زمینی در آن نقش 
دارد که در حال حاضر به آن نمی رسد؛ از این 
رو از سال ۹۰ این دریاچه تبدیل به پلایا شد.

ریی��س پژوهش��کده عل��وم زمین س��ازمان 
زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور در این 
باره توضی��ح داد: زمانی که محیطی تبدیل به 
پلایا می ش��ود، به نظر من نمی توان به شرایط 
قبل بازگرداند؛ چرا که محیط رس��وبی، تغییر 
ک��رده و ما ب��رای دریاچه ارومیه ش��رایطی را 
فراهم کردیم که برگش��ت ناپذیر است و زمان 
زی��ادی را می طلبد ت��ا به ت��راز اکولوژی قبل 
بازگردد. لک با تاکید ب��ر این که حفظ پلایاها 
دشوار است، خاطرنش��ان کرد: در حال حاضر 
باید برای این دریاچه ب��ه گونه ای برنامه ریزی 
کنی��م که از محیط پلایایی به س��مت بیابانی 
ش��دن نرود، در غیر این ص��ورت اثری از این 

دریاچه باقی نخواهد ماند.

موج انرژی

هوش مصنوعی در خدمت مشترکان برق  تهران روند افزایشی قیمت نفت سرعت گرفت استان های جنوبی در صدر گرمترین مناطق جهان

عبدالعل��ی رحیمی مظفری درباره محورهای��ی که در تصویب لایحه برنامه هفتم 
توسعه در حوزه انرژی باید مورد توجه قرار گیرد، بیان کرد: آنچه که امروز متاسفانه 
در کشور رایج شده است، مسابقه غلط مصرف در حوزه انرژی است. ما دائم به دنبال 
تولید انرژی بوده و از طرف دیگر میزان مصرف نیز افزایش می یابد در صورتی که 

ما به طور متوسط ۲/۷  برابر سرانه دنیا انرژی مصرف می کنیم.
وی در ادامه با بیان اینکه باید سیس��تمی را پیاده کنیم که مصرف انرژی بهینه 
شود البته که به دنبال محدودیت مردم یا صنایع نیستیم، اظهار کرد: ما قطعا باید 
به دنبال بهینه س��ازی مصرف باش��یم. بحث حکمرانی واحد ان��رژی به طوری که 

بتوانیم به صورت متحد و منسجم موضوع انرژی را دنبال کنیم بسیار مهم است.
وی ادامه داد: موضوع انرژی به وزارتخانه های متعددی باز می گردد؛ درست است 

که وزارت نفت به عنوان متولی اصلی و در پله دوم وزارت نیرو و سازمان انرژی اتمی 
به عنوان یکی از متولیان شناخته می شوند اما وزارت غالب مصرف کننده ما، وزارت 

صنعت، معدن و تجارت است.
نماینده مردم سروستان در مجلس شورای اسلامی، افزود: وزارت صمت به دلیل 
کارخانجات��ی ک��ه پرمصرف بوده و از طرف دیگر به خاطر تولید دس��تگاه های گاز 
سوزی که استاندارد نیستند، نقش کلیدی در مصرف انرژی دارد. تولیدات این حوزه 
مانند بخاری ها، مش��عل ها و خودروها به صورت مستقیم و مصالح ساختمانی که 
امروز تولید کرده و س��اختمان های ما را پرمصرف کرده به صورت غیر مستقیم در 

مصرف انرژی تاثیرگذار هستند.
این عضو کمیس��یون انرژی مجلس تاکید کرد: وزارت صمت یکی از ستون های 

اصلی بهینه س��ازی مصرف انرژی به ش��مار م��ی رود. ما پیش��نهاد ایجاد معاونت 
راهبردی انرژی ذیل ریاس��ت جمهوری را داریم ک��ه بتواند این موضوع را در تمام 

وزارتخانه ها مدیریت کند.
رحیمی مظفری گفت: ما معتقد هستیم که حتی اگر وزارت نفت و نیرو نیز ادغام 
ش��وند، مشکل حل نمی شود. سیس��تم های حمل و نقل شهری و بین شهری در 
بهینه س��ازی مصرف انرژی بسیار مهم است. پارامترهای حمل بار نیز حائز اهمیت 
اس��ت. بحث مصرف در حوزه کشاورزی نیز از دیگر مواردی است که باید مدیریت 
ش��ود. همه این پارامترها را باید در مدیریت واحد انرژی برای اینکه بتوانیم ش��دت 
مصرف انرژی را پایین بیاوریم مورد توجه قرار هیم. ما قطعا به دنبال این هستیم تا 

در برنامه هفتم توسعه این اهداف دیده شود.

با استفاده از فناوری های مبتنی بر هوش مصنوعی علاوه بر کاهش هدر رفت 
انرژی، دریافت پاداش صرفه جویی برای مش��ترکان خانگی برق در شهر تهران 

نیز تسهیل می شود.
مس��عود عزیزی معاون فروش و خدمات مش��ترکان این ش��رکت با تاکید بر 
لزوم گذر از ش��یوه های قدیمی ارائه خدمات و اس��تفاده از دانش روز با هدف 
ایجاد تحولات مثبت در خدمت رس��انی به شهروندان از برنامه ریزی به منظور 
استفاده گسترده از فناوری های نوین در مجموعه توزیع برق پایتخت خبر داد و 
گفت: به دنبال اجرای طرح تخصیص پاداش به مشترکان خانگی که توانسته اند 
مصرف برق خود را نسبت به سال گذشته کاهش دهند، این شرکت استفاده از 
هوش مصنوعی با هدف شناس��ایی رفتار مصرفی مشترکان و ارائه بازخوردهای 

اختصاصی به آنان را در دستور کار خود قرار داده است.
وی افزود: در این فرآیند داده های مربوط به مشترکان تحلیل و در گروه های 
تعریف ش��ده بر اس��اس مولفه هایی همچون میزان مصرف، دس��ته بندی و بر 
اساس این گروه بندی، داده های مورد نیاز مشترکان در اختیار آنان قرار خواهد 
گرفت. پویا نجفی زنجانی مجری این طرح نیز یادآور شد: در این حالت می توان 
به ویژه در ش��رایط پرباری ش��بکه، به گروه های منتخب مش��ترکان بر اساس 
داده های طبقه بندی همچون میزان مصرف، اطلاع رس��انی کرده و ضمن ارائه 
اطلاعات از وضعیت شبکه برق، مخاطبان را با راهکارهای کاهش مصارف مازاد 

برق آشنا کرد.
وی خاطرنش��ان کرد: از ابتدای خردادماه بی��ش از یک میلیون و ۲۰۰ هزار 
مش��ترک خانگی در شهر تهران مشمول دریافت پاداش شده اند که پیش بینی 
می ش��ود با این روش، با آگاه س��ازی ش��هروندان از وضعیت مصرف برق خود، 
می��زان همکاری در اجرای طرح های مدیریت بار و همچنین تعداد مش��ترکان 

خانگی مشمول پاداش ریالی افزایش قابل ملاحظه ای پیدا کند

به��ای معاملات نفت برنت با ۲۲ س��نت معادل ۰.۳ درص��د افزایش، به ۸۲ دلار و 
۹۶ س��نت در هر بشکه رسید. بهای معاملات وست تگزاس اینترمدیت آمریکا با ۲۳ 
س��نت معادل ۰.۳ درصد افزایش، به ۷۸ دلار و ۹۷ سنت در هر بشکه رسید. هر دو 
ش��اخص روز گذشته با بیش از دو درصد افزایش بسته شده بودند و به بالاترین حد 

خود از آوریل رسیده بودند.
ش��اخصهای بازار جهانی نفت تحت تاثیر انتظارات برای کاهش بیش��تر عرضه از 
س��وی اوپک پلاس، به مدت چه��ار هفته متوالی، افزایش پیدا ک��رده بودند. بعضی 
از تحلیلگران می گویند قیمت نفت ممکن اس��ت در کوتاه مدت، افزایش بیش��تری 

پیدا کند.
ادوارد مویا، تحلیلگر ش��رکت OANDA در این ب��اره گفت: معامله گران انرژی، 
اعتماد رو به رش��دی پیدا کرده اند که روند تحکیم سیاس��ت پولی بانکهای مرکزی 
جهان به زودی به پایان می رسد و این امر می تواند از رشد اقتصاد جهانی پشتیبانی 
کند. در بحبوحه روند احیای ضعیف دوران پساکرونا، سران چین که دومین اقتصاد 
ب��زرگ جه��ان و دومین مصرف کننده بزرگ جهان اس��ت، وع��ده داده اند حمایت 
سیاس��تی از اقتصاد را مضاعف کنند و به تقویت تقاضای داخلی معطوف شده اند. با 
این حال، آمار نامطلوب در منطقه یورو و آمریکا، ضعفی که در سراسر اقتصاد جهانی 

وجود دارد را بارز کرد.
س��رمایه گذاران انتظار دارند فدرال رزرو آمریکا و بانک مرکزی اروپا هفته جاری، 
ن��رخ بهره را یک چهارم واح��د افزایش دهند. بنابراین، توجه همه به اظهارات جروم 
پاول، رئیس فدرال رزرو و کریستین لاگارد، رئیس بانک مرکزی اروپا درباره افزایش 
آتی نرخ بهره معطوف خواهد بود. بر اساس گزارش رویترز، آمار هفتگی ذخایر نفت 
آمریکا بعدازظهر روز س��ه شنبه از سوی موسس��ه امریکن پترولیوم منتشر میشود. 
چهار تحلیلگر در نظرس��نجی رویترز، برآورد کردند که ذخایر نفت آمریکا در هفته 

منتهی به ۲۱ ژوییه، به میزان حدود دو میلیون بشکه کاهش پیدا کرده است.

نماین��ده م��ردم اهواز در مجلس با اش��اره ب��ه اینکه اس��تان های جنوبی ایران 
رکورددار دما در سطح کشور هستند، گفت: دولت باید مطابق مقررات در مناطقی 
که دمای هوا از سطح استاندارد فراتر می رود، تلاش خود به منظور کاهش آسیب 

به مردم شامل تعطیلی شهرها را اعمال کند.
مجتبی یوسفی با اشاره به گرمای هوا در استان های جنوبی کشور اظهار داشت: 
بر اساس داده های جهانی، دمای هوا در استان های جنوبی کشور به ویژه در استان 
خوزس��تان رکوردهای جدیدی ثبت می کند و این اس��تان به سرلیست گرم ترین 
مناطق کش��ور رس��یده اس��ت. نماینده اهواز، باوی، حمیدیه و کارون در مجلس 
ش��ورای اس��لامی گفت: دولت باید مطابق مقررات در مناطقی ک��ه دمای هوا از 
سطح استاندارد فراتر می رود، تلاش خود به منظور کاهش آسیب به مردم شامل 

تعطیلی شهرها را اعمال کند، زیرا سلامت مردم خط قرمز است.
وی افزود: البته این همه مسئله نیست، در حال حاضر قیمت وسایل سرمایشی 
کم مصرف بس��یار بالا رفته و خانواده ها در تامین این وس��ایل با مش��کل مواجه 
هستند  و وزارت صمت باید فکری به حال این مسئله کند. یوسفی تاکید کرد: از 
طرف دیگر امکان سفر باید برای مردم مهیا شود و در قالب حمایت هایی از جمله 
مرخصی و همچنین نوسازی ناوگان حمل و نقل زمینه سفر مردم به استان هایی 

با دمای بهتر مهیا شود.
ای��ن نماینده مجلس تاکید کرد: در حال حاضر ن��اوگان حمل و نقل مرتبط با 
اس��تان خوزس��تان کاهش داشته و ما این مسئله را به وزیر راه و شهرسازی تذکر 
داده  ایم. این نماینده مجلس گفت: س��لامت مردم در خطر دمای بس��یار بالا قرار 
گرفته و در هفته آینده هم این مس��ئله تشدید خواهد شد و باید تصمیم عاجلی 
اتخاذ ش��ود. بر اس��اس گزارش کارشناسان هواشناسی، تابس��تان کنونی یکی از 
گرمترین تابس��تان های ۱۱ سال اخیر است و همین مسئله می تواند روی سلامت 

مردم اثرگذار باشد.

برای کاهش شدت مصرف انرژی در ایران چه باید کرد؟
امیر ساجدی

طب��ق اعلام وزارت نیرو، میزان مصرف انرژی 
در ای��ران به وی��ژه در بخش خانگی به ش��دت 
بالاس��ت و به م��رور زمان در رون��دی معکوس 
در قی��اس با دیگر کش��ور های عضو آژانس بین 
المللی انرژی روند افزایش��ی خود را ادامه داده 
است. تابستان سال ۱4۰۲ در حالی وارد دومین 
ماه خود ش��د که بر اساس بسیاری از داده های 
هواشناسی، میزان افزایش دمای هوا در تابستان 
سال جاری در ۱۱ سال گذشته بی سابقه بود و 
همین مسئله سبب شد تا در تیرماه چندین بار 

رکورد مصرف برق کشور شکسته شود. 
به طور نمونه در تاریخ ۱۹ تیرماه سال جاری 
می��زان نی��از مصرف برق کش��ور ب��ه ۷۲ هزار 
و 4۸۵ مگاوات رس��ید و این رک��ورد در حالی 
در تاریخ صنعت برق کش��ور به ثبت رسید که 
سال گذشته و در همین روز میزان نیاز مصرف 
برق کش��ور بر اس��اس داده های رسمی شرکت 
مدیریت ش��بکه برق کش��ور ۶۰ ه��زار و ۱۳۹ 

مگاوات بود.
اگرچ��ه یکی از دلای��ل افزای��ش قابل توجه 
میزان مصرف برق کش��ور در تابس��تان س��ال 
ج��اری به موض��وع دمای بالای ه��وا و افزایش 
میزان استفاده از سیستم های سرمایشی مرتبط 
است، اما از آنسو بررسی های تخصصی تر نشان 
می ده��د به ط��ور کل��ی و تحت تأثی��ر عوامل 
مختلف شدت مصرف انرژی در ایران به مراتب 

از بسیاری از کشور های جهان بالاتر است.
طبق گ��زارش وزارت نیرو، بالا بودن ش��دت 
مصرف انرژی در ایران در مقایس��ه با بس��یاری 
از کش��ور های منطقه و جهان به این معنا است 
که در ایران و برای رفع میزان مشخصی از نیاز 
به برق نسبت به کشور هایی که در آن ها شدت 
مص��رف انرژی پایین تر اس��ت، ب��رق به مراتب 

بیشتری مصرف می شود.
واقعیت��ی ناخوش��ایند که بررس��ی ها نش��ان 
می ده��د ظرف ۳۰ س��ال گذش��ته در روندی 
معک��وس در قیاس با دیگر کش��ور ها اس��تمرار 
داشته و تا سال ۲۰۲۰ میلادی ۷۵ درصد رشد 

یافته است.
بر اساس داده های بین المللی ایران اکنون به 

لحاظ ش��دت مصرف انرژی در جایگاه ششمین 
کشور با شدت مصرف انرژی بالا قرار دارد و این 
موضوع نشان می دهد مصرف انرژی در ایران به 

شدت ناکارآمد است. 
بالا بودن شدت مصرف انرژی ایران بیانگر این 
واقعیت اس��ت که میزان مصرف انرژی در ایران 
دس��ت کم ۶۰ درص��د از میانگین جهانی برای 

تولید کالا و خدمات مشابه بیشتر است.
بررس��ی آمار و ارقام رس��می نشان می دهد، 
ش��اخص مصرف انرژی در بخش خانگی ایران 
چیزی حدود 4۶۰ کیلووات س��اعت در سال به 
ازای هر متر مکعب اس��ت ک��ه اگر این داده به 
واحد مگاژول تبدیل ش��ده و با آمار های جهانی 
سایر کشور ها مقایسه ش��ود، میزان ناکارآمدی 
مصرف انرژی در بخش خانگی ایران را بیش از 

پیش نمایان می کند. 
توضیح بیش��تر اینکه در حالی مصرف انرژی 
ب��ه ازای واحد س��طح خانه در ایران بر اس��اس 
داده های ترازنامه هیدروکربوری ۱۶۵۰ مگاژول 
محاس��به می شود که در هیچ یک از کشور های 
عضو آژانس بین المللی ان��رژی، میزان مصرف 

انرژی با وجود آب و هوایی به مراتب س��ردتر از 
ایران از ۱۰۰۰ مگاژول تجاوز نمی کند.

به عنوان نمون��ه میزان مصرف انرژی به ازای 
واحد سطح خانه در کشور پرتغال چیزی حدود 
۲۵۰ مگاژول، در کشور یونان 4۰۰ مگاژول، در 
کش��ور ایتالیا ۶۰۰ مگاژول و در جمهوری چک 

۸۰۰ مگاژول است. 
ب��الا بودن ش��دت مص��رف ان��رژی در ایران 
تابعی از عوامل مختلفی اس��ت ک��ه نتیجه آن 
ناکارآمدی مصرف انرژی در بخش های مختلف 

مصرفی ایران به ویژه در بخش خانگی است.
به طور نمونه متوس��ط مصرف برق س��الیانه 
مش��ترکان بخش خانگی در اس��تان هرمزگان 
چیزی حدود ۱۰ هزار کیلووات ساعت است که 
بررسی ها نشان می دهد در صورت اجرای برخی 
راهکار های مدیریت مصرف می توان این میزان 

مصرف را تا ۶۰ درصد کاهش داد.
 ب��ه عن��وان نمونه ب��ا اصلاح سیس��تم های 
روش��نایی می ت��وان ۲۵۰ کیلووات س��اعت، با 
تعوی��ض یخچال ه��ای قدیم��ی ۶۵۰ کیلووات 
ساعت، با اصلاح سیس��تم سرمایشی و تعویض 
س��ه دس��تگاه کولر گازی رتبه A پلاس، عایق 
بندی و و نصب پنجره دو جداره 4۸۵۰ کیلووات 
ساعت و با نصب آبگرمکن خورشیدی نیز ۲۵۰ 
کیلووات س��اعت، در مصرف برق سالیانه خانوار 
هرمزگانی ۶۰۰۰ کیلووات ساعت صرفه جویی 

کرد. 
مجموع��ه ارقام و آماری که به خوبی نش��ان 
می دهد شدت مصرف انرژی در ایران به ویژه در 
حوزه برق به شدت نس��بت به سایر کشور های 
جهان بالاتر است و مهم تر از آن اینکه می توان 
با اج��رای برخ��ی راهکار ه��ای کاهش مصرف 
ان��رژی تا ۶۰ درص��د از این می��زان مصرف را 
کاه��ش داد و علاوه بر کم��ک به حفظ محیط 
زیس��ت، نق��ش موثری در بهبود ش��اخص های 

اقتصاد انرژی کشور ایفا کرد.
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بهینه سازی مصرف انرژی یکی از محورهای اساسی برنامه هفتم است

اوج بار مصرف برق کش��ور با رس��یدن به نصاب ۷۲ هزار و ۷۰۰ مگاوات بار دیگر 
رکورد جدیدی را در تاریخ صنعت برق ثبت کرد. رکورد اوج بار مصرف برق کشور بار 
دیگر در سال جاری شکسته شد و این شاخص به عدد ۷۲ هزار و ۷۰۰ مگاوات رسید. 
این رکورد در ش��رایطی به ثبت می رس��د که روزهای ۱4، ۱۷، ۱۸ و ۱۹ تیر ماه سال 
جاری نیز شاهد رکوردشکنی اوج بار مصرف برق بودیم. در این رابطه مصطفی رجبی 
مشهدی در گفت  وگو با خبرنگار فارس گفت: تا این لحظه مشترکان خانگی مشمول 

پاداش استان های آذربایجان شرقی، غرب استان مازندران و استان هرمزگان بیشترین 
کاهش مصرف برق را داشته اند. در روزهایی که دمای بالای هوا در بسیاری از مناطق 
کشور  زمینه مشکلات گسترده برای زیرساخت های حیاتی را به وجود آورده، پایداری 
ش��بکه برق نیازمند صرفه جویی از سمت مردم است. بر این اساس راهکارهایی نظیر 
خاموش کردن لوازم برقی از جمله تلویزیون در ساعاتی که این وسایل مورد استفاده 
قرار نمی گیرند، انتخاب دور کند برای کولرها آبی، تنظیم دمای کولرهای گازی روی 

۲4 درج��ه و بالاتر، می تواند علاوه بر تضمین پایداری ش��بکه، زمینه دریافت پاداش 
صرفه جویی برای مردم را فراهم کند. بر اس��اس طرح پاداش صرفه جویی به ازای هر 
کیلووات ساعت کاهش مصرف نسبت به مدت مشابه سال گذشته خانواده ها می توانند 
تا ۲۰ برابر نرخ فروش برق پاداش دریافت کنند. بر اساس آمار شرکت توانیر تاکنون ۶ 
میلیون مشترک خانگی پاداش صرفه جویی دریافت کردند و رقم این پاداش به ۲۵۰ 

میلیارد تومان می رسد.

رکوردشکنی دوباره مصرف برق در گرمای بی سابقه کشور



 اعتراضات سرمایه گذاران بورسی به این دلیل 
است که سودی که باید در جهت تولید صرف شده و 

به سرمایه گذاران اختصاص یابد، دلال از آن بهره 
می برد. قیمت گذاری های دستوری در صنایع مختلف 

اثبات میکند که این سیاست موفق نبوده مثل دلار 
۴۲۰۰ تومانی که نتیجه ای نداشته

ویترین اقتصادی کشور؛ قربانی دستگاه های دولتی 
یک کارش��ناس بازارسرمایه در خصوص اخبار ضد و نقیضی که 
این روزها در خصوص نرخ خوراک پتروش��یمی ها دست به دس��ت 
می ش��ود، عنوان کرد: اینگونه تصمیمات قبل از علنی ش��دن باید 
چکش کاری ش��وند؛ چرا که با علنی شدن آن ها و کشمکش های 
میان دستگاه های دولتی، بازارسرمایه به عنوان بزرگترین ویترین 

اقتصاد کشور متضرر خواهد شد.
هیجان بورس تخلیه شده است �

میلاد محمدی، کارش��ناس بازارس��رمایه در خصوص روند این 
روزه��ای بازارس��رمایه به بیدارب��ورس گفت: روز گذش��ته حجم 
معاملات نس��بت به روزهای گذش��ته بهبود یافت و در نتیجه آن 
بازارس��رمایه روند مثبت کم جانی را تجربه کرد؛ این مهم گویای 

این است که هیجان در بازارسرمایه تخلیه شده است.
وی با اش��اره به این موض��وع که در چن��د روز معاملاتی اخیر 
حواش��ی نرخ خ��وراک پتروش��یمی ها موجب افت غی��ر منطقی 
بازارس��رمایه ش��ده بود، خاطرنش��ان کرد: موضوع ن��رخ خوراک 
می توانس��ت بر صنایعی از جمله س��یمان، فلز و پتروشیمی تاثیر 
بگ��ذارد؛ اما هیجان منف��ی که این اخبار روانه بازارس��رمایه کرد 
موجب ش��د تا تمامی صنایع رون��د نزولی بگیرن��د. او ادامه داد: 

اگ��ر در روزهای آتی اتفاق خاص��ی از بابت نرخ خوراک رخ ندهد 
و اخب��ار غیر منطقی مخابره نش��ود، صنایع راه خود را از یکدیگر 
جدا خواهند کرد و آن هایی که پتانس��یل دارند به مسیر صعودی 

خود باز می گردند.   
گزارشات محرک بورس نیستند   �

این کارش��ناس بازارس��رمایه در باره گزارش��ات صنایع بورسی 
و تاثی��ر آن ها بر روند بازارس��رمایه عنوان کرد: ب��ه غیر از صنعت 
پتروشیمی که این روزها شرایط آن برای همه عیان است، در دیگر 
صنایع گزارش��ات قابل قبولی از نظر س��ودآوری و شرایط تولیدی 
داش��تیم؛ اما حقیقت ماجرا این اس��ت که گزارش��ات نمی توانند 
روند بورس را تعیین کنند و محرک خاصی محس��وب نمی شوند؛ 
گزارشات تنها می توانند مقداری موجب بهبود کلیت بورس شوند.  

پایان ثبات دلار؛ آغاز رکود بورس �
محم��دی، باتوجه به ای��ن موضوع که در روزهای اخیر ش��اهد 
ثبات و حتی کاهش قیمت دلار بودیم، تش��ریح کرد: اگر شرایط 
اقتصادی مس��یر بهبود را طی کند و از س��ویی دلار نزولی باشد، 
بازارس��رمایه هرچقدر هم که ارزنده باش��د و شرکت ها گزارشات 

خوبی ارائه کنند، حداقل در کوتاه مدت دچار رکود خواهد شد.

پیشبینی روند روزهای آتی بورس �
ب��ه گفته او در خصوص پیش��بینی بازارس��رمایه در روزهای آتی، 
دو فرضیه وجود دارد و اولین آن این اس��ت که  بورس منطقی عمل 
ک��رده و از کان��ال کنونی خود ش��روع به کف س��ازی کند و حرکتی 
ملایم به س��مت بالا داشته باشد، که در این صورت می تواند به روند 
روبه بالای خود بدون ش��ارپ ادامه دهد. وی در تش��ریح فرضیه ای 
دیگ��ر گف��ت: اگر همزمان با کاهش قیمت دلار و بهبود فضای کلان 
اقتصادی رکود در بازارس��رمایه حکم فرما ش��ود، شاخص به اعدادی 
پایین تر از وضعیت کنونی نزول خواهد کرد، اما این مهم بستگی به 
دیدگاه سرمایه گذاران و فعالین بازارسرمایه نیز دارد.    این کارشناس 
بازارسرمایه در خصوص اخبار ضد و نقیضی که این روزها در خصوص 
نرخ خوراک پتروشیمی ها دست به دست می شود، عنوان کرد: اینگونه 
تصمیمات قبل از علنی شدن باید چکش کاری شوند؛ چرا که با علنی 
شدن آن ها و کشمکش های میان دستگاه های دولتی، بازارسرمایه به 
عنوان بزرگترین ویترین اقتصاد کشور متضرر خواهد شد. به عقیده او 
هنگامی که نرخ خوراک پتروشیمی و پالایشی ها به عنوان بزرگترین 
صنایع کشور با افزایش غیر منطقی روبه رو می شوند، طبیعی است که 
بورس به عنوان دماسنج اقتصادی کشور اینگونه واکنش نشان دهد.
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بورس همچنان ارزنده است، اگر دست دلالان کوتاه شود

منتظر رشد قیمت لایت کوین پس از هاوینگ نباشید!
هاوین��گ لای��ت کوین )LTC( که قرار اس��ت در اوایل ماه آگوس��ت انجام ش��ود، یک��ی از مورد 
انتظارترین رویدادها در اکوسیستم ارزهای دیجیتال است. بر خلاف برخی از تحلیلگران بازار، معتقد 
است که این رویداد ممکن است نتیجه ای متفاوت از آنچه که انتظار می رود، داشته باشد. در تئوری 
ارائه ش��ده توس��ط این تحلیلگر، رویداد هاوینگ لایت کوین ممکن است یک رویداد “فروش اخبار” 
باش��د. او خاطرنش��ان کرد که تعداد آدرس های جدیدی که در شبکه لایت کوین ایجاد می شوند، به 
ش��کل فزاینده ای رو به افزایش اس��ت و به تازگی به بیش از 690000 آدرس جدید رسیده است. بر 
اس��اس مش��اهدات او، در پنج سال گذشته، هر بار که تعداد آدرس های جدید لایت کوین به بیش از 
350000 آدرس رس��یده اس��ت، یک اصلاح قیمتی قابل توجه برای لایت کوین رخ داده است. با این 
حال، برخی افراد رشد قیمتی قابل توجهی را برای لایت کوین در میان مدت تا بلند مدت پیش بینی 
کرده اند که به دلیل کاهش تورم ناش��ی از رویداد هاوینگ و افزایش تقاضا برای این ارز است. نتیجه  
نصف شدن پاداش استخراج لایت کوین ممکن است یک نتیجه دوگانه را رقم بزند، فروش احتمالی 
یا انباش��ت انبوه؛ زیرا س��رمایه گذاران اثر آن را بر روی آینده این ارز دیجیتال ارزیابی می کنند. این 
رویداد همچنین ممکن اس��ت بر تصورات از هاوینگ آتی بیت کوین نیز تأثیر بگذارد. از آنجایی که 
لایت کوین و بیت کوین پروتکل اثبات کار )proof-of-work( یکس��انی دارند، نتایج یکی از آنها 

ممکن است معیار مناسبی برای درک احساسات کلی در اکوسیستم دیگری باشد.

پیش بینی رشد ۲۰ هزار درصدی قیمت دوج کوین
دوج کوی��ن در حال ایجاد یک الگوی قوی اس��ت که ممکن اس��ت منجر ب��ه دومین و بزرگ ترین 
افزایش قیمت در تاریخ این ارز دیجیتال شود. طبق تحلیل های انجام شده توسط کارشناس داده های 
آن چین، دوج کوین یک الگوی مثلث نزولی روی نمودار ماهانه ایجاد کرده است. به گفته این تحلیلگر، 
آخرین باری که چنین الگویی ایجاد شد، میم کوین اصلی بازار شاهد رشد بیش از 23,200 درصدی 
قیمت خود بود. تش��کیل الگوی مثلث نزولی بر روی نمودار ماهانه بسیار نادر است و شکل گیری آن 
می تواند نشان دهنده یک افزایش ناگهانی در قیمت باشد. برای تایید این حرکت صعودی، علی گفته 
است که منتظر بسته شدن کندل ماهانه بالای قیمت 0,08 دلار خواهد بود. با وجود اینکه دوج کوین 
یک ارز دیجیتال با حجم بازار متوسط است، اما نوسانات شدید قیمتی را تجربه می کند که می تواند 
در صورت تایید تحلیل علی، رشد قیمتی قابل توجهی را به همراه داشته باشد. در میان میم کوین ها، 
دوج کوین رش��د نس��بتاً محدودی را در مقایسه با ارزهای تازه وارد مانند پپه )PEPE( تجربه کرده 
است. با این حال، همچنان مورد علاقه سرمایه گذارانی است که به دنبال ترکیبی از نوسانات و ثبات 
هستند. در دنیای ارزهای دیجیتال، احتمالاتی وجود دارد که ممکن است غیر واقعی به نظر برسند، 
اما در واقعیت قابل انجام هس��تند. ایده  رش��د حدودا 20,000 درصدی برای قیمت دوج کوین ممکن 
است دور از ذهن به نظر برسد، اما با توجه به مزایای مرتبط با ارزهای دیجیتال، این احتمال خیلی 
هم غیرممکن نیس��ت. در صفحه قیمت لحظه ای ارزهای دیجیتال می توانید قیمت همه توکن ها و 
رمزارزه��ا را به صورت زنده و لحظه ای مش��اهده کنید. دوج کوین با تکی��ه بر میراث خود به عنوان 
اولی��ن و مهم ترین میم کوین بازار، ارتباط آن با توییتر و علاقه ایلان ماس��ک نس��بت به آن، دلایل 

قانع کننده ای دارد که نشان  می دهد یک رشد قیمتی اساسی در انتظار آن است.

پیروزی ادامه دار ریپل در دادگاه تا ۲ سال دیگر 
جان دیتون، یک وکیل برجس��ته در فضای ارزهای دیجیتال، اظهار داش��ته اس��ت که درخواست 
تجدیدنظر از س��وی کمیس��یون بورس و اوراق بهادار ایالات متح��ده )SEC( در پرونده علیه ریپل، 
شکست مهمی برای پیروزی اخیر این شرکت در دادگاه نیست. او تاکید کرد که درخواست تجدیدنظر 
از اهمی��ت حکم نمی کاه��د. همان طور که در خبره��ای قبلی رمزارز نیوز گزارش ش��د، یک قاضی 
منطقه ای فدرال حکم داد که ریپل، به جز موارد خاصی که برای جمع آوری س��رمایه به موسس��ات 
فروخته شده، لزوماً یک اوراق بهادار نیست. نبرد حقوقی بین ریپل و کمیسیون بورس و اوراق بهادار 
ایالات متحده در س��ال 2020 آغاز ش��د و این نهاد دولتی، ریپل را به عرضه اوراق بهادار ثبت نش��ده 
به ارزش 1,3 میلیارد دلار متهم کرد. گری جنس��لر، رئیس کمیس��یون بورس و اوراق بهادار ایالات 
متح��ده، نس��بت به برخی از جنبه های این تصمیم ابراز ناامیدی ک��رد، که می تواند پیامدهایی برای 
سایر توکن هایی که با فشارهای نظارتی مواجه هستند، داشته باشد. علی رغم درخواست تجدیدنظر، 
دیتون توضیح داد که این روند ممکن اس��ت تا دو س��ال طول بکش��د تا به نتیجه برسد و حکم اخیر 
قاضی آنالیسا تورس تا آن زمان قانونی خواهد بود. تورس بیان کرد که فروش برنامه ریزی شده ریپل 
به خریداران عمومی آزمایش هاوی )Howey( را برآورده نمی کند؛ زیرا هیچ انتظار معقولی از سود 
حاص��ل از تلاش های کارآفرینانه یا مدیریتی ریپل وجود ن��دارد. آزمون هاوی یک آزمون قانونی در 
ایالات متحده است که برای تعیین اینکه آیا یک تراکنش واجد شرایط قرارداد سرمایه گذاری است یا 
خیر، استفاده می شود. دیتون همچنین تاکید کرد که حتی اگر کمیسیون بورس و اوراق بهادار ایالات 
متحده درخواس��ت تورس از تس��ت هاوی را به چالش بکش��د، قاضی همچنان می تواند به نفع ریپل 
در مورد عوامل دیگری مانند س��رمایه گذاری پول )Investment of Money( و وجود ش��راکت 
مش��ترک )Common Enterprise( حکم کند. برد گارلینگهاوس، مدیرعامل ریپل، حکم تورس 
را به عنوان یک پیروزی برای ریپل و صنعت ارزهای دیجیتال در ایالات متحده ستود و از تلاش های 
کمیس��یون بورس و اوراق به��ادار ایالات متحده برای تنظیم دنیای رمزارزها انتقاد کرد و خواس��تار 
قانون گذاری شفاف، به جای مقررات مبتنی بر اجرا شد. استوارت آلدروتی، مدیر ارشد حقوقی ریپل 
نیز از کمیس��یون بورس و اوراق بهادار ایالات متحده انتقاد کرد و اظهار داش��ت که این نهاد دولتی، 

دارای صلاحیت قضایی در مورد دارایی هایی که اوراق بهادار نیستند، نیست.

چشم امید سولانا به درخشش پروتکل جیتو
شبکه بلاکچین سولانا )SOL( پس از فاجعه صرافی FTX به شکل قابل توجهی در حال بازگشت است. 
طبق گزارش ها، جامعه نسبت به پروتکل های مرتبط با سولانا، به ویژه جیتو )Jito(، حمایت قابل توجهی 
نشان داده است. این پلتفرم به کاربران امکان دریافت حداکثر پاداش های استخراج )MEV( را از طریق 
استخر لیکویید استیکینگ سولانا می دهد. جیتو که بر روی شبکه سولانا ساخته شده، اخیراً به موفقیت 
قابل توجهی دس��ت یافته و در موقعیت ممتازی از لحاظ ارزش کل دارایی های قفل ش��ده )TVL( قرار 
گرفته است. ارتقاء قابل توجه در اکوسیستم دیفای سولانا نیز در حرکت قیمتی این ارز دیجیتال منعکس 
ش��ده اس��ت. سولانا در مدت زمان کوتاهی از پایین ترین قیمت خود تقریباً 120 درصد رشد کرده است. 
این بهبود نشان دهنده اعتماد بیشتر سرمایه گذاران به این دارایی، با وجود برخی کاهش های کوچک به 
دلیل نوسانات بازار است. ارتقاء حول محور جیتو و روند صعودی قیمت سولانا نشان دهنده انعطاف پذیری 
و پتانس��یل اکوسیس��تم سولانا در دنیای سریع و پویای رمزارزها است. قابلیت این پلتفرم برای بازگشت 
از پیشامدهای گذشته نشان دهنده قدرت و جذابیت رو به افزایش آن در جامعه دیفای می باشد. با ادامه 
حمای��ت جامع��ه و موفقیت پروتکل های مثل جیتو، آینده س��ولانا در بخش دیفای امیدوارکننده به نظر 

می رسد و سرمایه گذاران و طرفداران با دقت مسیر آن را برای رشد و موفقیت بیشتر نظاره می کنند. 

نرخ جذب بیت کوین منفی شد
نرخ ه��ای جذب منفی فعلی برای بیت کوین، چه ماهانه و چه س��الانه، توس��ط تحلیل گران به عنوان 
نش��انه ای صعودی برای قیمت آتی آن در نظر گرفته می ش��ود. نرخ منفی جذب بیت کوین زمانی رخ 
می دهد که مقدار بیت کوینی که توسط کاربران و صرافی ها خریداری می شود، بیشتر از مقداری باشد 
که ماینرها تولید می کنند. در این صورت نرخ جذب منفی خواهد ش��د. این ش��رایط بیانگر آن اس��ت 
که تقاضا بیش��تر از عرضه اس��ت و به عنوان یک ش��اخص مثبت برای قیمت بیت کوین در نظر گرفته 
می ش��ود. اندازه کیف  پول هایی که بیت کوین را جمع آوری می کنند نیز یک متغیر اس��تفاده ش��ده در 
محاسبه نرخ جذب بیت کوین است که نشان می دهد که آیا نهنگ ها می توانند ارز را سریع تر از آنچه که 
استخراج کنندگان ایجاد می کنند، ذخیره  کنند یا خیر. نرخ جذب ماهانه بیت کوین از ماه می تا اکنون 
همچنان منفی بوده است. علاوه بر این، نرخ جذب سالانه در حال حاضر حدود منفی 100 درصد است. 
این وضعیت بیانگر آن اس��ت که س��رمایه گذاران در طول سال گذش��ته دو برابر بیشتر از ماینرها بیت 
کوی��ن ذخیره کرده اند. جیمز مولارنی، یوتیوبری که دارای 446,000 دنبال کننده در یوتیوب اس��ت، 
در ویدیویی که در این هفته منتشر کرد، درباره ی نرخ جذب بیت  کوین صحبت کرد. او در ارزیابی اش 
به ص��ورت خوش بینانه بیان کرد که الگوی جذب کنونی نش��ان دهنده ی “قیمت های بس��یار بالاتر در 
آینده” است. همچنین اشاره کرد که روند صعودی 2020-2021 هم با دوره مشابهی از نرخ های جذب 

منفی پایدار مصادف شده بود.

پوری�ا  ن�وری: هرچن��د در روز های گذش��ته 
صف های ف��روش و خ��روج نقدینگی س��نگینی 
را ش��اهد بودی��م هرچند نمی ت��وان چنین تعبیر 
نم��ود که بازار از نظ��ر بنی��ادی ارزندگی خود را 
دیگر از دس��ت داده اس��ت، بلکه تمام این موارد 
ناش��ی از عدم اطمینان در بازار اس��ت. مادامی که 
بازار شرایط با ثباتی داشته باشد، امکان تحلیل و 
معام��لات مهیا خواهد بود؛ اما اگر این فضا از بین 
برود طبیعتاً سرمایه گذاران رغبت بر ماندگاری در 

بازار را از دست داده و از بازار خارج می شوند.
این کارش��ناس بازار س��رمایه داش��ت: در نیمه 
عرضه ه��ای  و  افت��اد  اتفاقات��ی  اردیبهش��ت ماه 
گس��ترده ای از جانب برخی سهامداران شد که در 
تیرماه دلایل آن را فهمیدیم؛ از اواس��ط دو هفته 
پیش نیز ش��اهد افزایش عرض��ه بودیم که اخبار 
تازه رس��یده حاک��ی از افزایش ع��وارض صادرات 
فولادی ها است که باعث کاهش درآمد شرکت ها 
شده و سودآوری آن ها نیز به نسبت کمتر خواهد 
ش��د. اما باید دو نکته را مدنظر داشته باشیم؛ اولاً 
فولادی ها همچون پتروشیمی ها در شرایط تحریم 
فعالیت داش��ته؛ و ش��رکت ها بعضاً با تخفیف های 
20 درصدی هم داد و ستد می کنند و سود خوبی 
که ش��رکت ها می توانستند داش��ته باشند از بین 

می رود. 
دوم اینکه این ش��رکت ها ارز حاصل ش��ده را با 
نرخ های مصوب، در اختیار دولت قرار می دهند که 
بس��یار کمتر از نرخ بازار آزاد است. حال عوارضی 
که وضع ش��ده نمکی ب��ر روی زخم های جدید و 
قدی��م ش��رکت ها بوده که ب��ه نظر ای��ن موضوع 
کارشناسی ش��ده نیست. در شرایط تحریمی باید 
ش��رکت هایی که ارز آوری برای کشور دارند مورد 
حمایت قرار گرفته ش��ود، نه اینک��ه به قدری به 
آن ها فش��ار بیاوریم که فعالی��ت و تولیدات آن ها 
مق��رون به صرفه نباش��د. برای مث��ال متانولی ها 
اگ��ر تولیدات خود را متوقف کنن��د، به هر لحاظ 
مطلوب ت��ر برای آن ها بوده و اگر خوراک گاز را از 
قطر یا حتی امریکا وارد کنند نازل تر خواهد بود. 
این کارش��ناس بازار س��رمایه بیان کرد: قیمت 
گذاری ه��ای دس��توری ک��ه در ن��رخ ارز و چ��ه 
س��هم هایی که برای عرض��ه محصولات در بورس 

کالا در نظر گرفته میش��ود و یا دیگر موارد، همه 
و همه باعث ش��ده که وضعیت مناسبی در صنایع 
و ش��رکت ها برقرار نباش��د و دلال پروری صورت 
بگیرد. اگر سیاس��ت قیمت گذاری دستوری سبب 
بهبود در بازار می ش��د فعالان بازار از آن استقبال 

میکردند.  
دولت اصرار بر یک کار غلط دارد  �

جاوی��دی همچنی��ن توضی��ح داد: اعتراض��ات 
س��رمایه گذاران بورس��ی به این دلیل اس��ت که 
س��ودی که باید در جهت تولید صرف ش��ده و به 
س��رمایه گذاران اختصاص یاب��د، دلال از آن بهره 
می برد. قیم��ت گذاری های دس��توری در صنایع 
مختلف اثبات میکند که این سیاست موفق نبوده 

مث��ل دلار 4200 تومان��ی که نتیجه ای نداش��ته. 
وضعیت صنعت خودرو هم مستثنی نبوده، مابین 
التفاوت قیمت کارخانه با قیمت مبادلاتی در بازار 
آزاد، اختلاف فاحش��ی داشته و این مابین التفاوت 
را دلال منتفع میشود. با عرضه در بورس کالا، این 

مشکل تا حدود بسیار زیادی رفع می شد. 
قیمت گذاری دستوری سبب کاهش  �

قیمت در بازار آزاد نشده!
وی ادامه داد: این سیاست موجب بیشتر شدن 
جمعیت دلال ها ش��ده و به واسطه افزایش تعداد 
آنان و کوچکتر ش��دن سفره شان، وسعت و حوزه 
دلالی آنان نیز گس��ترده تر خواهد شد و معطوف 
ب��ه خودرو، فولاد و ... نمیش��ود و در بس��یاری از 

گروه های اقتصادی بیش��تر و بیشتر نفوذ خواهند 
ک��رد. این کارش��ناس ب��ازار س��رمایه در رابطه با 
علل عدم ترق��ی صنعت خودرو توضیح داد: وقتی 
خودرویی را در بخش تحقیق و توس��عه به صورت 
کاملا داخلی تولید ک��رده، به عنوان هزینه لحاظ 
میشود و کاهنده سود است در صورتی که اگر این 
دانش را خری��داری کنیم به عنوان یک دارایی به 
آن خواهیم نگریست؛ همین مسئله باعث می شود 
بخ��ش تحقیق و توس��عه عملک��ردی ثمر بخش 
نداش��ته، چنانچه می بینیم خودرویی که 30 الی 
40 سال پیش تولید می شد، بعضا با کیفیت کمتر 
و ب��دون اضافه ش��دن امکانات ت��ازه ای همچنان 

عرضه می شود. 
وی همچنی��ن خاطرنش��ان ک��رد: در خصوص 
مونت��اژکاران قیمتی ب��رای آنان در نظ��ر گرفته 
ش��ده و اعت��راض ش��رکت های خودروس��ازی را 
ش��اهد بودیم. اما وقتی قیم��ت همان خودرو هارا 
در کش��ور های همسایه مقایس��ه میکنیم متوجه 
میشویم در آن کش��ور ها قیمت بسیار پایین تری 
دارند، این موضوع نشان از آن دارد که در ماهیت 
سیستم مشکلی نهفته است. پس از حذف عرضه 
خ��ودرو در ب��ورس کالا دوباره دلال ه��ا با قدرت 
بیش��تری حضور پیدا کردند و این حضور در مورد 
خودرو ه��ای مونتاژی نیز صدق ک��رده و خیلی از 
دلالان حضور داش��تند و از همان قیمت های بازار 
ازاد اس��تقبال میکردند ک��ه در راس آن ها قط ها 
خود ش��رکت ها بودن��د همین حالا ه��م در حال 
عرض��ه خودرو با قیمت بیش��تر و کیفیت پایینتر 

نسبت به کشور های همسایه اند. 
ام��ا اگر عرضه خودرو در بورس کالا ادامه یافته 
ب��ود، موجب جبران بخش قاب��ل توجه ای از زیان 
انباشه خودروسازان می شد و حتی به سود انباشه 
نیز می رس��ید با توجه به این که با س��ود بهتری 

محصولات خود را به فروش میرساندن. 
در خص��وص خودرو های دس��ته دوم، مس��ئله 
تامین ارز اساس��ی ترین مشکل این حوزه بوده، به 
ع��لاوه گفته ها ضد و نقیض اند و س��ازوکار نحوه 
واردات و جزئیات آن هنوز مش��خص نشده؛ صرفا 
پیش��نهادات ش��خصی بوده و این م��وراد باید در 

مجلس بیان و تحلیل شوند.

عرضه ۴۰۰ کیلو طلای 
سرخ در بورس کالا

ب��ازار فیزیکی ب��ورس کالای ایران 40۷ هزار 
ت��ن انواع کالا و محصول عرضه می ش��ود. البته 
در تالار کشاورزی 400 کیلو زعفران هم عرضه 
میش��ود. تالار محصول های صنعت��ی و معدنی 
عرض��ه 100 هزار تن آهن اس��فنجی، 8 هزار و 
400 تن ورق گالوانیزه، 4 هزار و 500 تن ورق 
س��رد، 2 هزار تن ورق رنگ��ی، 2 هزار تن ورق 
قلع اندود، 2 هزار و 205 تن مس مفتول، 380 
تن بیلت آلومینیوم، 320 تن مفتول آلومینیوم، 
305 تن ش��مش آلیاژ آلومینیوم و 80 تن سیم 

و مفتول مسی را تجربه خواهد کرد.
در ب��ازار فرع��ی ه��م 41 ه��زار و 823 عدد 
ضایع��ات مونت��اژی خ��ودرو، 2 ه��زار و 112 
مترمکعب MDF خام، 244 تن ضایعات فلزی، 
143 تن لوله مسی، 109 تن تسمه و نوار مسی، 
18 تن ورق برنجی و 18 تن تسمه و نوار برنجی 

عرضه می شود.
ت��الار کش��اورزی ه��م میزبان عرض��ه 400 
کیلوگرم زعفران رش��ته ای درجه 1 )پوش��ال 

مرغوب( است. 
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